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يادداشت- 1 »تعادل«عملكرددولتسيزدهمدربورسرابررسيميكند

بازي دولت  با  بازار سرمايه

يادداشت-3يادداشت-2

نبايد با برخوردهاي سلبي، رمزارزها را تابو كنيم
تا زماني  كه س��اختاري براي 
رمزارزه��ا در كش��ور ش��كل 
نگيرد، بايد شاهد بروز تبعات 
آن باش��يم. صدها هزار نفر در 
كش��ور درگير ب��ازار رمزارزها 
شده اند و با اعداد قابل توجهي 
در اين حوزه مواجه هس��تيم. 
گردش مالي در بازار رمزارزها 
در كشور مطابق برخي گزارش هاي غيررسمي، روزانه به 
بيش از چند صد ميليارد تومان رسيده است. اين اعداد 
و ارقام و گردش مالي سنگين نشان مي دهد كه بايد اين 
حوزه را جدي گرفت و براي اين موضوعات هرچه سريع تر 
تصميم گيري كرد. بايد توجه داشته باشيم بخش عمده اي 
از مش��كلاتي كه امروز با آن مواجه شده ايم و تجمعات و 
اعتراضات اف��رادي كه در اين بازار ب��ه دام كلاهبرداران 
افتاده اند، به اين دليل بوده كه قاعده  مشخص و روشني 
در كشور براي اين موضوع نداريم و پيش بيني هاي لازم را 
نكرده ايم . مركز ملي فضاي مجازي طي چند سال گذشته 
جلس��ات متعددي با بانك مركزي و ساير دستگاه هاي 
مس��وول در اين حوزه برگزار كرده كه خروجي روشني 
نداشته و همين شرايط باعث شده تا رييس قوه قضاييه 
نسبت به تبعات نا بس��اماني بازار رمزارزها هشدار بدهد. 
بازار رمزارزها غيرقابل انكار است و نمي توان آن را ناديده 
گرفت؛ در دنياي امروز موضوع از بازار رمزارز فراتر رفته و با 
متاورس مواجه هستيم اما در اين شرايط نه تنها به سمت 
قاعده مند كردن و قانونگذاري و حتي پذيرش اين موضوع 
حركت نكرده ايم بلكه كار به جايي رسيده تا مقامات ارشد 
قضايي در اين زمينه هشدار بدهند. اينكه بانك مركزي 
اعلام كرده هر كشوري رمزارز مربوط به كشور خود را دارد 
و رمزارز ملي در ساير كشورها هم رايج است، حرف چندان 

غلطي نيست اما اين رمزارزها، جريان اصلي بازار رمزارزها 
نبوده و بين فعالان اين حوزه چندان مصطلح نيستند و 
ما با موضوع بسيار متفاوت تري مواجه هستيم. ايده بانك 
مركزي براي رمزارز ملي چندان روش��ن نيس��ت؛ طبق 
گفته معاون بانك مركزي، اسكناس پشتوانه رمز ارزملي 
مي شود. اما آنچه بانك مركزي از رمزارز ملي و كليات آن 
ارايه داده چندان قابل عملي شدن نيست. در جهان امروز 
سرعت تغييرات بسيار زياد است. ما امروز با دارايي هاي 
مجازي در دنيا و با دنياي NFT روبرو هستيم. كشورهاي 
ديگر امروز درباره NFTها تصميم مي گيرند و قطعا ما هر 
چقدر ديرتر به اين حوزه ها بپردازيم، تبعات سنگين تري 
براي ما خواهد داشت. تمام كشورها درگير مسائل مربوط 
به رمزارزها هستند، تفاوت ما با كشورهاي پيشرفته در 
اين است كه ساير كشورها در اين باره قاعده گذاري كرده 
و به سمت ساماندهي پيش رفتند اما اين موضوع هنوز 
در ايران ش��فاف نيس��ت ما درباره رمزارزها چه قانون و 
قاعده داشته باشيم و چه نداشته باشيم، مبادلات در اين 
حوزه در حال انجام است. بايد قاعده اين بازار را بپذيريم 
و تبعات آن را ارزيابي كنيم تا مردم در دام سودجويان و 
صرافي هاي غيرمجاز نيفتند. همان گونه كه فيلترينگ 
برخي از شبكه هاي مجازي مثل تلگرام نتوانست باعث 
كاهش مخاطبان اين پلتفرم ها و شبكه هاي مجازي شود، 
امروز هم دولت نمي تواند با ايجاد محدوديت ها جلوي بازار 
رمزارزها را بگيرد. بايد توجه داش��ته باشيم كه بخشي از 
وظايف حاكميتي بانك مركزي و ساير نهادهاي اقتصادي، 
هدايتگري است كه در حال حاضر اجراي اين وظيفه را 
چندان جدي نمي بينيم. كلياتي كه بانك مركزي از طرح 
رمزارز ملي اعلام كرد، باعث افزايش سردرگمي ها شده. 
آنچه بانك مركزي اعلام ك��رده با ماهيت رمزارز در دنيا 
بسيار متفاوت است، گويي درباره موضوع ديگري طرح و 

ايده دارند كه تنها در واژه رمز وجه اشتراك دارد. در حال 
حاضر رمزارز ملي در بس��تري مطرح مي شود كه بيشتر 
سياسي اس��ت تا فناوري. برخي از مديران بر استفاده از 
براي كاهش اثرات تحريم تاكي��د دارند اما اين موضوع 
براي كارشناس��ان ح��وزه فناوري، چن��دان قابل درك 
نيست. درست اس��ت كه براي برخي از مراودات مالي به 
صورت موردي از رمزارزها اس��تفاده شده اما نبايد تصور 
بر اين باشد كه با مجوز دادن به رمزارزها مي توانيم مساله 
تحريم ها را برطرف  سازيم و اين گونه نيست كه به ايران 
اجازه بدهند همواره براي دور زدن تحريم ها از رمزارزها 
بهره ببرد. مساله تحريم ها ارتباطي با يك فناوري خاص 
ندارد. ش��ايد رمزارز بتوان��د در مواردي ب��راي دور زدن 
تحريم ها به كمك كشورمان بيايد اما بايد توجه داشته 
باشيم هرچند رمزارزها در بازار آزاد تعريف مي شوند اما 
چش��م هاي ناظري در اين بازار وجود دارد و قواعدي هم 
حاكم بر آن است. همان گونه كه ديديم بزرگ ترين صرافي 
مجازي دنيا، خدمات خود را به روي كاربران ايراني بست. 
همچنين ارقامي كه بين دولت ها مبادله مي شود، بسيار 
سنگين است و نمي توان اين ارقام را از طريق رمزارزها و 
دور از چشم ناظران، نقل و انتقال داد. اگر براي رمزارزها 
قاعده گذاري نشود، مي تواند معضلي ديگر بر معضلات 
كشورمان تحميل كند، اما برخورد قهري با اين موضوع 
ناكارآم��د خواهد بود و نگراني مردم را در ش��رايط فعلي 
اقتصادي، افزايش داده و موجب هدايت بيشتر منابع از 
بازار س��رمايه ايران به سمت رمزارزها مي شود؛ چنانچه 
گزارش هايي هم مبني بر تاييد اين موضوع ارايه ش��ده 
است. مهم ترين موضوع، بحث آموزش در بازار رمزارزها 
است. امروز نبايد رمزارز در كشورمان يك تابو باشد و نبايد 
اجازه بدهيم با برخوردهاي س��لبي، رمزارزها به موضوع 

زيرزميني و غيرقابل كنترل تبديل شوند. 

يادداشت -4
قتل هاي ناموسي و بي توجهي مسوولان

فقط 17 س��ال داشت، زني كه 
در اهواز توسط ش��وهر و بردار 
شوهرش س��ر بريده شد، زني 
كه سر بريده اش در خيابان هاي 
شهر گردانده شد و قاتل بعد از 
اين نمايش خونين پ��ا به فرار 
گذاش��ت. اين اولين بار نيست 
و آخري��ن بار ه��م نخواهد بود 
كه س��ر زنان اين س��رزمين با تيغه چاق��وي بي تدبيري 
و بي توجهي به اس��م قتل هاي ناموس��ي بريده مي شود. 
چرا چنين خش��ونتي در جامعه ما رواج پيدا كرده است، 
كدام مسير را اشتباه رفته ايم كه حالا بايد با ديدن چنين 
خش��ونت هاي غير انس��اني ت��اوان پس بدهي��م. وقتي 
روانشناسان از آشفتگي هاي روحي و رواني تعداد زيادي 
از جامعه حرف مي زنند، هيچ كس به آنها توجه نمي كند. 
وقتي بسياري از خانواده ها براي ديدن صحنه هاي اعدام 

كودكانش��ان را روي شانه شان مي گذارند تا بهتر منظره 
دست و پا زدن يك فرد موقع بالا كشيدن طناب دار ببينند، 
اين خش��ونت در درون كودكان نهادينه مي ش��ود. مگر 
مردي كه چند روز پيش در اهواز سر زنش را از بدنش جدا 
كرد و در خيابان نمايش مرگ مي داد چند سال داشت؟ 
وقتي كودكي را كه تازه پدرش را كه تازه از دس��ت داده با 
قاتلش مواجه مي كنيم و مي گوييم اين پدرت را كشته، 
هيچ مي دانيم كه خونخواهي را در ذهن اين كودك ثبت 
مي كنيم. او فرزند يك مامور خ��ادم مردم بوده، پدر او در 
درگيري با اراذل و اوباش به شهادت رسيده، چرا بايد اين 
كودك را ك��ه غمي چنين بزرگ بر س��ينه اش مانده در 
ش��رايطي قرار دهيم كه فكر كند با كشيدن گوش قاتل 
مي تواند انتقام خون پدرش را بگيرد؟ كساني كه اين خطا 
را مرتكب شده اند هيچ مي دانند ثبت چنين صحنه اي در 

ذهن اين كودك چه عواقبي مي تواند داشته باشد؟
با تمام بي توجهي و بي تدبيري ها خش��ونت را از نسلي به 

نسل ديگر انتقال مي دهيم، وقتي قانون حمايت از حقوق 
كودكان سال ها در مجلس خاك مي خورد و بعد از ده سال 
هم كه به تصويب مي رسد يك قانون دست و پا شكسته و 
بدون ضمانت اجرايي است، چطور مي توانيم انتظار داشته 
باشيم، بساط خشونت، قتل هاي ناموسي و ... را از جامعه 

جمع كنيم.
وقتي پدري مي داند كه با كشتن فرزندش و اعلام اينكه 
قتل او ناموس��ي ب��وده نهايتا به ده س��ال حبس محكوم 
مي شود و خبري از قصاص نيست، با داس سر دخترش را از 
بدن جدا مي كند. وقتي مردي مي داند با كشتن همسرش 
و اعلام قتل ناموس��ي مي توان از زير بار مجازات قصاص 
شانه خالي كند، معلوم است كه سر بريده زنش را به دست 

مي گيرد و در خيابان ها مي چرخاند. 
ما خش��ونت را بدون اينكه بخواهي��م در جامعه نهادينه 
مي كنيم، وقتي ماموران ش��هرداري اين اجازه را به خود 
مي دهند تا دستفروش��ي را به جرم بس��اط كردن كنار 

خيابان تا سرحد مرگ كتك بزنند و البته هيچ مسوولي هم 
خودش را موظف به پاسخگويي نمي داند، امتياز دادن به 
خشونتي است كه در جامعه جاري و ساري مي شود. وقتي 
براي رفع هر مشكل يا آسيب اجتماعي برخوردهاي قهر 
آميز را جايگزين روش هاي اصولي مي كنيم، به خشونتي 
كه در جامعه جريان دارد، اجازه رش��د بيشتر مي دهيم. 
اتفاقي كه چند روز پيش در اهواز افتاد، اتفاقي كه در شمال 
كشور افتاد، اتفاقي كه در كرمان افتاد و اتفاق هايي كه قرار 
است در آينده نه چندان دور در اقصي نقاط اين جغرافيا 
رخ بدهد، نتيجه بي توجهي و بي تدبيري مسوولاني است 
كه حتي نمي توانند قوانين تصويب شده را به مرحله اجرا 
برس��انند.  در اين ش��رايط اقتصادي و معيشتي به اندازه 
كافي حال ما بد اس��ت، نگذاريم كه اخباري از اين دست 
و اتفاق هايي چنين وحشتناك خراش بيشتري به روح و 
روان جامعه وارد كند. يك بار براي هميشه بايد بساط اين 

قتل ها و خونريزي ها در كشور جمع شود.
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بي برنامگي احتمالا اصلي ترين ش��اخصه  عملكرد 
اقتصادي دولت سيزدهم در طول شش ماه گذشته 
بوده است. دولتي كه بخش مهمي از وعده هاي خود را 
بر بهبود شرايط اقتصادي متمركز كرده بود، با وجود 
گذشت يك نيم سال، نه تنها تغيير عمده اي در شرايط 
ايجاد نكرده كه حتي هنوز برنامه اي نيز در اين حوزه 
صفحه 2 را بخوانيد ارايه نكرده است.  
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در ح��ال حاضر مش��كل 
اساس��ي اقتص��اد اي��ران 
نوس��ان جدي بخش هاي 
و  كش��ور  قتص��ادي  ا
ب��ه  نه��ا  آ بس��تگي  ا و
درآمدهاي نفتي اس��ت. 
تجربه اقتصادي در ايران 
نشان دهنده اين موضوع 
است كه هر زماني دولت به دليل درآمدهاي نفتي 
توانايي آن را داشته كه نيازهاي خود را تامين كند، 
فضاي توليد و ش��كوفايي را براي بخش خصوصي 
منقب��ض و محدود مي كند. دولت ب��ه جاي اينكه 
حامي بخش خصوصي باشد و تلاش كند تا تصرف 
خود را ب��ر بخش ه��اي اقتصادي كش��ور كاهش 
دهد و به  دنبال كارآمدسازي اقتصاد باشد، بخش 
خصوصي را از ميدان بيرون مي كند تا خود بتواند 
با بهره گيري از فضاي انحص��اري و قيمت گذاري 
دس��توري به اندازه كافي به منابع مالي دست يابد 
تا بتواند كسري بودجه خود را تا حدي تامين كند. 
سياس��تي كه نه تنها براي آينده اقتصادي كشور 
نتايج خوبي نخواهد داش��ت بلك��ه بازخوردهاي 

نامناسب زير را نيز به همراه خواهد داشت. 
الف- در ش��رايطي ك��ه دولت فض��اي انحصاري 
براي خود فراه��م مي كند، بخش خصوصي تلاش 
مي كند تا حد امكان خود را از دامنه كنترلي دولت 
خارج كرده و به ناچار به س��مت اقتصاد زيرزميني 
حركت كند. منظور از اقتص��اد زيرزميني تمامي 
فعاليت هايي است كه به عللي در حساب هاي ملي 
محاسبه و ثبت نمي شوند. در اين حالت بيشترين 
صدمه را خود دولت متحمل مي ش��ود زيرا منابع 
درآمدي دول��ت )ماليات، ع��وارض و...( محدود و 

محدود تر مي شود. 
ب- مش��كل مهم ديگ��ري كه ب��ا تضعيف بخش 
خصوص��ي ايج��اد مي ش��ود كاه��ش كاراي��ي 
سياست هاي اقتصادي دولت است. زيرا زماني كه 
بخش خصوصي فعاليت هاي شفاف خود را كاهش 
داده و به سمت اقتصاد زيرزميني برود ابعاد اقتصاد 
كوچك ش��ده و به دنب��ال آن تاثيرپذيري اجزاي 

اقتصادي از يكديگر كاهش خواهد يافت.
ج- با محدود شدن فضاي رقابتي بخش خصوصي، 
ميزان عايدي دولت از ماليات نيز كاهش مي يابد. 
بنابراين دولت مجبور است براي دستيابي به سطح 
درآمد مالياتي بيشتر ميزان نرخ مالياتي را بيشتر 
كند تا بتواند كاهش پايه ماليات��ي را جبران كند. 
با توج��ه به اينكه افزايش غيراصول��ي نرخ ماليات 
منج��ر به فرار مالياتي فعالان اقتصادي مي ش��ود، 
اين موضوع باعث پيدايش يك دور باطل مي شود 
كه نتيجه آن افزايش نرخ مالياتي توسط دولت به 

منظور كسب بيشتر درآمد مالياتي خواهد بود.

د- افزايش بيكاري يكي ديگر از عارضه هايي است 
كه با تضعي��ف بخش خصوصي پديدار مي ش��ود. 
به ط��ور معم��ول با مح��دود ش��دن درآمد بخش 
خصوصي توان جامعه براي ايجاد اشتغال نيز كاهش 
مي يابد زيرا تامين منابع درآمدي كافي براي بخش 
خصوصي ممكن نخواه��د بود و در صورت دخالت 
دولت نيز يك دور باطل ايجاد مي ش��ود كه نتيجه 
آن بزرگ شدن بدنه اقتصاد بخش دولتي و كوچك 

شدن بخش خصوصي خواهد بود.
ه- ايجاد ش��كاف درآمدي ناش��ي از تورم معضل 
ديگري است كه با افزايش درآمدهاي نفتي پديدار 
مي شود. با ايجاد ش��كاف درآمدي مطلوبيت هاي 
جامعه دوگانه ش��ده و ارزش هاي اخلاقي كاهش 
خواه��د ياف��ت و گروهي كه دسترس��ي به قدرت 
بيش��تري دارند مي توانند با اس��تفاده از نفوذ خود 
ثروت بيشتري به دست آورند. در چنين شرايطي در 
سطح جامعه ارزش هاي مالي بر ارزش هاي اخلاقي 
ارجحيت مي يابد و به  طور معم��ول گروهي كه از 
قدرت و ثروت مناسبي برخوردار نيستند، براي به 
دست آوردن منابع مالي مطلوب به هرگونه روش 
غيراخلاقي متوسل مي ش��وند كه باعث گسترش 

فساد، رانت، فحشا و رشوه در جامعه خواهد شد.
بناب��ر توضيحات ف��وق بايد تلاش ك��رد تا بخش 
خصوصي مشاركتي پويا و پايا در تمام ابعاد اقتصادي 
كشور داش��ته باشد. دسترس��ي توليدكنندگان و 
كارآفرينان در ش��رايط براب��ر و رقابت آميز به بازار 
داخلي و بازاره��اي منطقه اي و بين المللي موجب 
بهب��ود به��ره وري و وضعيت اقتصادي مي ش��ود. 
زيرا براي موفقي��ت در بازار هاي بين المللي بخش 
خصوص��ي ناچ��ار اس��ت كيفيت تولي��دات خود 
را ارتقا ده��د و اس��تانداردهاي بين الملل��ي را به 
بهترين ش��كل ممكن رعايت كند. علاوه بر اين به 
منظور دس��تيابي به يك اقتصاد پويا بايد مرز بين 
منافع بخش خصوصي و دولتي برداش��ته ش��ود و 
در جهت دس��تيابي به حد مطلوب تركيب بهينه 
دولت و بازار تلاش ش��ود. در اين راس��تا لازم است 
مسوولان اقتصادي كشور با جديت تمام به سمت 
خصوصي سازي حركت كنند و با كوچك تر كردن 
بخش دولتي و كاهش ميزان تصدي گري از صنايع 
داخلي حمايت كنند. دولت تنها با روش��ن بيني و 
آينده نگري و ايجاد اطمين��ان در جامعه مي تواند 
سلامت اقتصادي را تضمين كند. دولت بايد قبول 
كند سرزنش كردن بخش خصوصي به دليل گريز 
از سرمايه گذاري راه چاره اين مشكل نيست و تنها 
تلاش براي اصلاح اقتصادي را به تعويق مي اندازد. 
به اميد روزي كه دولت با فراهم كردن شرايط لازم 
براي جذب سرمايه هاي داخلي و خارجي، به پويايي 
بخش خصوصي كمك كند تا چرخ هاي اقتصادي 

كشور با قدرت و با سرعت بيشتر به حركت درآيد.

سعيد اميرشاهكرمي

نقش بخش خصوصي در اصلاح اقتصاد كشور

اعطاي وام پنجاه تا يك 
صد ميلي��ون توماني و 
آزاد سازي سواحل درياها 
دو اق��دام ضرب الاجلي 
اخي��ر دولت س��يزدهم 
اس��ت ك��ه اي��ن روزها 
در رس��انه هاي رسمي 
و طرفدار دولت بس��يار 
روي آنه��ا تبلي��غ و تاكيد مي ش��ود. وام يكصد 
ميليوني كه با فشار دولت در شرايط فقدان منابع 
لازم در بانك ها كليدخورده اس��ت )نگاه شود به 
يادداش��ت »چك بي محل«- 11/11( حتي با 
مخالفت كميس��يون اقتصادي مجلس مواجه 
شد. سخنگوي اين كميسيون گفت: »همين حالا 
بانك ها در ماه هاي پاياني س��ال با كسري منابع 
مواجه هستند، خيلي از شعبه ها نيز ترازنامه هاي 
درستي ندارند و اصطلاحا حساب شان تراز نيست 
و كمبود منابع دارند. بنده شخصا از وجود اراده اي 
در دولت ب��راي اجراي چني��ن برنامه اي مطلع 
نبودم، دقيقا اين بلا سر بازار سرمايه آورده شد و 
بورس را به اين روز انداختند، الان هم مي خواهند 
بانك ها را به روز بازار سرمايه درآورند.« اين اقدام 
بي حس��اب و كتاب دولت علاوه بر تورم زايي به 
واس��طه فقدان منابع و اضافه برداش��ت بيشتر 
بانك ها از حس��اب ج��اري نزد بان��ك مركزي، 
همچنين سبب نارضايتي و احساس بي عدالتي 
بخش هاي بزرگي از افراد جامعه مي شود كه جزو 
حقوق بگيران نيستند و مشاغل آزاد و خرد دارند 
و چنين خواهند پنداشت دولت خود را صرفا در 
خدمت كاركنانش مي داند و نه همه مردم جامعه. 
2- اقدام ديگر دولت طرح آزاد س��ازي سواحل 
اس��ت كه قطعا در صورت وجود برنامه مشخص 
و طرح هاي گردشگري، اقدامي بسيار مناسب و 
اصولا ضروري است. اما در فقدان چنين برنامه 
و طرح مش��خص، اين اقدام نيز جز به آس��يب 
بيشتر به اين سواحل و آلودگي و تخريب محيط 
زيس��ت منجر نمي ش��ود. همه مردم بحق بايد 
بتوانند و اين امكان را داش��ته باشند تا از دريا و 
سواحل آن بهره ببرند اما وقتي امكانات رفاهي 
در اين س��واحل نظير پلاژ و هتل و اقامتگاه هاي 
توريس��تي و رس��توران و تفريحگاه هاي تحت 
نظارت دستگاه هاي مسوول و تامين كننده كننده 
بهداش��ت و پاكيزگي اين س��واحل وجود ندارد 
آيا با وضعيتي جز اتراق و چادر زدن بس��ياري از 
مردم و پارك خودرو و انباش��ت زباله و بسياري 

ناهنجاري هاي ديگر مواجه نخواهيم شد؟!
متاس��فانه به  نظر مي رس��د اين هر دو اقدام كه 
در جهت ش��عارهاي »عدالت  محورانه« دولت 
سيزدهم است و ظاهر مردم پسندانه دارد در ميان 
و بلندمدت بر ضد منافع همين مردم است و شايد 
كاركردي جز كسب محبوبيت آن هم موقت براي 
دولت نداشته باشد. به هر حال وقتي در حوزه هاي 
اصلي و زندگي مردم نتوان يا نش��ود كار خاصي 
انجام داد اي��ن كارها مي توان��د نوعي تحرك و 
فعاليت از دولت و بهبود زندگي مردم را به نمايش 
گذارد؛ اقداماتي سطحي و نيمه كاره، آزادسازي 
س��واحل بدون وجود برنامه هاي تكميلي براي 
جذب گردشگر به چيزي جز تخريب بيشتر اين 
سواحل و وام هاي يكصد ميليون توماني نيز بدون 
توج��ه به كمبود عرضه در ب��ازار كالا به افزايش 
قيمت ها و نيز بدهكار ش��دن طويل المدت وام 
گيرندگان منتهي نخواهد شد. اقداماتي نمايشي 
و ش��ايد پوپوليس��تي كه نمي توانند جايگزين 
راهكارها و درمان هاي واقعي براي بيماري هاي 
مهل��ك اقتصادي و افزايش س��رمايه اجتماعي 

دولت شوند! 
دولتي كه مدعي است مردم را غافلگير نمي كند، 
با اقدامات خود ساختار هاي موجود را دچار شوك 
كرده و آس��يب ها را دوچن��دان و از جمله دو ابر 
چالش ناترازي بانك ها و نابودي محيط زيست را 

وخيم تر از قبل مي كند، متاسفانه! 

حسين حقگو

عدالت يا پوپوليسم؟!



بي برنامگي احتمالا اصلي ترين شاخصه  عملكرد اقتصادي 
دولت س��يزدهم در طول شش ماه گذش��ته بوده است. 
دولتي كه بخش مهمي از وعده هاي خود را بر بهبود شرايط 
اقتصادي متمركز كرده بود، با وجود گذشت يك نيم سال، 
نه تنها تغيير عمده اي در شرايط ايجاد نكرده كه حتي هنوز 

برنامه اي نيز در اين حوزه ارايه نكرده است.
در ماه هاي گذش��ته تنها اتفاق عملي كه مي توان آن را به 
وعده هاي ابتدايي دولت سيزدهم ربط داد، ثبت نام براي 
نهضت ملي مسكن بوده است. رييس جمهور در برنامه هاي 
انتخاباتي خود گفته بود كه امكان ساخت چهار ميليون 
واحد مسكوني در چهار سال وجود دارد و در ماه هاي گذشته 
ثبت نام براي اجراي اين طرح آغاز ش��ده اس��ت، هرچند 
هنوز مشخص نيست كه اين طرح با چه سرعتي پيگيري 
شده و در چه شرايطي چهار ميليون واحد خانه جديد را به 

متقاضيان تحويل خواهد داد.
در رابطه با بورس با وجود صحبت هاي زيادي كه مطرح 
شد، هنوز هيچ اتفاقي در عمل رخ نداده و شاخص كل در 
هفته هاي گذشته بيش از آنكه روند صعودي داشته باشد، 
افت و نزول را تجربه كرده است. در رابطه با تورم نيز با وجود 
 نزولي شدن عدد براي چند ماه، بار ديگر اعداد و ارقام در 
دي ماه صعودي شده اس��ت و وعده هايي كه براي ارزان 
كردن قيمت كالاها ارايه شده بود جز در رابطه با سيمان، در 
ديگر حوزه ها عملياتي نشده است. با عبور از سياست هاي 
اجرايي و طرح هاي كوتاه مدت، به نظر مي رسد بي برنامگي 
در مسائل كلان خود را بيشتر نيز نشان مي دهد. انتقاد از 
عملكرد اقتصادي دولت قبل در حالي يكي از سرفصل هاي 
اصلي مسوولان اجرايي دولت سيزدهم بوده كه هنوز هيچ 
برنامه اي براي اصلاح روندهاي گذشته ارايه نمي شود، يكي 
از اصلي ترين مسائلي كه در اين ماه ها بارها از آن صحبت 
شده و هنوز راه به جايي نبرده سرنوشت ارز4200 توماني 
است. آنطور كه مسوولان اجرايي دولت و البته بسياري از 
كارشناسان تاكيد دارند، ارز ترجيحي نه تنها در دستيابي 
به بس��ياري از اهداف خود ناكام ب��وده كه حتي خود به 
مش��كلي جديد براي اقتصاد كشور بدل ش��ده است. از 
ايجاد بستر رانت و فساد گرفته تا افزايش عدم شفافيت 
در بخش هاي مختلف تنها بخشي از انتقاداتي است كه در 
ماه هاي گذشته از ارز 4200 توماني صورت گرفته است. 
جدا از انتقادات، تكليف قانوني نيز براي دولت وجود دارد 
كه سرنوش��ت اين ارز را مشخص كند. در فرآيند بودجه 
نويسي س��ال 1400، در ش��رايطي كه دولت دوازدهم 
بر لزوم تخصيص ارز دولتي تاكيد داش��ت، نمايندگان 
مجلس مخالف اجراي آن بودند و حتي در اصلاحيه هاي 
ابتدايي، كميسيون تلفيق اعلام كرد كه اين ارز را حذف 
خواهد كرد اما در نهايت با توجه به اصرار دولت و البته نبود 
برنامه جانشين، مجلس به شكل مشروط موافقت كرد كه 
ارز دولتي تا نيمه سال جاري همچنان پرداخت شود. با 

اين وجود در قانون بودجه امسال قيد شده بود كه دولت 
جديد بايد براي نيمه دوم سال برنامه اي جداگانه ارايه كند 
و شرايط را براي حذف پلكاني ارز 4200 توماني فراهم كند. 
در عمل اما نه تنها اين اتفاق رخ نداد كه حتي دولت با عبور 
از سقف هشت ميليارد دلاري بودجه، مجبور به استفاده از 
ساير منابع براي اجراي اين طرح شد و برخي برآوردها از 
اين حكايت دارد كه تا پايان سال بيش از 12 ميليارد دلار 

در اين حوزه تخصيص خواهد يافت.
در شرايطي كه دولت در لايحه بودجه سال آينده از حذف 
قطعي ارز دولتي سخن گفته بود و حتي 100 هزار ميليارد 
تومان منابع جديد براي جبران حذف آن نيز در نظر گرفته 
بود، مجلس پس از چند هفته بررسي بودجه به اين نتيجه 
رسيد كه طرحي از سوي دولت براي حذف اين ارز وجود 
ندارد و از اين رو بر خلاف سال گذشته، اين بار نمايندگان 

مصوب كردند كه ارز 4200 توماني تخصيص يابد.
به اين ترتيب نه تنها دولت جديد براي ارز 4200 توماني 
راهكاري پيدا نكرد كه حتي ب��ا طرح جديد نمايندگان، 
وعده هايي كه در ماه هاي گذشته براي افزايش يارانه نقدي 
مطرح ش��ده بود نيز به محاق رف��ت. در حالي كه معاون 
اقتصادي رييس جمهور در آذر ماه از ارايه خبرهاي جديد 
در حوزه يارانه خبر داده بود، در دو ماه گذشته هيچ اتفاق 

جديدي در اين زمينه رخ نداد و حالا آنطور كه سخنگوي 
كميسيون تلفيق مجلس گفته، اين برنامه رسما براي سال 
آينده متوقف شده اس��ت. سخنگوي كميسيون تلفيق 
بودجه 1401 ب��ا بيان اينكه يارانه نقدي در س��ال آينده 
تغيير نخواهد كرد گفت كه طبق مصوبه اين كميسيون در 
سال آينده سرپرست خانوارهايي كه يارانه آنها قطع شده 
مي توانند با مراجعه به س��امانه الكترونيكي وزارت تعاون 
تقاضاي خود را ثبت كنند تا در صورت بررس��ي مجدد به 
آنها يارانه پرداخت شود. زارع درباره ميزان پرداخت يارانه 
نقدي در سال آينده گفت: دولت پيش بيني كرده بود كه 
با حذف ارز ترجيحي مبلغ يارانه نقدي افزايش پيدا كند. 
كميسيون تلفيق با حذف ارز ترجيحي موافقت نكرد و به 
تبع آن ديگر يارانه نقدي در سال آينده افزايش پيدا نخواهد 
كرد. البته قطعي ش��دن اين موضوع منوط به تصويب در 

صحن علني است.
وي افزود: همچنين كميسيون تلفيق تصويب كرد كه دولت 
۹ ميليارد دلار ارز ترجيحي براي واردات كالاهاي اساسي 
تخصيص دهد و سه ميليارد دلار يعني به ميزان ريالي ۷۵ 
هزار ميليارد تومان براي خريد گندم اختصاص داده شود. 
خريد گندم از محل يارانه پيش بيني شده براي تبصره 14 
است كه از كيلويي ۷000 تومان به ۹۵00 تومان نيز افزايش 

داده شد. با اين شرايط مبلغ يارانه ها در سال آينده تغييري 
نكرده و همچون سال هاي گذشته خواهد بود چون منابعي 
براي افزايش يارانه نقدي وج��ود ندارد و همه منابع براي 
واردات كالاهاي اساسي و خريد گندم از محل تخصيص 

ارز ترجيحي داده شده است.
سخنگوي كميسيون تلفيق لايحه بودجه درباره آخرين 
مصوبات كميسيون تلفيق گفت: طبق اين مصوبه در سال 
آينده سرپرست خانوارهايي كه يارانه شان قطع شده است 
درخواست خود را در سامانه الكترونيك وزارت تعاون ثبت 
كرده كه پس از بررسي ان شاءالله يارانه شان مجدد پرداخت 
شود. اين حكم براي سال آينده بوده كه در صورت تصويب 

مجلس و تأييد شوراي نگهبان اجرا مي شود.
به اين ترتيب اقتصاد ايران در حالي خود را براي ورود به سال 
1400 آماده مي كند كه نه تنها تغيير تحولي در حوزه يارانه 
نقدي در دستور كار نيست كه حتي ارز 4200 توماني نيز 
به قوت خود باقي خواهد بود. به نظر مي رسد خطر افزايش 
قيمت ها و به وجود آمدن م��وج جديدي از گراني يكي از 
اصلي ترين دلايل مجلس و دولت براي تداوم تخصيص اين 
ارز بوده و با توجه به تمام انتقادات و نگراني هايي كه در اين 
حوزه وجود دارد، احتمالا حذف اين ارز در سال بعد، حتي از 

شرايط فعلي نيز دشوارتر خواهد بود.
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اولويت حل مسائل اقتصادي 
مردم است

بهادري جهرمي گفت: امروز مردم كاملا به حقوق خود 
آگاه هستند و اجازه نمي دهند حقوق اصلي و بنيادين 

آنها مورد خدشه واقع شود.
علي بهادري جهرمي، برنامه ريزي صحيح براي گام دوم 
انقلاب را منوط به شناخت راه طي شده در چهل سال 
گذشته دانست و گفت: در حوزه هاي متعددي از جمله 
فرهنگي، سياست داخلي و خارجي، اجتماعي، اقتصادي 
و علمي مي توان عملكرد انقلاب اسلامي و همچنين 

مردم را در گام نخست ارزيابي كرد.
وي به مقايسه حوزه علمي در ابتداي انقلاب و شرايط 
كنون��ي پرداخت و اظهار كرد: تعداد دانش��جو، تعداد 
دانش آموز، ميزان در دسترس بودن آموزش ها پيش 
و بعد از انقلاب اساسا قابل قياس نيست. وقتي انقلاب 
پيروز شد به دنبال نهضت سوادآموزي بوديم تا سواد 
 ابتدايي خواندن و نوش��تن را بتوانيم توسعه دهيم تا 

عقب ماندگي چند ده ساله را جبران كنيم.
سخنگوي دولت سيزدهم غالب جوانان و مردم امروز 
كشور را داراي تحصيلات دانشگاهي دانست و عنوان 
كرد: تعداد اعضاي هيات علمي كشور بالاي ۹0 هزار 
نفر است. تعداد مقالات دانشگاهي در نشريات معتبر 
جهاني ركورد شكن بوده اس��ت. در بعضي از حوزه ها 
همچون شبيه س��ازي و نانو فناوري پيش��رفت هاي 
چشمگير داشته ايم؛ در حالي كه تعداد كشورهايي كه 
در اين زمينه ها حرفي براي گفتن دارند انگشت شمار 
هستند كه ايران جزو اين كشورها است. بهادري جهرمي 
با اشاره به اينكه نخستين دستاورد بعد از پيروزي انقلاب 
تدوين قانون اساسي بود بيان كرد: در قانون اساسي براي 
مردم حقوقي در نظر گرفته شده است كه حق تجمعات، 
تشكيل احزاب، حق تحصيل، تامين اجتماعي، آموزش 
و پرورش رايگان و اعطاي حق خواهي به مردم در مقابل 
حاكميت بخشي از آنها محسوب مي شوند. وي تصريح 
كرد: امروز بعد از چهل سال از انقلاب اسلامي وضعيت 
به گونه اي اس��ت كه مردم كاملا به حقوق خود آشنا 
هستند. در گذشته، مردم شناختي از حق دسترسي به 
اطلاعات نداشتند اما امروز نه تنها شناخت دارند بلكه 
حقوق خود را تثبيت شده مي دانند و مردم مطالبه گر 
آن هستند. در حقيقت اگر جايي كوتاهي صورت بگيرد، 
مردم اجازه نمي دهند حقوق اصلي و بنيادين آنها مورد 
خدشه واقع شود زيرا روش صيانت از حقوق خود را به 

خوبي مي دانند.
س��خنگوي دولت با تاكي��د بر ض��رورت اعتماد 
به ق��درت مردم در كش��ور گفت: ب��دون توجه و 
برنامه ري��زي روي حماي��ت مردم اگ��ر بخواهيم 
اقدام��ي انجام دهيم قطعا راه ب��ه جايي نخواهيم 
برد زيرا اصلي ترين س��رمايه جمهوري اس��لامي 
ايران، مردم است. طبيعتا اولويت امروز حاكميت، 
حل مسائل و مشكلات اقتصادي مردم است زيرا 
دشمن، اقتصاد كشور را مورد هدف قرار داده است.

130 هزار ميليارد اعتبار براي 
بدهي دولت به تامين اجتماعي

يك عضو كميس��يون تلفيق بودجه 1401 مجلس 
شوراي اسلامي از اختصاص 1۳0 هزار ميليارد تومان از 
محل واگذاري سهام شركت هاي بورسي و غيربورسي 
دولت براي پرداخت بدهي دولت به تامين اجتماعي و 
ايثارگران خبر داد. محمدرضا ميرتاج الديني با اشاره به 
مصوبه جلسه عصر امروز كميسيون تلفيق بودجه 1401 
گفت: در اين جلسه 1۳0 هزار ميليارد تومان براي تاديه 
ديون س��ازمان تامين اجتماعي و بدهي خانواده هاي 
ايثارگران و شهدا اختصاص داده شد. وي توضيح داد: 
دولت مكلف شد از محل واگذاري سهام شركت هاي 
بورسي و غيربورس��ي، مبلغ 1۳0 هزار ميليارد تومان 
براي تاديه بدهي دولت به سازمان تامين اجتماعي و 
بدهي ايثارگران و خانواده هاي شهدا پرداخت كند. از اين 
ميزان، ۹0 هزار ميليارد تومان در اختيار سازمان تامين 
اجتماعي و حدود 40 هزار ميليارد تومان در اختيار بنياد 
شهيد قرار مي گيرد. ميرتاج الديني يادآور شد: پيش از 
اين كميسيون تلفيق ۹0 هزار ميليارد تومان براي تاديه 
ديون سازمان تامين اجتماعي مصوب كرده كه امروز 
حدود 40 هزار ميلي��ارد تومان ديگر از محل واگذاري 
سهام شركت هاي بورس��ي و غير بورسي دولت براي 

پرداخت بدهي ايثارگران اضافه شد.

    اخطار مالياتي به اينفلوئنسرها
درحالي كه براس��اس قانون بودجه س��ال ج��اري بايد 
از درآمد حاص��ل از تبليغات كاربران ب��الاي ۵00 هزار 
دنبال كننده در رس��انه هاي كاربر مح��ور ماليات اخذ 
شود، اعلام مسوولان سازمان امور مالياتي حاكي از آن 
است كه اولين ليست اطلاعات اين افراد به اين سازمان 
ارسال شده و براي اخذ ماليات از آنها بايد تا پايان امسال 
و تكميل اظهارنامه ها صبر كرد. براساس بند ذ تبصره ۶ 
قانون بودجه سال 1400 امس��ال، درآمدهاي كاربران 
داراي بيش از ۵00 هزار دنبال كننده از محل تبليغات، 
مشمول ماليات بر درآمد است كه فرهاد دژپسند_ وزير 
 س��ابق امور اقتصادي و دارايي در مردادماه سال جاري 
آيين نامه اجرايي اخذ ماليات از اينفلوئنسرهاي داراي 
بي��ش از ۵00 ه��زار دنبال كننده را ابلاغ ك��رد.  در اين 
زمينه، س��ازمان امور مالياتي مكلف اس��ت فهرس��ت 
موديان مالياتي و خوداظهاري ارايه ش��ده توس��ط آنها 
را تهيه كن��د و در تارنم��اي س��ازمان، در منظر عموم 
ق��رار دهد كه طبق گفته معاون س��ابق س��ازمان امور 
مالياتي، به موجب قانون ماليات هاي مستقيم و با آخرين 
اصلاحاتي كه در آن صورت گرفته اس��ت، درآمد واقعي 
هر شخصي اعم از اينفلوئنس��رهاي داراي بيش از ۵00 
هزار دنبال كننده در رسانه هاي كاربر محور نيز براساس 
بررسي صورت حساب ها و حساب هاي بانكي و استناد 
به مدارك و اسناد مش��خص و به عنوان ماخذ محاسبه 
ماليات تعيين مي شود.  در حال حاضر، بررسي آخرين 
وضعيت اخذ ماليات از اينفلوئنسرها حاكي از آن است 
ك��ه براي اخذ ماليات در اين زمين��ه بايد منتظر ماند تا 
اظهارنامه هاي مالياتي تكميل و ارس��ال شود تا در سال 
آينده نسبت به مطالبه ماليات اقدام شود. البته، براساس 
اعلام محمد مسيحي_ معاون درآمدهاي مالياتي سازمان 
امور مالياتي اين س��ازمان وظيفه خود در راستاي اخذ 
ماليات از اينفلوئنس��رها در سال جاري مبني بر تدوين 
دستورالعمل ها و ابلاغ آنها را انجام داده است. از سوي ديگر، 
اولين ليست از كاربران رسانه هاي كاربر محور با بيش از 
۵00 هزار دنبال كننده به سازمان امور مالياتي ارسال شده 
و اين روند همچنان ادامه دارد.  فارغ از آخرين وضعيت اخذ 
ماليات از اينفلوئنسرها، از زمان تصويب اين قانون تاكنون 
انتقادات كارشناسي بسياري به اين مصوبه مطرح شد كه 
يكي از آنها مبني بر اين است كه تعداد فالوور نمي تواند 
معيار مناسبي براي درآمدزا بودن صفحات شبكه هاي 
اجتماعي در نظر گرفته شود.  در اين زمينه، درحالي كه 
قانون بودجه محدوده ۵00 هزار دنبال كننده را شرط اخذ 
ماليات قرار داده است، اعلام سازمان امور مالياتي حاكي 
از آن است كه ملاك اين سازمان براي اخذ ماليات در اين 
زمينه درآمد كاربران است نه تعداد دنبال كنندگان آن ها. 
به گونه اي كه مسيحي، معاون درآمدهاي مالياتي سازمان 
امور مالياتي معتقد است رسيدگي به ماليات اينفلوانسرها 
آستانه خاصي ندارد و رسيدگي مالياتي را براي كاربران 
داراي كمت��ر از ۵00 هزار دنبال كنن��ده هم كه از محل 

تبليغات درآمد داشته باشند، اعمال مي كند.

     زمان واريز عيدي مشخص نيست
مديرعامل س��ازمان تامين اجتماعي درباره جزييات و 
زمان واريز »عيدي« بازنشستگان تامين اجتماعي گفت: 
هنوز منتظريم هيات دولت در اين باره تصميم گيري و 
تصويب كند. اين آمادگي وجود دارد كه اين تعهد را در 
قبال بازنشستگان پس از تصويب، به نحو احسن انجام 
دهيم. وي ادامه داد: هيات وزيران بايد مبلغ عيدي را اعلام 
كند و سپس تامين اجتماعي تمهيد مي كند كه عيدي 
را پرداخت كند. مش��كلي در اين باره نخواهيم داشت و 
منتظريم اين عدد اعلام شود. مديرعامل سازمان تامين 
اجتماعي در پاس��خ به اينكه آيا عيدي همراه با حقوق 
بهمن ماه واريز مي شود؟ گفت: بايد ببينيم چه زماني اعلام 
مي كنند؛ مشكلي در پرداخت نداريم. وي درباره افزايش 
»حقوق« بازنشستگان تامين اجتماعي نيز گفت: كار در 
سازمان برنامه و بودجه و مجلس جلو مي رود و بعد از اتخاذ 
تصميم نهايي اقدامات لازم انجام خواهد شد. موسوي در 
پاسخ به اينكه آيا تا پايان سال به نتيجه مي رسد؟ اظهار 
كرد: مشخص نيس��ت، چون در حال بررسي هستند و 
كميسيون تلفيق در حال بررسي اين موضوع بوده و هنوز 
به جمع بندي نرسيده و جمع بندي كه بشود ما آمادگي 
را خواهيم داشت. وي درباره ورود به پيك جديد كرونا 
و ميزان آمادگي بيمارستان هاي تامين اجتماعي گفت: 
اطلاع رساني در اين باره انجام شده بود و در حوزه درمان 
با آمادگي كامل رصد كردند و تمهيدات و تجهيزات لازم 
فراهم شده و مش��كلي در اين باره نداريم. كادر درمان 
ايثارگرانه در ميدان بوده و هس��تند. موسوي ادامه داد: 
پرداخت هزينه هاي درمان همانند گذش��ته است و در 
مراكز ملكي مشكلي نداريم. تعداد بستري نسبت به قبل 
چندان زياد نيست و اميد است مردم گرفتار نشوند كه 

بخواهند بستري شوند و با درمان سرپايي بهبود يابند.

ارز4200 توماني ماند، آب از آب تكان نخورد

رييس مجلس: 

خط بطلان مجلس بر افزايش يارانه نقدي

نبايد حتي يك لحظه مردم را فراموش كنيم
رييس مجلس ش��وراي اس��لامي در مراسم تجديد 
عهد نمايندگان با آرمان هاي امام خميني )ره( تاكيد 
كرد: اي��ن بيعت از يك حقيقت مهم حكايت مي كند 
و آن اين است كه ما به مس��ير انقلابمان باور و ايمان 
داريم و همچنين ب��اور داريم كه براي پيروزي و غلبه 
بر مشكلاتمان بايد به مرام امام تكيه كنيم و در مسير 

ايشان گام برداريم.
به گزارش ايس��نا، محمدباقر قاليباف رييس مجلس 
شوراي اس��لامي صبح امروز )يكشنبه 1۷ بهمن( به 
هم��راه جمعي از نمايندگان مجل��س در حرم مطهر 
حضرت امام خميني)ره( حضور يافت و با آرمان هاي 
بنيانگذار كبير جمهوري اس��لامي و ش��هدا تجديد 

پيمان كرد.
رييس مجلس ش��وراي اسلامي در اين مراسم گفت: 
اين توفيق نصيب همه ما شد كه در دهه فجر مجدداً 
در كنار مرقد حضرت امام )ره( و شهداي بزرگوار جمع 
ش��ويم و يادي كنيم از شهدا، اين مردانِ مردي كه در 
هيچ زمان و مكاني از س��ختي هايي كه ب��ا آنها روبرو 
شدند، عقب نش��يني نكردند و به امامشان و راهشان 
باور داشتند، و به مردم و كشورشان ارادت داشتند و به 

اسلامشان و انقلابشان افتخار مي كردند.
وي ادامه داد: درود مي فرس��تيم به روح پرفتوح امام 
ش��هدا، اين مردي كه در زمانه اي ك��ه دين در غربت 
بود و نامي از معنويت و اسلام نبود و مسلمين در دنيا 
برجسته نبودند و در مظلوميت بودند، اين مرد الهي كه 
جز براي خدا كلام نگفت و جز در راه خدا گام برنداشت، 

باعث اين تحول عظيم در اين مقطع از تاريخ شد.
رييس قوه مقننه كشورمان اضافه كرد: امروز ما همانند 
هر سال در اين زمان و مكان حضور پيدا كرديم، اما اين 
آمدن ما نمادين و نمايشي نيست، باور ما بر اين است 
كه ما امروز براي تجديد بيعت و عهد با امام خود اينجا 
گردهم آمديم و اين بيعت از يك حقيقت مهم حكايت 
مي كند و آن اين است كه ما باور و ايمان داريم به مسير 
انقلابمان و همچنين باور داريم كه براي پيروزي و غلبه 
بر مشكلاتمان بايد به مرام امام تكيه كنيم و در مسير 

امام گام برداريم.
قاليب��اف افزود: ما بر اين باوريم كه انقلاب ما و امام ما، 
يك برگ از تاريخ نبود، بلكه امام يك حقيقت هميشه 
زنده و انقلاب ما يك حركت هميشه بالنده است و دليل 
روشن آن اين است كه اين انقلاب منطبق با سنت هاي 
الهي بوده و اين انقلاب يك انقلاب مردم مدار است و 

اين سخن من شعار نيست، بلكه يك واقعيت است.
وي با بيان اينكه اگر نگاهي به 40 سال گذشته بكنيم 
خواهيم ديد كه هر كجا موفقيت داش��تيم، حقيقت 

زنده بودن امام را هم مي بينيم، تصريح كرد: هر كجا به 
مباني امام خود عمل كرديم در آنجا موفق بوديم و هر 
كجا تلخي، ناكامي و چالش مي بينيم، زماني است كه 
از مسير انقلاب و باورهاي امام راحل فاصله گرفتيم؛ 
اين يعني زنده بودن حقيقت امام و بالنده بودن انقلاب 
اسلامي؛ اين حقيقت امام است كه هم الگوي عمل به ما 
مي دهد و هم شاخص حركت و هر وقت از الگوي عمل 
و شاخص حركت فاصله گرفتيم، دچار مشكل شديم.

وي ادامه داد: اگر امروز در جامعه افرادي را مش��اهده 
مي كنيم كه نااميد هستند، افرادي كه يك روز همراه 
انقلاب بودند و امروز از گذش��ته خود پشيمانند، بايد 
بدانند كه از راه و مس��ير امام فاصله گرفته اند، لذا لازم 
است به اين مهم دقت كنيم؛ به ويژه بنده و همه آنهايي 
كه امروز مسووليت داريم و اين مسووليت بر دوش ما 
وظيفه گذاشته است، بايد هميشه به حركت هايي كه 
كشور و انقلاب به آن نيازمند است، التزام داشته باشيم 
و در اين مس��ير بايد بر اساس اصول و مباني كه از امام 

آموختيم، حركت كنيم.
رييس مجلس شوراي اسلامي با تاكيد بر اينكه در 
آرمان ها، شعارها و حركت هاي امام )ره( مهم ترين 
موضوع مردم بوده و هستند و آن هم مردم محروم 
و پابرهنگان، اضافه كرد: همانطور كه امام فرمودند 
آنهاي��ي تا آخر پاي انقلاب هس��تند كه طعم فقر را 
چشيده اند، اين انقلاب مستضعفين است. در همه 
صحنه ه��اي انقلاب و در اين 40 س��ال پس از آن، 
مش��اهده كرديم كه اين افراد هميش��ه به انقلاب 
و نظام وفادارند، لذا بايد نس��بت ب��ه آنها به عنوان 

نمايندگان مردم در مجلس شوراي اسلامي التزام 
داشته باشيم و در آن مسير حركت كنيم و لحظه اي 

مردم خود را فراموش نكنيم.

    رييس جمهور: 
اقتصاد ايران نيازمند اقدامات بزرگ است

آي��ت الله س��يد ابراهيم رييس��ي با اش��اره ب��ه اينكه 
هدف گذاري دولت در بودجه 1401 براي رشد اقتصادي 
۸ درصدي است، گفت: رش��د اقتصادي به عنوان يك 
ضرورت، نيازمند گروه و جريان پيش��تازي اس��ت كه 
با ش��جاعت و همت عالي بتواند آن را در كشور محقق 
سازد. رييس جمهور با طرح اين پرسش كه كدام بخش 
مي تواند پيشران اقتصادي در كشور باشد، خاطرنشان 
كرد: بي ترديد ن��گاه به درون ايج��اب مي كند كه بايد 
به دس��تان با كفايت كارآفرينان و فعالان اقتصادي كه 
امتح��ان موفقيت آميزي پس داده اند، اعتماد داش��ته 
باشيم. رييسي با اشاره به همگرايي، همكاري، همراهي 
و هم انديشي گروه »پيش��رانان پيشرفت ايران« اظهار 
داشت: تلاش و همكاري اين گروه در مدت كوتاه 110 
روزه، توانست موانع پيش رو را كنار گذاشته، مجوزهاي 
لازم را اخذ كند و براي حركت جهادي در ايجاد اشتغال 
و افزاي��ش صادرات و رونق توليد هم پيمان ش��وند، كه 
اقدامي بس��يار فرخنده و مبارك است. رييس جمهور 
گفت: مهم تر از اجراي 4۸ پروژه بزرگ در 1۳ اس��تان و 
2۷ شهرستان، همگرايي و هم افزايي شركت هاي بزرگ 
اقتصادي كشور است و امروز به عنوان يك تجربه موفق 
پيش روي همه فعالان اقتصادي براي انجام طرح هاي 

بزرگ قرار دارد. آيت الله رييسي پويايي، اميد، ايستادگي، 
اعتماد به نفس و اعتماد ب��ه نيروهاي خلاق كارآفرين 
و توليدكنن��ده داخلي را مهم ترين پي��ام حركت گروه 
پيشرانان پيشرفت ايران دانس��ت و اظهار داشت: اين 
پيام بايد به همه كساني كه دچار ياس و نااميدي شدند 
و تصور مي كنند كه كشورمان به خاطر موانع، تهديدها 
و تحريم ها دچار وقفه و توقف شده است، مخابره شود. 
رييس جمهور تصريح كرد: يكي از راه هاي مهم دور زدن 
و خنثي كردن تحريم ها، چنين اقدامات ماندگاري است و 
بناي دولت هم اين است كه براي خنثي سازي تحريم ها، 
فعاليت و تلاش روزافزون را در دستور كار خود قرار دهد. 
رييسي تاكيد كرد: بدون ترديد اگر شركت هاي بزرگ، 
بانك ها، بخ��ش خصوصي، و كارآفرينان فعال ش��وند 
مي توان سرمايه گذاري هاي قابل توجهي در بخش هاي 
مختلف انجام داده و مشكل توليد و اشتغال در كشور را 
برطرف كرد. رييس جمهور نقش دولت در فعاليت هاي 
اقتص��ادي را »هدايت، حمايت و نظارت« برش��مرد و 
اظهار داش��ت: فعالان اقتصادي يقين داشته باشند كه 
دولت در اين ميدان از فعاليت آنها حمايت خواهد كرد. 
رييس جمهور خاطرنشان كرد: اقدام گروه »پيشرانان 
پيشرفت ايران« پيامي به ايرانيان خارج از كشور و ساير 
س��رمايه گذاران بخش خصوصي دارد كه با مش��اهده 
تضمين سود و افزايش بهره وري و امنيت سرمايه گذاري 
به فعاليت در اين حوزه تش��ويق شوند. رييسي گفت: 
ممكن است دولت كمك ها و مساعدت هايي در زمينه 
اقتصادي به مردم داشته باشد اما بي ترديد اقتصاد كشور 
را نمي توان بر مبناي اينگونه كمك هاي موقتي بنا كرد 
بلكه اقتصاد كشور نيازمند اقدامات بزرگ و ماندگار در 
عرصه كار و توليد است كه در مباني ديني نيز بر آن تاكيد 
شده است. رييس جمهور با تاكيد بر تسهيل فضاي كسب 
و كار براي فعالان اقتصادي اظهار داشت: وزارتخانه ها و 
دستگاه هاي اداري لازم است فعاليت اقتصادي را براي 
فعالان اين عرصه تس��هيل كنند و مجوزهاي لازم را به 
س��رعت صادر نمايند. آيت الله رييس��ي افزود: دولت 
همچنين از فعاليت كارگاه ها و بنگاه هاي كوچك و 
زود بازده به منظور افزايش اشتغال حمايت مي كند.  
رييسي با اشاره به نقش صندوق توسعه ملي در رشد 
و توسعه اقتصادي كشور اظهار داشت: اساس تشكيل 
صندوق توسعه ملي براي پيشرفت كشور بوده و در 
اين زمينه نقش آفريني خواهد كرد. رييس جمهور 
همچنين بر تدوين نقشه جامع صنعت كشور تاكيد 
كرد و گفت: دولت از ابتدا اين موضوع را در دس��تور 
كار خود داشته است و با تاكيدات اخير رهبر معظم 

انقلاب اين سند هر چه زودتر نهايي خواهد شد.

وزير امور خارجه: 

وزير امور خارج��ه كش��ورمان در گفت وگويي به 
س��والاتي درباره روند مذاكرات وين پاس��خ داده و 
گفت، ايران در اين مذاكرات به دنبال توافقي خوب 
است و ملاك آن رفتار عملي طرفين مذاكرات است، 

نه اظهاراتي كه صرفا روي كاغذ مطرح مي شوند.
حسين اميرعبداللهيان وزير امور خارجه كشورمان 
در پاسخ به س��والي درباره بحث هايي كه پيرامون 
تعيين پيش شرط براي به توافق رسيدن در مذاكرات 
وين مطرح اس��ت، گفت: ما هيچ پيش شرطي را از 
طرف امريكايي دريافت نكرده ايم و اساسا مذاكرات 
ما روندي را دارد كه موضوع پيش شرط در آن مطرح 
نيست. من نمي دانم خبري كه منتشر شده، چگونه 
است. ولي تا اين زماني كه باهم صحبت مي كنيم، 
موضوع پيش ش��رط مطرح نيس��ت و م��ا متن يا 
پيشنهادي را در چارچوب پيش شرط هم دريافت 
نكرده ايم و قطعا اين مذاكرات بر مبناي نقطه نظرات 
كارشناسي و توافقاتي كه نتيجه  نهايي آن رسيدن 
به يك توافق خوب در راستاي تامين منافع ملت و 

كشورمان باشد، پيش خواهد رفت.
اميرعبداللهيان در گفت وگو با صدا و سيما در پاسخ 
به س��والي مبني بر اينكه گفته مي شود بخشي از 
تحريم ها لغو ش��ده اند، آيا اين خب��ر صحت دارد و 
اين تحريم ها كدام موارد هستند، گفت: اقداماتي 
ك��ه روي كاغذ انجام مي ش��ود، اقدام��ات خوبي 
مي تواند باشد، يعني هر فرمان اجرايي يا اقدامي كه 
تحريم هاي وضع شده پس از خروج امريكايي ها از 
برجام را مجددا به حالت قبلي خود و رفع تحريم ها 
بازگرداند، از نظر ما اقدام خوبي قلمداد مي شود. اما 
آنچه براي ما مهم است، عمل طرف امريكايي  است.

او در اين راس��تا افزود: ما ن��گاه مي كنيم ببينيم 
روي زمين چه اتفاقي به وقوع مي پيوندد. براي ما 
مهم اين است كه رفتار عملي امريكايي ها در لغو 
تحريم ها را بتوانيم به طور ملموس و عيني مشاهده 
كنيم. آن چه براي ما مهم است، نتيجه مذاكراتي 
است كه در مذاكرات وين دنبال مي كنيم و توافقي 
كه در آن جا حاصل خواهد شد. البته امريكايي ها 
از طريق برخي واسطه ها پيام هاي مكرري را براي 
ما مي فرستند و مدعي اند كه ما داراي حسن نيت 
هستيم. ما در روند فعلي مذكرات، ابتكار جدي و 
قابل توجهي را تا الان از طرف امريكايي نديده ايم. 
ابتكار ه��م از نظر ما ابتكاري اس��ت ك��ه بايد در 
مذاكرات 1+4 و از طريق Non-paper هايي كه 
به واسطه اتحاديه اروپا بين ما و امريكايي ها تبادل 
مي شود، قابل مش��اهده باشد يا در عمل ما شاهد 
لغو بخش��ي از تحريم ها باشيم. لذا براي ما، ملاك 
رفتار عملي امريكاست. اميرعبداللهيان در پاسخ 
به سوالي درباره اينكه ايران ممكن است توافقي دو 
ساله انجام دهد و آيا ممكن است توافقي انجام شود 
كه تاريخ داشته باشد، گفت: ما به دنبال يك توافق 

خوبيم. به دنبال توافق موقت و محدود نيستيم.

به دنبال توافق محدود نيستيم



گروه بانك و بيمه | محسن شمشيري |
آمار شاخص هاي پولي و بانكي در آذر 1400 كه به تازگي 
از سوي بانك مركزي منتشر شده، نشان مي دهد كه حجم 
نقدينگي از 3921 همت در مرداد 1400 و ماه پاياني دولت 
روحاني به رق��م 4427 همت در آذر ماه 1400 رس��يده 
و در فاصله 4 ماه اول دولت رييس��ي معادل 12.9 درصد 
رشد كرده است كه حكايت از آن دارد نه تنها ميزان رشد 
نقدينگي در اين مدت مهار نشده بلكه همچنان بر شتاب 
و رشد روز افزون آن اضافه شده است. به طوري كه در اين 
دوره 121 روز يا 4 ماه شهريور تا آذر 1400 در مجموع 506 
هزار ميليارد تومان به حجم نقدينگي اضافه شده و روزانه 
به طور ميانگين 4182 ميليارد تومان به نقدينگي اضافه شده 
است. به عبارت ديگر، حتي تصميم دولت ها مبني بر كاهش 
استقراض و برداشت از بانك ها و بانك مركزي، نتوانسته بر 
ميزان خلق پول، نقدينگي، سپرده هاي بانكي و تسهيلات 
بانكي اثر گذاش��ته و از رشد آن بكاهد. لذا به نظر مي رسد 
كه واقعيت هاي اقتصاد ايران، شرايط اقتصادي، مشكلات 
ساختاري، بهره وري، نياز واحدهاي اقتصادي به سرمايه در 
گردش، عمليات بازار بين بانكي، عملكرد بانك ها و... فراتر از 
اراده دولت براي كنترل نقدينگي و تورم اثر گذار بوده و رشد 
نقدينگي و همچنين رشد تورم ادامه دارد. شاخص تورم نيز 
در آذرماه نسبت به اسفند 99 معادل 28.6 درصد رشد كرده 
است و نشان مي دهد كه همچنان تورم ساختاري و مزمن 

اقتصاد ايران را آزار مي دهد. 
گزيده هاي پولي و بانكي آذر 1400 كه توسط بانك مركزي 
منتشر شده نشان مي دهد كه نقدينگي در آذر 1400 به رقم 
4427 همت رسيد كه رشد 27 درصدي در 9 ماه اول سال 
1400 و رشد 41 درصدي نسبت به آذر 1399 داشته است.

پايه پولي نيز به رقم 560 همت رسيده كه رشد 22 درصدي 
در 9 ماه اول سال و رشد 37 درصدي در يكسال اخير داشته 
است. از اين رقم 153 همت را بدهي بانك ها به بانك مركزي 
تشكيل داده كه رشد 31 درصدي در 9 ماه اول داشته است. 
493 همت نيز مربوط به خالص دارايي هاي خارجي بانك 
مركزي است كه به معناي انتش��ار ريال در مقابل درآمد 
ارزي دولت اس��ت كه هنوز يا وصول نش��ده يا در بازار به 
فروش نرفته و در نتيجه در مقابل اين ارز در بانك مركزي 
يا در خارج كشور، ريال منتشر شده و در اختيار دولت قرار 
گرفته و دولت آن را خرج مصارف و مخارج خود كرده است. 

    ضريب فزاينده 7.9 در اقتصاد ايران 
براين اساس ضريب فزاينده پولي يعني نسبت نقدينگي 
به پايه پولي، در آذر 1400 به رقم 7.9 رسيده و نزديك 
به مرز ع��دد 8 قرار گرفته اس��ت.  از رقم نقدينگي نيز 
878 همت را پول شامل اسكناس و 804 همت سپرده 
ديداري تشكيل داده است. سپرده ديداري در 9 ماه اول 
30 درصد و در يكسال اخير 45 درصد در يكسال اخير 
رشد كرده است كه رشد خوبي داشته و نشانه كاهش 
هزينه بانك ها براي پرداخت سود بانكي است و از سوي 
ديگر نشان دهنده كاهش تمايل مردم به نگهداري پول به 
صورت سپرده با دريافت سود است و نشانه گردش بيشتر 
پول نقد در بازار و كسب وكار است. از رقم 4427 همت 
نقدينگي، سپرده ديداري 804 همت، قرض الحسنه 
278 همت، كوتاه مدت1280 همت، بلندمدت 1887 
همت، اسكناس 74 همت بوده است. به عبارت ديگر، 
بانك ها بيشترين حساب را بايد روي سپرده بلندمدت 
با س��هم 42.6 درصدي و قرض الحس��نه با سهم 6.2 
درصدي داشته باشند زيرا ماندگاري اين سپرده ها بيشتر 
است اما ماندگاري كوتاه مدت و سپرده ديداري و ساير 
حساب ها كمتر است.  براين اساس، مي توان گفت كه 
كمتر از 50 درصد سپرده ها و نقدينگي موجود در بانك ها 

ماندگاري قابل توجه دارند و بيش از 50 درصد دائم در 
حال تغيير و گردش هستند و هر لحظه ممكن است كه 
توسط مشتريان درخواست شوند و به بانك و حساب 
ديگري منتقل ش��وند.  از اين رو مشخص است كه در 
شرايط تورم 40 درصدي، نرخ بهره يا سود بانكي راهگشا 
نيست و پرداخت سود بانكي بالا به سپرده ها و تسهيلات 
نيز كارايي نخواهد داشت و جز رشد تورم و هزينه توليد 
اثري ندارد و در شرايط تداوم رشد هزينه ها و قيمت ارز 
و تورم، نمي توان روي سياس��ت نرخ بهره بانك ها براي 
اثرگذاري بيشتر حساب باز كرد.  در نتيجه لازم است كه 
اين عدم كارايي و رشد بالاي شاخص هاي پولي و بانكي را 
با كاهش هزينه هاي مبادله اقتصاد، كاهش تورم، كاهش 
مخارج دولت، و بهبود روابط خارجي براي كاهش قيمت 
ارز و بهبود درآمدها جبران كنيم و از اين همه فشار و رشد 

شاخص هاي پولي و نقدينگي پرهيز شود.

      رشد بدهي دولت به بانك ها و بانك مركزي 
بدهي بخش دولتي در آذر 1400 به 635 همت رسيده و 
رشد13 درصدي در 9 ماه نخست 1400 داشته است. از 
اين رقم بدهي دولت 573 همت با رشد 12 درصد و بدهي 
ش��ركت هاي دولتي با رقم 562 همت با رشد 26 درصد 

گزارش شده است. 
بدهي دولت به بانك مركزي 160 همت بوده كه رشد 39 
درصدي در 9 ماه اول 1400 داشته كه رشد بسيار بالايي 
است و نشان دهنده افزايش استقراض دولت از بانك مركزي 
است. رشد بدهي دولت به بانك مركزي در يك سال اخير 
نيز 43.6 درصد بوده كه نشان دهنده افزايش نياز دولت به 

بانك مركزي در اين يك سال بوده است. 
از سوي ديگر، بدهي دولت به بانك ها نيز عدد بزرگي را 
نشان مي دهد و در 9 ماه 1400 نيز با رشد 4.2 درصدي 

به رقم 413 همت رس��يد. بدهي دولت به بانك ها در 
يكسال اخير نيز معادل 13 درصد رشد داشته است.

    رشد 21 درصدي بدهي بانك ها 
بدهي بانك ها به بانك مركزي به 153 همت رسيده كه رشد 
31 درصدي در 9 ماه و 21 درصد در يكس��ال اخير داشته 
است و نشان مي دهد كه اضافه برداشت بانك ها و كمبود 

منابع آنها رو به افزايش است. 

    رشد شبه پول 27.4 درصدي در 9 ماه 
ش��به پول ش��امل س��پرده هاي كوتاه مدت، بلندمدت، 
قرض الحسنه نيز با رش��د 41 درصد در يك سال اخير به 
3549 همت رس��يده كه در 9 ماه نخست نيز رشد 27.4 
درصدي داشته است. س��پرده كوتاه مدت به عدد1280 
همت رسيده و رشد 26.2 درصدي در 9 ماه داشته است. 

    4 برابر شدن سپرده دو ساله 
اما سپرده يك س��اله كه بلندمدت محسوب مي شود به 
1033 همت رس��يده و 6.1- درصد كاهش داشته است. 
س��پرده دوساله نيز 848 همت گزارش شده و رشد بالاي 
127 درصدي در 9 ماه و 290 درصد در يكس��ال داشته 
است كه نشان مي دهد از زمان ايجاد سپرده دوساله حجم 
زيادي از نقدينگي از حساب هاي ديگر به سپرده دوساله 

منتقل شده است.
ميزان نقدينگي در آذر ماه امسال به رقم چهار هزار و 426 
هزار ميليارد تومان رسيد كه در مقايسه با مدت مشابه سال 

گذشته 41.4 درصد رشد داشته است.
حجم نقدينگي در آذر ماه سال گذشته برابر سه هزار و 130 
هزار ميليارد تومان و اسفند ماه 99 نيز سه هزار و 476 هزار 
ميليارد تومان بود. براساس داده هاي آماري بانك مركزي 

حجم نقدينگي در آذر ماه امسال برابر چهار هزار و 426 هزار 
ميليارد تومان شد كه در مقايسه با آذر سال گذشته 41.4 
درصد رشد داشته اس��ت. همچنين نقدينگي در آذر ماه 
امسال در مقايسه با اسفند سال گذشته 27.4 درصد افزايش 
يافته است. اقتصاد بدون رشد نقدينگي، معنايي ندارد و 
وجود اين پديده در اقتصاد ايران نيز امري غيرقابل انكار و 
طبيعي است. موضوع مهم، اما كميت و كيفيت نقدينگي 
است. مقدار نقدينگي نبايد آنقدر بالا باشد كه نتوان ارتباطي 
منطقي بين آن و شاخص هاي كلان اقتصاي همچون »نرخ 
رشد اقتصادي« برقرار كرد. دولت ها همواره سعي مي كنند 
رش��د نقدينگي را كنترل و آن را به مسير درست هدايت 
كنند. هر دولتي كه بتواند رشد نقدينگي را كنترل و آن را از 
روندي قابل قبول برخوردار و به سمت توليد هدايت كند، 
مي تواند پيامدهاي مثبتي از نظر رشد اقتصادي، افزايش 
اشتغال و كاهش تورم را براي كشور رقم بزند. اما عدم كنترل 
و هدايت نقدينگي، رشد لجام گسيخته تورم را به دنبال دارد.

ارقام رشد نقدينگي، پايه پولي، بدهي دولت به بانك مركزي 
و بانك ها، رشد سپرده ها و ساير شاخص هاي پولي و بانكي 
در يكسال اخير همچنان با رشدهاي بالاي 20 و 30 درصد، 
حكايت از افزايش سرسام آور حجم پول و افزايش بيشتر 
اقتصاد به پول و بانك ها دارد و اين موضوع علاوه بر رش��د 
تورم، كاهش قدرت خريد مردم، افزايش فقرا، س��خت تر 
شدن معيشت مردم و مش��كلاتي مانند رشد سوداگري 
به جاي س��رمايه گذاري، خريد و ف��روش به جاي توليد، 
بدترشدن وضعيت اخلاقي جامعه، اثرات مخربي بر توليد 
و صنعت و كار مولد دارد.  در شرايطي كه بانك هاي كشور 
عمدتا در بين 100 شركت برتر كشور با بيشترين فروش 
و گردش مالي، رشد بالاي 33 درصدي تسهيلات دهي به 
اقتصاد در 9 ماه اول 1400 و... مواجهند، اما همچنان رشد 
سرمايه گذاري منفي، رشد اقتصادي اندك، قدرت خريد 
مردم و رش��د مصرف بخش خصوصي پايين است و اين 
موضوع نشان دهنده آن است كه همه فشارهاي دولت و 
اقتصاد، براي چاپ پول بيشتر، خلق پول در بازار بين بانكي، 
افزايش استقراض دولت به بانك ها و بانك مركزي است و 
سهم رش��د اقتصادي، كارهاي مولد، و ماليات و توليد در 
تامين ارقام ريالي اقتصاد پايين است و دولت و بانك ها از 
طريق پمپاژ پول و تزريق نقدينگي و خلق پول بيشتر، به 

دنبال تامين نيازهاي اقتصاد هستند. 
اين وضعيت تاجايي پيش رفته كه ضريب فزاينده يا نسبت 
نقدينگي به پايه پولي به عدد 7.9 رسيده و از رقم زير 4 در 

دهه 1380 اكنون با 100 درصد رشد همراه شده است. 

پرسش اساسي اين اس��ت كه دولت و بانك ها و سيستم 
اقتصادي كش��ور تا كجا قرار اس��ت هر روز بر تنور چاپ 
پول و خلق نقدينگي بدمد و نيازهاي دولت و ش��ركت ها 
را تامي��ن كند و رش��د بالاي 40 درصدي ش��اخص هاي 
پولي و بانكي در سال آينده چه اثري بر قيمت ها و زندگي 
مردم خواهد گذاشت و چرا هر چه سريعتر فكري براي اين 
وضعيت نمي شود؟ در شرايطي كه سپرده هاي بسياري در 
بانك هاست و بانك ها بايد هر سال بيش از 200 هزار ميليارد 
تومان سود به سپرده ها بدهند، حجم تسهيلات بانك ها 
به رش��د 50 درصد در سال رسيده و روزانه بيش از 3400 
ميليارد تومان وام بانكي و 4 هزار ميليارد تومان سپرده به 
بازار پول اضافه مي شود، نتيجه طبيعي آن تورم بالاي 40 

درصد است و تنور تورم شعله ور تر خواهد شد. 
با وجود رقم بالاي خلق روزانه نقدينگي، برخي كارشناسان 
به عدد رشد توجه دارند و معتقدند كه اين رشد در دو ماه 
اخير كاهش داشته اس��ت. نرخ رشد حجم نقدينگي در 
آذرماه در شرايطي به رقم 41.4 درصد رسيده است كه اين 
نرخ در دو ماهه ابتداي پاييز امسال )مهر و آبان 1400( به 
ترتيب 42.8 و 42 درصد بوده است كه بيانگر تداوم روند 

كاهشي اين نرخ براي دومين ماه متوالي است.
در آذرماه امسال، خالص دارايي هاي خارجي سيستم بانكي 
به رقم 6981.3 هزار ميليارد ريال رسيده است كه نسبت به 
آذر سال قبل، 32 درصد افزايش داشته است. از سوي ديگر 
خالص دارايي هاي خارجي بانك مركزي در ايستگاه پاياني 
پاييز با رشد 28.6 درصدي نسبت به آذرماه سال قبل، به رقم 
4935.7 هزار ميليارد ريال رسيده است. همچنين خالص 
دارايي هاي خارجي بانك ها و موسس��ات اعتباري به رقم 
بيش از 2045 هزار ميليارد ريال در آذرماه امسال رسيده 
است كه نسبت به آذرماه سال قبل، 41.1 درصد رشد داشته 
است.از سوي ديگر، در بخش خالص دارايي داخلي مشاهده 
مي شود كه در آخرين ماه پاييز امسال خالص دارايي داخلي 
به رقم 37288.6 هزار ميليارد ريال رسيده است كه نسبت 

به آذرماه سال گذشته، 43.4 درصد بيشتر شده است.
تغييرات پايه پولي در آخرين ماه پاييز 1400 نشان از 
رشد 37.6 درصدي پايه پولي نس��بت به آذرماه سال 
گذشته و رسيدن به رقم 5608.6 هزار ميليارد ريال دارد. 
اين در حالي است كه رشد اين متغير در تيرماه امسال و 
در آخرين ماه هاي كاري دولت دوازدهم به بالاترين رقم 
خود يعني 42.6 درصد نيز رسيده بود كه با شروع به كار 
دولت سيزدهم و با اتخاذ سياست عدم استقراض از بانك 

مركزي روند كاهشي را در پيش گرفته است.
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تنها 11 واحد توليدي
در تملك بانك هاي خصوصي

دبير كانون بانك ها و موسسات اعتباري خصوصي اعلام 
كرد: در ح��ال حاضر تنها 11 واح��د توليدي كوچك 
يا متوس��ط در سراسر كش��ور تحت تملك بانك هاي 
عضو اين كانون قرار دارد. محمدرضا جمشيدي افزود: 
تمامي اطلاعات و مشخصات اين واحدهاي توليدي در 
اختيار دستگاه هاي ذي ربط از جمله قوه قضاييه، بانك 
مركزي و ستاد تسهيل قرار گرفته است. وي اظهار كرد: 
4 واح��د از اين مراكز توليدي كه در هنگام تملك فعال 
بودند همچنان در اختيار مالكان قبلي آنان قرار گرفته 
و كماكان فعال است. 5 واحد از اين مراكز نيز نيمه كاره 
بوده و در زمان تملك هنوز به مرحله توليد نرسيده بود. 
لازم به ذكر است كه تملك واحدها توسط بانك ها موجب 
تعطيلي ي��ا جلوگيري از ادامه فعاليت آنها نمي ش��ود. 
جمش��يدي گفت: اگر بانك ها و موسس��ات اعتباري 
خصوصي به عنوان نماينده و وكيل سپرده گذاران ناگزير 
به وصول مطالبات آنان نبودند، قطعا تمايلي به تملك اين 
واحدهاي توليدي نداشتند و اين گزينه به عنوان آخرين 
راه حل وصول مطالبات بوده است. وي تصريح كرد: ما از 
مالكان واحدهاي توليدي براي توافق و واگذاري مجدد 
اين مراكز به آنان با ش��رايط سهل و مساعدت هاي لازم 
اس��تقبال مي كنيم اما تنها شرط بانك هاي خصوصي 
اين است كه صاحبان اين كارخانجات براي بازپرداخت 
بدهي هاي خود اطمينان لازم را به بانك ها ارايه كنند. در 
اين خصوص تاكنون براي تعدادي از مالكان اين واحدها 
دعوت نامه هايي براي مذاكره و گفت وگو ارسال شده اما 
متاسفانه هنوز به اين مكاتبات پاسخي داده نشده است.

دبير كان��ون بانك ها و موسس��ات اعتباري خصوصي 
اظهار كرد: در راستاي اجراي سياست هاي كلان كشور 
در خصوص حمايت از بنگاه ه��اي توليدي، طبق آمار 
و اطلاعات ارايه شده توس��ط بانك مركزي همه ساله 
نظام بانكي كشور از جمله بانك ها و موسسات اعتباري 
خصوصي بخش قابل توجه��ي از منابع خود را در قالب 
تسهيلات به بخش توليد پرداخت مي كنند. جمشيدي 
در ادامه به ميزان تسهيلات پرداختي بانك ها و موسسات 
اعتباري خصوصي به بخش هاي مختلف اقتصادي كشور 
در 9 ماه س��ال 1400 اشاره كرد و افزود: بر اساس آمار و 
اطلاعات منتشره در سايت بانك مركزي در خصوص 
تسهيلات اعطايي به بخش هاي اقتصادي و هدف، كل 
تسهيلات پرداختي شبكه بانكي كشور طي 9 ماهه سال 
جاري در شش گروه شامل كشاورزي، صنعت و معدن، 
مسكن و ساختمان، بازرگاني، خدمات و بخش متفرقه 
مجموعاً 20ميليارد و 195 ميليون و 839 هزار ريال بوده 
است. سهم بانك ها و موسسات اعتباري خصوصي از كل 
تسهيلات پرداختي در شبكه بانكي كشور نيز مجموعاً 
7ميليارد و 506 ميليون و 89 هزار ريال بوده كه اين رقم 

حدود 37 درصد كل تسهيلات را شامل مي شود.
دبير كانون بانك ها و موسسات اعتباري خصوصي اعلام 
كرد: با توجه به ميزان كمتر منابع در اختيار، سهم 37 
درصدي بانك ها و موسس��ات اعتب��اري خصوصي در 
پرداخت تس��هيلات و حمايت از بخش هاي اقتصادي 
كشور رقم قابل توجهي است. اين نكته بيانگر توجه ويژه 
بانك ها و موسسات اعتباري خصوصي به تأمين منابع 
مالي بخش هاي مختلف به منظ��ور رونق اقتصادي در 
كشور است. شايان ذكر است بانك ها و موسسات اعتباري 
خصوصي همواره تلاش كرده اند همسو با سياست هاي 
كلان كشور نقش مهمي در رونق توليد، ايجاد اشتغال و 

افزايش رشد اقتصادي كشور ايفا كنند.

چه كساني مي توانند
وام  بدون ضامن بگيرند؟

دبير شوراي هماهنگي بانك هاي دولتي گفت: اگر فردي 
بدهي، قس��ط معوق و چك برگشتي نداشته باشد، در 
سامانه اعتبارسنجي رتبه بندي مي شود و بانك مي تواند 
تا سقف 60 درصد حقوق فرد را برايش ايفاي تعهد كند.

عليرضا قيطاسي با بيان اينكه تسهيلات خرد، نيازِ بحق 
مردم است كه بايد به اين حق برسند، اظهار كرد: به تازگي 
نيز طبق دستورات رييس جمهور و وزير اقتصاد مبني بر 
تسهيل پرداخت وام، بانك ها براساس آمادگي كه از قبل 
داشتند شرايط جديدي را در دستور كار قرار دادند. البته 
كه بانك ها تسهيلات خرد را طبق روال گذشته پرداخت 
مي كردند و به فكر آسان سازي فرآيندها بودند.  وي ادامه 
داد: در حال حاضر براس��اس دستورالعمل بانك ها، در 
گام نخست اعطاي تسهيلات براي حقوق بگيران اعم 
از كاركنان ش��اغل و بازنشسته س��ازمان هاي دولتي و 
بخش خصوصي را خواهيم داشت كه اين افراد مي توانند 
به بانك ها مراجعه كنند تا براساس منابعي كه بانك ها 
دارند تسهيلات مورد نياز خود را دريافت كنند. ضمن 
اينكه منابع بانك ها نامحدود نيست و انتظار داريم مردم 
عزيز براساس نياز درخواست وام داشته باشند؛ چرا كه در 
ماه هاي پاياني سال قرار داريم و بانك ها با محدوديت منابع 
مواجه مي شوند.  دبير شوراي هماهنگي بانك هاي دولتي 
تصريح كرد: وقتي متقاضي مشمول شرايط مورد نظر، 
مشكلي در پرداخت اقساط وام هاي گذشته، بدهي معوق 
و چك برگشتي نداشته باشد در سامانه اعتبارسنجي 
رتبه بندي مي شود و بانك مي تواند تا سقف 60 درصد 
حقوق فرد را ب��راي او ايفاي تعهد كند. به عنوان نمونه 
حتي اگر فردي ضامن فردي ديگر ش��ده باشد با قسط 
وامي كه خودش دارد بايد مجموعا بايد 60 درصد حقوق 
دريافتي اش بشود. به هر حال هرچند سقف پرداخت اين 
نوع وام 100 ميليون تومان است اما اينطور نيست كه همه 
بتوانند 100 ميليون تومان را دريافت كنند.  قيطاسي با 
تاكيد بر نظارت بر مصرف تسهيلات توسط بانك ها اظهار 
كرد: 12بانك  عضو شوراي هماهنگي، دستورالعمل هاي 
خود را صادر كرده  و بر روي س��ايت ق��رار داده اند. اراده 
بانك ها اين اس��ت كه نياز مردم به وي��ژه در خصوص 
تسهيلات خرد را تسهيل كنند و همه تعامل خود را در اين 
مسير خواهند داشت.  دبير شوراي هماهنگي بانك هاي 
دولتي در پايان تاكيد كرد: از دس��تگاه هاي متولي كه 
شخص متقاضي، حقوق خود را از آنجا دريافت مي كند 
نيز انتظار داريم كه گواهي كسر اقساط صادر شده شرط 
نداشته باش��د تا زمان مراجعه به بانك با مشكل مواجه 
نشوند. ضمن اينكه گواهي كه صادر مي كنند بايد تا تاريخ 

تسويه وام، تعهد پرداخت وام را تقبل كند.

بدهي بانك ها 153 همت، بدهي دولت به بانك ها 413 همت و بدهي دولت به بانك مركزي به 160 همت رسيد

كاهش دوباره قيمت طلا و سكه و ارز 

نقدينگي در آذرماه  به 4427 هزار ميليارد  تومان  رسيد

دلار به كانال 26 هزار تومان سقوط كرد 
گروه بانك و بيمه |

روز يكش��نبه، 17 بهمن ماه 1400 نرخ دلار در بازار آزاد 
متاثر از اخبار مربوط به مذاكرات احياي برجام، و بازگشت 
معافيت هاي تحريم هاي ايران، بازهم كاهش يافت و دلار به 
26160 تومان سقوط كرد. اما در ساعات عصر نيز با 26620 
تومان و درهم با 7270 تومان معامله شد. به دنبال كاهش 
قيمت دلار، و اعلام هر اونس جهاني طلا به قيمت 1807 
دلار، قيمت سكه نيز كاهش يافت و به 11 ميليون و 640 
هزار تومان رسيد.  نرخ دلار در صرافي هاي بانكي با 636 
تومان كاهش قيمت نسبت به روز گذشته با قيمت 24 هزار 
و 360 تومان معامله شد.قيمت فروش يورو با افزايش 545 
توماني نسبت به روز كاري گذشته برابر با 28 هزار و 341 
تومان بود. قيمت خريد هر دلار 9 24 هزار و 118 تومان و 
نرخ خريد هر يورو نيز 28 هزار و 59 هزار تومان اعلام شد. 
علاوه بر اين، بهاي خريد دلار در بازار متشكل ارزي 24 هزار 
و 772 توم��ان و نرخ فروش آن 24 هزار و 997 تومان بود.

اين در حالي است كه نرخ خريد يورو در اين بازار 28 هزار و 
363 تومان و نرخ فروش آن نيز 28 هزار و 621 تومان اعلام 
شد.همچنين در سامانه نيما در معاملات 9، حواله يورو به 
قيمت 27 هزار و 313 تومان فروخته و حواله دلار به بهاي 
23 هزار و 854 تومان معامله شد. قيمت دلار از خردادماه 
وارد كانال 26 هزار تومان شد و پس از آن در محدوده قيمت 
26 تا 27 هزار تومان نوسان داشت. نرخ دلار از اواخر آذرماه و 
به طور مشخص از 24 آذرماه در كانال 27 هزار تومان ثابت 
مانده بود و از يك هفته گذشته پس از 6 ماه وارد كانال 26 
هزار تومان شد و با ادامه كاهش قيمت ها از 27 دي ماه پس 
از چند ماه دوباره به كانال 25 هزار تومان بازگشت. از روز 
گذشته دلار در صرافي بانكي پس از ماه ها تنزل به رقم 24 
هزار تومان بازگشت. قيمت سكه در بازار تهران با 30 هزار 
تومان كاهش نسبت به روز گذشته به 11 ميليون و 750 

هزار تومان رسيد و سكه تمام بهار آزادي طرح قديم نيز با 
قيمت 11 ميليون و 600 هزار تومان معامله شد. همچنين 
9 نيم سكه بهار آزادي 6 ميليون و 700 هزار تومان، ربع سكه 
سه  ميليون و 700 هزار تومان و سكه يك گرمي 2 ميليون 
و 280 هزار تومان قيمت خورد. علاوه بر اين، در بازار طلا 
نيز نرخ هر گرم طلاي 18 عيار به يك ميليون و 175 هزار 
تومان رسيد و قيمت هر مثقال طلا نيز پنج  ميليون و 93 
هزار تومان شد.اونس جهاني طلا نيز با قيمت يك هزار 
و 808 دلار و 49 س��نت معامله شد. مهم ترين عوامل 
موثر در رشد قيمت طلا و س��كه، بالا رفتن نرخ دلار و 
انس جهاني است. نرخ دلار در صرافي هاي بانكي از چند 
هفته گذشته پس از مدت ها تثبيت قيمت در كانال 27 
هزار تومان، به كانال 26 هزار تومان بازگشت. از 27 دي 
ماه دلار وارد كانال 25 هزار تومان شده بود و 9 مقاومت 
دو هفته اي را شكس��ت و به كانال 24 هزار تومان ورود 
كرد. با كاهش قابل توجه نرخ دلار در صرافي  بانكي با 24 
هزار توم��ان و بازار آزاد كه با رقم 26 هزار تومان معامله 

شد، سكه و طلا نيز كاهش بهاي قابل توجهي داشت. 

    ريزش زمستاني دلار همسو 
با كاهش انتظارات تورمي

با شروع آخرين فصل سال، روند قيمت ها در بازار ارز نزولي 
شده، تا جايي كه در ميانه زمستان، شاخص ارزي سه كانال 
عقبگرد داشته است. بررسي معاملات بازار ارز در ماه هاي 
اخير همزمان با آغاز به كار دولت سيزدهم و رياست علي 
صالح آبادي ب��ر بانك مركزي، به گونه اي بوده اس��ت كه 
شاخص ارزي با وجود تمام فشارهاي بين المللي بر اقتصاد 
كش��ورمان، با تعديل قابل توجهي همراه بوده اس��ت. به 
گونه اي كه نرخ دلار در بازار آزاد و غيررسمي كه در ماه هاي 
گذش��ته از مرز 32 هزار تومان نيز عبور كرده بود، حال با 

افت پلكاني در هفته هاي اخير، در آستانه كاهش به كانال 
25 هزار توماني است. موضوعي كه از يك سو بيانگر ريسك 
بالاي س��رمايه گذاري در بازار ارز و از سوي ديگر، نشان از 

برنامه ريزي كارشناسي سياست گذار ارزي است.
در اين ش��رايط، معامله گران و سفته بازاني كه همواره 
س��عي بر جوس��ازي و ايجاد فضاي هيجان��ي در بازار 
داشته اند، حال به دليل تداوم روند نزولي نرخ ارز به ويژه 
دلار در هفته هاي اخير، قصد خروج از اين بازار پرريسك 
را دارند؛ تا جاييكه مش��اهدات ميداني از بازار ارز تهران 
نشان از نبود خريدار و افزايش فروشندگان دارد. در باب 
دلايل روند نزولي شكل گرفته در بازار ارز بايد به مواردي 
همچون توجه سياست گذار به تعميق بازار متشكل ارزي 
در بخش اسكناس و همچنين س��امانه نيما در بخش 
حواله ارزي، مذاكرات س��ازنده ايران و س��اير كشورها 
در جهت احياي برجام، كاهش قاب��ل توجه انتظارات 
تورمي، تامين كسري بودجه دولت با روش هايي غير از 
استقراض از نظام بانكي و ممانعت از تداوم روند صعودي 
پايه پولي، افزايش درآمدهاي نفتي و ارزآوري بيش از 10 
ميليارد دلاري از محل صادرات محصولات پتروشيمي 
در ده ماهه منتهي به دي و تامين نياز ارزي متقاضيان 
در سرفصل هاي مشخص شده و از طريق صرافي هاي 

بانكي و مجاز و.... اشاره داشت.
بر اساس جديدترين نرخ هاي اعلام شده در معاملات 9 
)يكشنبه 17 بهمن ماه 1400( و در صرافي هاي بانكي 
و مجاز سطح كش��ور، ميانگين موزون نرخ خريد هر 
اسكناس دلار امريكا از مردم در بازار ارز به رقم 24300 
تومان رسيده اس��ت و در مقابل ميانگين موزون نرخ 
فروش هر اسكناس دلار امريكا در بازار ارز نيز با كاهش 
حدود 400 توماني نسبت به روز شنبه، به رقم 24544 
تومان رسيده است. اين در حالي است كه نرخ دلار در 

نسبت به شروع زمستان، حدود 3 هزار تومان ريزش 
داش��ته اس��ت. همچنين در اين صرافي ها، ميانگين 
موزون نرخ خريد هر اس��كناس يورو از مردم 28952 
تومان تعيين شده است و در مقابل، ميانگين موزون 
نرخ فروش هر اسكناس يورو به متقاضي دريافت ارز 
در بازار، به رقم 29243 تومان رسيده است كه نسبت 
به روز قبل، حدود 600 تومان و نسبت به يك ماه نيم 

قبل، حدود 1500 تومان ارزان تر شده است.

    تصميم جديد دولت
 براي رفع تعهد ارزي صادركنندگان

سرپرست دفتر توسعه خدمات بازرگاني سازمان توسعه 
تجارت ايران اعلام كرد: صادركنندگان تا پايان سال جاري 
مهلت دارن��د به منظور اس��تفاده از روش واگذاري پروانه 
صادراتي به غير، اقدام كنند. محمود اسكندري، سرپرست 
دفتر توسعه خدمات بازرگاني سازمان توسعه تجارت ايران 
با ارسال ابلاغيه اي به سازمان هاي صمت استان هاي سراسر 
كشور، اعلام كرده است كه صادركنندگان مشمول تعليق 
تعقيب قضايي ناشي از عدم ايفاي تعهدات ارزي حاصل 
از صادرات كه تاكنون موفق به ايفاي تعهدات ارزي نشده 
اند، پس از مراجعه به بازپرس ذيربط و دريافت نامه تعليق 
تعقيب قضايي تا پايان سال فرصت دارند تا به منظور استفاده 
از روش واگذاري پروانه صادراتي به غير، مدارك لازم را به 

دبيرخانه كميته اقدام ارزي تحويل دهند.
بر اين اس��اس صادركنندگان مش��مول اين ابلاغيه بايد 
تعهدنامه محضري واردكننده واجد ارز، مدرك احراز ارز 
واردكننده، درخواست صادركننده،فايل اكسل كوتاژهاي 
صادراتي مصرف نش��ده س��ال 1397 و نامه بازپرس را به 

دبيرخانه كميته اقدام ارزي تحويل دهند.
اسكندري در اين نامه تاكيد كرده رفع تعليق كارت هاي 

بازرگاني اين گروه مستلزم دستور قضايي و همچنين احراز 
ارز حاصل از صادرات در كميته موضوع بند 2 بسته سياستي 

به منظور انجام واردات از محل صادرات خود خواهد بود.

    صعود مجدد قيمت بيت كوين
به نظر مي رسد تمايل به ريسك در سرمايه گذاران رمزارزها 
با وجود رشد اخير وال استريت بهبود يافته است. به گزارش 
راشاتودي، بيت كوين، بزرگ ترين رمزارز جهان از نظر ارزش 
بازار، براي اولين بار در دو هفته گذشته از مرز 40 هزار دلار 
عبور كرد و نزديك به 10 درصد افزايش يافت و تا ساعت 
14: 30 روز ش��نبه به وقت تهران، در حدود 41550 دلار 
معامله شد. روز جمعه، بيت كوين بيش از 11 درصد افزايش 
داشت، كه بيشترين رشد يك روزه آن از اواسط ماه ژوئن 
2021 و اولين افزايش بزرگ پس از هفته ها معامله با قيمت 
كمتر از 40 هزار دلار به شمار مي رفت. اين دارايي نسبت 
به پايين ترين سطح سال گذش��ته در 24 ژانويه، معادل 
32950.72 دلار، 27 درصد افزايش يافت. علي رغم افزايش 
دو روز متوالي بيت كوين، بيت كوين زير س��طح بالاترين 
قيمت خود در دسامبر گذشته، يعني حدود 69 هزار دلار 
باقي مانده است. ارزرمزهاي ديگر نيز همين روند را دنبال 
كردند و اتريوم براي اولين بار از 21 ژانويه از مرز 3000 دلار 
عبور كرد. رشد رمزارزها همراه با افزايش سهام هاي ايالات 
متحده بود، شاخص فناوري نزدك با وجود نوسان برخي 
سهام هاي مشخص، هفته را با افزايش به پايان رساند و 
آمازون هم رشد داش��ت، در حالي كه متا افت تاريخي 
داش��ت. بازار رمزارزها هم به اخبار ش��ركت استخراج 
رمزارز امريكاي شمالي هولدينگ ديجيتال ماراتن كه 
ذخاي��ر بيت كوين خود را به ح��دود 8595 بيت كوين 
)338 ميليون دلار( رس��اند، واكنش مثبت نشان داد. 
تحليل گران رمزارز اين افزايش را چشمگير عنوان كردند.

رقم به هزار شاخص پولي و بانكي 
ميليارد تومان

درصد رشد آذر 
1400 به آذر 1399 

درصد رشد 
در9ماه اول 1400

56037.622.2پايه پولي 

خالص دارايي هاي خارجي 
49328.64.9بانك مركزي 

442741.427.4نقدينگي 

7.94.65.4عدد ضريب فزاينده 

87842.327.1پول 

354941.227.4شبه پول 

27844.322.7قرض الحسنه 

128036.626.2سپرده كوتاه مدت 

6.1-6.1-1033سپرده يكساله 

848290127سپرده دوساله

80445.430.2سپرده ديداري 

16043.639بدهي دولت به بانك مركزي 

41313.14.2بدهي دولت به بانك ها 

15321.231.2بدهي بانك ها به بانك مركزي 

31885133.2مانده وام هاي بانكي

3174232مطالبات معوق بانك ها

379.236.528.6عدد شاخص تورم 



گروه بازار سرمايه|
دولت سيزدهم نيز به وعده هاي خود درباره بورس عمل 
نكرده است، روند كلي شاخص در شش ماه ابتدايي فعاليت 
دولت فعلي نزولي بوده و موج خروج سهامداران ادامه دارد. 
دولت رييسي مصوبه س��تاد اقتصادي را به مجلس ارايه 
نكرد و به جاي آن مصوبه جديدي رو كرد، مصوبه جديد 
فرقي با مصوبه قبل دارد؟ دولت ابراهيم رييسي با وعده 
حمايت از بازار س��رمايه و جبران زيان سهامداران خرد 
بر س��ر كار آمد. با آنكه در ماه هاي ابتدايي فعاليت دولت 
س��يزدهم روند كلي ش��اخص بورس تهران نزولي بود، 
لايحه بودجه 1401 موجب ريزش بازار سهام شد.  پس 
از ارايه لايحه بودجه 1401 توسط دولت، شاخص بورس 
تهران در يك هفته بيش از 50 هزار واحد ريزش كرد و از 
كانال 1.3 ميليوني به كانال 1.2 ميليون واحدي سقوط 
كرد. در چنين شرايطي بسياري از سهامداران تصميم 
به خروج از بازار گرفتند و صف هاي فروش طويل تر از 
قبل ش��د. در پايان هفته ركورد 15 روز پياپي خروج 
پول حقيقي ثبت شد كه در اين 15 روز كاري بيش از 5 
هزار ميليارد تومان از بازار سهام خارج شد.  در اين بين 
مسوولان برخي از روزها شاخص سازي كرده اند و حتي 
در برخي از روزهاشاخص كل به بيش از يك ميليون 

و 350 واحد رسيد. 

    انتقاد فعالان بورسي  
به اولين بودجه دولت رييسي

لايحه بودجه مورد انتقاد ش��ديد فعالان بازار سرمايه 
 قرار گرفت. افزايش نرخ انرژي صنايع بزرگ، افزايش 
ماليات س��تاني )خصوصا تصميم دولت براي اعمال 
ماليات بر صادرات( و پيش بيني دولت براي افزايش حق 
انتفاع از بخش معدن از جمله موارد لايحه بودجه بود 
كه به بورس شوك منفي داد.تمامي بخش هاي بودجه 
كه براي بورسي ها مهم است براي معامله گران سيگنال 
منفي داش��ت، به طوري كه مي توان گفت به ش��كل 

ناباورانه اي دولت به بازار سهام بي توجه بوده است.

    مصوبه 10 بندي به مجلس نرسيد
پس از واكنش منفي ب��ورس و بالا گرفتن اعتراضات 
ستاد اقتصادي دولت در 28 آذر ماه، طرحي 10 بندي 
را به تصويب رساند كه مطابق اعلام احسان خاندوزي، 
وزير اقتصاد، اي��ن طرح با پيش��نهاد وزارت اقتصاد، 
سازمان بورس و وزارت صنعت، معدن و تجارت بوده و 
با همراهي كامل رييس جمهور و آراي اكثريت مطلق 
اعضاي ستاد اقتصادي دولت به تصويب رسيده است. 

اين مصوبه عبارتند از: 
1- سال  آينده سقف قيمت خوراك گاز پتروشيمي ها 
5 هزار تومان براي هر متر مكعب يعني به نرخ صادراتي 
خواهد بود. همچنين سوخت گاز كارخانه هاي فولادي 
40 درصد قيمت خوراك پتروش��يمي )يعني 2 هزار 

تومان( خواهد بود. 
2- ماليات شركت هاي توليدي در سال آينده 5 واحد 

درصد كاهش مي يابد.
3- س��ال آينده فرمول حقوق دولت��ي معادن تغيير 

نمي كند.
4- معادل ماليات نقل و انتقال سهام در بازار سرمايه 
جهت تقويت صندوق توسعه و تثبيت بازار اختصاص 

مي يابد.
5- علاوه ب��ر اوراق قبلي 30 هزار ميليارد تومان براي 
صندوق تثبيت بازار اختصاص مي يابد به شرط اينكه 

اوضاع بازار مناسب باشد.
6- 10 درصد وجوه س��هام دولتي ك��ه در بازار عرضه 
اوليه مي شود براي بازارگرداني همان سهام اختصاص 

مي يابد.
7- انتش��ار اوراق دولتي در بازار ب��ا رعايت 50 درصد 
جريان ورودي منابع به بازار س��رمايه انجام مي شود. 
يعني در ماه هايي كه جريان ورودي نقدينگي بيشتر 

است، اوراق دولتي منتشر مي شود.
8- بانك مركزي موظف ش��د نرخ تسعير دارايي  هاي 
دولتي را معادل 90 درصد نرخ س��امانه نيما در 6 ماه 

گذشته اعلام كند. 
9- رييس سازمان بورس براي جلسات ستاد اقتصادي 

و كميته »و« بند 5 دعوت مي شود.
10- بانك مركزي براي مداخله در بازار ثانويه اوراق نرخ 
سود بين بانكي را در سقف 20 درصد در نظر مي گيرد.

مصوبه س��تاد اقتصادي دول��ت قرار ب��ود به صورت 
اصلاحيه بودجه به مجلس ارايه شود و طي چند روز 
تأثير مثبتي بر بازار سهام داشت، اما با گذشت 3 هفته 
از تصويب آن همچنان خبري از ارايه اصلاحيه نبود. در 
21 دي ماه محمدرضا پورابراهيمي، رييس كميسيون 
اقتصادي مجلس، در نامه اي به رييس جمهور خواستار 
ارسال اصلاحيه به مجلس شد. پورابراهيمي در اين نامه 
با تأكيد بر حساسيت بالاي بازار سرمايه به مولفه هاي 
مندرج در قوانين بودجه سنواتي نوشت: »با عنايت به 
مصوبات جلسه مورخ 28 آذر 1400 ستاد اقتصادي 
دولت كه توس��ط وزير محترم امور اقتصادي و دارايي 
با عنوان »بسته حمايتي از بازار سرمايه« اطلاع رساني 
شد، به استحضار مي رساند بررسي هاي اين كميسيون 
نش��ان مي دهد كه تصميمات متخذه در اين نشست 
و همچنين س��اير موارد مهم حمايتي از بازار سرمايه 
در مف��اد و محتواي احكام لايح��ه بودجه 1400 كل 
كشور پيش بيني نش��ده و ضرورت دارد اين مقوله در 
قالب گزارش تكميلي لايحه بودجه با تس��ريع زماني 
تدوين و به مجلس شوراي اس��لامي ارايه شود.«  در 
پيوست اين نامه كه به رييس مجلس و رييس سازمان 
برنامه و بودجه رونوشت شده است، پيشنهادات كانون 
كارگ��زاران ب��ورس و اوراق بهادار و كان��ون نهادهاي 
س��رمايه گذاري ايران آمده است. اين پيشنهادات در 
9 بند به »اصلاح فرمول نرخ گاز خوراك شركت هاي 
پتروش��يمي«، »نرخ بهره مالكانه«، »تهاتر مطالبات 
ش��ركت ها از دول��ت«، »خام فروش��ي«، »حذف ارز 
ترجيحي«، »صندوق تثبيت«، »اخذ ماليات از سود 
سپرده اشخاص حقوقي«، »انتشار اوراق« و »مصوبات 
10 بندي ستاد اقتصادي دولت« پرداخته شده است. 

    سقوط دوباره بورس 
سوم بهمن ماه عضو كميسيون تلفيق بودجه 1401 اعلام 
كرد كه طبق تبصره 6 لايحه بودجه 1401، دولت ملزم 
شده است كه از درآمدهاي حاصل از صادرات مواد خام و 
نيمه خام معدني و شيميايي ماليات اخذ كند. بيگي نژاد 
گفته بود كه در آيين نامه دولت كه شامل فهرستي از مواد 
خام و نيمه خام بود، مواد نيمه خامي همچون متانول، اوره 
و پلي اتيلن ذكر نشده بود و كميسيون درآمد حاصل از 
صادرات اين محصولات را نيز مشمول ماليات كرده است. 
اعلام اين خبر موجب ريزش قيمت سهام صنايع شيميايي 
و پتروشيمي ها شد و شاخص كل بيش از 25 هزار واحد 
ريزش كرد. در روزهاي بعدي نيز روند نزولي قيمت سهام 

گروه هاي »محصولات شيميايي« و »فرآورده هاي نفتي، 
كك و سوخت هسته اي« ادامه يافت و شاخص كل 
بورس طي سه روز بيش از 73 هزار واحد ريزش كرد. 

    مصوبه دوم پنج بندي شد
سه شنبه ش��ب يعني 14 بهمن ماه، ابراهيم رييسي در 
گفت وگوي تلويزيوني اعلام ك��رد كه فردا وزير اقتصاد 
خبره��اي خوبي براي بورس��ي ها خواهد داش��ت. روز 
چهارش��نبه وزير اقتصاد اعلام كرد كه مطابق تصويب 
هيات دولت نرخ خوراك پتروشيمي ها 5 هزار تومان و 
نرخ سوخت گاز 2 هزار توماني خواهد بود. تصميمي كه 
پيش از اين در بند اول مصوبه 10 بندي ستاد اقتصادي 
هم آم��ده بود.  اما پس از آن، محم��د مخبر، معاون اول 
رييس جمهوري، در نامه اي به وزير اقتصاد، وزير صنعت، 
معدن و تجارت، وزير نفت، سازمان برنامه و بودجه كشور 
و رييس كل بانك مركزي سياست هاي حمايتي دولت از 
بورس را ابلاغ كرد. در اين ابلاغيه آمده است: »تصميمات 
جلسه چهل و دوم ستاد هماهنگي اقتصادي دولت مورخ 
 1400/11/5درخصوص حمايت از بازار سرمايه به شرح 

ذيل جهت اجرا ابلاغ مي گردد: 
1- از زمان ابلاغ مصوبه، نرخ گاز خوراك پتروشيمي ها 
براساس فرمول ابلاغي وزارت نفت و با اعمال سقف نرخ 
گاز صادراتي )حداكثر پنجاه هزار ريال( تعيين مي گردد. 
نرخ گاز سوخت پتروش��يمي ها، پالايشگاه ها و صنايع 
پايين دستي، مجتمع هاي احياء فولاد و مصارف مربوط 
به تأسيسات عمومي پتروشيمي ها ، پالايشگاه ها شامل 
برق، آب، اكسيژن و غيره معادل 40 درصد نرخ خوراك 
گاز پتروشيمي ها )حداكثر بيست هزار ريال( و همچنين 
صنايع س��يمان و س��اير صنايع معادل 10 درصد نرخ 

خوراك پتروشيمي ها تعيين مي گردد.
2- در سال 1401 فرمول نحوه محاسبه حقوق دولتي 

معادن تغيير پيدا نخواهد كرد.
3- وزارت امور اقتصادي و دارايي و سازمان برنامه و بودجه 
كشور مكلفند زمان بندي عرضه اوراق دولتي را به گونه اي 
تنظيم كنند كه فروش اوراق مالي اسلامي نقدي در بازار 
سرمايه بدون لحاظ فروش به صندوق هاي با درآمد ثابت 
حداكثر مع��ادل 50 درصد جريان نق��دي ورودي بازار 

سرمايه در هرماه باشد.
4- بان��ك مركزي جمهوري اس��لامي اي��ران موظف 
است نرخ تسعير دارايي هاي ارزي بانك ها و موسسات 
اعتباري غيربانكي را حداقل معادل 90 درصد نرخ ارز 
سامانه نيما در شش ماه گذشته اعلام نمايد. سازمان امور 
مالياتي كشور مكلف است ماليات سود ناشي از تسعير 
دارايي هاي ارزي مذكور را بر مبناي نرخ اعلامي بانك 

مركزي جمهوري اسلامي ايران محاسبه و اخذ نمايد.

5-با پيش��نهاد بانك مركزي مقرر گرديد اين بانك 
ب��ا مداخله فعال در بازار بين بانكي به گونه اي اقدام 
كند كه ميانگين ماهانه نرخ سود در بازار بين بانكي 

حداكثر 20 درصد باشد.

   تفاوت دو مصوبه چيست؟
در حالي كه دولت مواردي مانند كنترل نرخ سود بين 
بانكي را اجرايي كرده اما اراده اي براي ارسال اصلاحيه 
بودجه 1401 به مجلس همسوي خود نداشته است. 

در مصوبه دوم س��تاد اقتصادي دولت )5 بهمن ماه( كه 
شامل 5 بند است، تمامي بندها در مصوبه اول )28 آذر 
ماه( آمده بود و عينا تكرار ش��د. 5 موردي كه در مصوبه 
اول آمده بود و در مصوبه دوم حذف ش��ده اند عبارتند 
از: »كاهش 5 درصدي ماليات ش��ركت هاي توليدي«، 
»بازگشت ماليات نقل و انتقال سهام به صندوق تثبيت 
بازار سرمايه«، »تزريق 30 هزار ميليارد تومان نقدينگي 
به صندوق تثبيت«، »اختصاص 10 درصد از وجوه عرضه 
اوليه سهام دولتي به بازارگرداني اين سهم ها« و »حضور 
رييس سازمان بورس در ستاد اقتصادي« كه عدم ذكر 
مورد آخر لزوما به معناي منتفي ش��دن حضور رييس 

سازمان بورس در جلسات ستاد اقتصادي نيست. 

    چه بلايي سر بازار مي آيد؟
گروهي از فعالان بازار عدم ارايه اصلاحيه بودجه به مجلس 
را به اخت��لاف نظرها ميان تيم اقتص��ادي دولت مربوط 
مي دانند. حتي شايعاتي مبني بر مخالفت سازمان برنامه و 
بودجه شنيده شده است. اما برخي ديگر معتقدند هيچ يك 
از اعضاي تيم اقتصادي دولت رييس��ي و معاونان و وزراي 
وي به لحاظ قانوني نمي توانند مانع ارس��ال مصوبه ستاد 
اقتصادي شوند و احتمالا هيات دولت درباره ارسال آن به 
مجلس مردد شده است.، ترديدي كه موجب نامه نگاري 
رييس كميسيون اقتصادي مجلس با ابراهيم رييسي شد. در 
اين ميان منتقدان معتقدند دولت در انديشه گفتار درماني 
است و قصد دارد با اعلام مصوبات و تصميمات اينچنيني 
انتظارات در بازار سرمايه را تعديل كند و به اصطلاح سيگنال 
صعودي بدهد. اما تجربه نشان داده كه اقداماتي از اين دست 
در بلندمدت اثرات سوء بيشتري دارد و اعتماد سهامداران به 
بازار سهام را تخريب مي كند.  تا پايان دي ماه و با گذشت 6 
ماه از شروع به كار دولت ابراهيم رييسي و در بازه زماني نيمه 
مرداد تا پايان هفته پيش شاخص كل بورس بيش از 178 
هزار واحد معادل 13 درصد نزول كرده است و در مجموع 
بيش از 36 هزار ميليارد تومان نقدينگي از بازار سهام خارج 
شده است. در چنين ش��رايطي برخي رويكرد دولت را به 
معناي بازي با بورس مي دانند و معتقدند دولت بورسي ها را 

سر كار گذاشته است.
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سه مصوبه اثرگذار فرابورس
در بازار سهام

سروش خواجه حق وردي، معاون نظارت بازار فرابورس 
ايران در برنامه زنده بورسان با موضوع »نظارت بر رفتار 
معاملاتي در بازار س��رمايه« درباره چگونگي فرآيند 
نظارت ه��ا در فرابورس، موارد تخلف در رنج كش��ي، 
نحوه محدود كردن سفارش هاي نامتعارف و مصوبات 
جديد در حوزه تغيير در ريزس��اختارهاي بازار سهام 

توضيحاتي ارايه كرد.
وي با بيان اينكه وظيفه ناظر بازار در زمينه رصد بازار و 
سفارش ها از ساعت 08:45 صبح آغاز مي شود، گفت: 
5 دقيق��ه مانده به حراج 9:00 صب��ح، ورود، ويرايش 
و حذف توسط سيس��تم ها رصد و گزارش هاي لازم 
اعلام مي شود تا موارد تخلف مورد پيگيري قرار گيرند.

معاون نظارت بازار فرابورس با شاره به اينكه معاملات 
پيوس��ته نيز رصد و بررسي مي ش��وند، عنوان كرد: 
اطلاعات كدال ناش��ران در اين زمينه چك و بررسي 

مي شوند تا معاملات بر پايه اطلاعات نهاني نباشد.
معاون نظارت بازار فرابورس ايران در ادامه اين برنامه 
درب��اره اينكه نحوه نظارت در ب��ازار باعث اختلال در 
كشف قيمت مي شود، گفت: رنج كشي به تنهايي تخلف 
نيست، ممكن اس��ت فردي با توجه به حجم، شوك 

قيمتي ايجاد كند كه اين موضوع جدا از تخلف است.
حق وردي در توضيح موارد تخلف رنج كش��ي گفت: 
گاهي اوقات در جريان معاملات و رنج كش��ي، تخلف 
مشاهده مي شود كه تذكر مي دهيم و اين چالشي است 
كه درخصوص رنج كشي هاي مثبت يا منفي وجود دارد 
و پيگيري مي ش��ود؛ لايه اول در اين خصوص هشدار 
است اما وقتي مي بينيم كه معامله گر آگاهانه رنج كشي 
مي كند و به اين موضوع اذعان دارد، تذكرهاي لازم داده 
مي ش��ود.معاون نظارت بازار فرابورس درباره محدود 
شدن دسترس��ي كدهاي معاملاتي گفت: در قانون، 
موضوعي با عنوان بس��تن كد اصلا وجود ندارد بلكه 
فقط دسترسي هاي برخط كارگزاري محدود مي شود؛ 
به اين ترتيب كه اگر مشتري اقدامي مغاير با شفافيت 
و منصفانه ب��ودن بازار انجام ده��د، كارگزار مي تواند 
دسترسي را محدود كند. بر اساس قانون، كارگزاري 
و بورس ها اين امكان را دارند.وي در خصوص تقسيم 
كار در زمينه نظارت بر معاملات بازار سرمايه با تاكيد 
بر اينكه اين موضوع اگر سمت اركان حركت كند، قابل 
بحث است، افزود: اما اركان با كارگزاري ها نمي توانند 
در حوزه نظارت تقس��يم كار داشته باشند بلكه بايد 
نظارت موازي وجود داشته باشد، كارگزاران بايد سطح 
سواد مشتري را براي ارايه دسترسي آنلاين بسنجند.

حق وردي به موضوع پيگيري سفارش هاي نامتعارف 
كه به كارگزاري ها ابلاغ شد نيز اشاره و اظهار كرد: اين 
تصميم، موضوع پيشگيرانه نبود، بلكه شناسايي تخلف 
بود؛ چراكه سرمايه گذاران فقط 5 مظنه مي بينند پس 
دور از انصاف و شفافيت است كه يك نفر 4 مظنه مشابه 
بگذارد، اين موض��وع در فرآيند تصميم گيري اخلال 

ايجاد مي كند و شفافيت را زير سوال مي برد.
معاون نظارت بازار فرابورس با تاكيد بر اينكه سرپيچي 
كارگزاران از ماده 15 دستورالعمل اجرايي معاملات 
برخط اوراق بهادار در بورس تهران و فرابورس ايران در 
مرجع رسيدگي تخلفات رسيدگي خواهد شد، گفت: 
عدم اج��راي اين ابلاغيه مي توان��د محدوديت هايي 
براي دسترس��ي برخط كارگزاري ايجاد كند؛ چراكه 
تخلف سفارش گذاري هاي نامتعارف شرط انصاف در 
س��فارش گذاري ها را تحت تاثير قرار مي دهد. وي در 
توضيح اين ابلاغيه گفت: بر اساس آنچه به كارگزاري ها 
اع��لام كرديم بايد الگوريتمي با نظارت گذش��ته نگر 
تدوين ش��ود و هيات مديره كارگزاري بعد از بررسي، 
اقدام مبتني بر مصوبه را انج��ام دهد. به گفته وي بر 
اساس مقررات، كارگزاري بايد سفارش هاي مشتري را 
مديريت و مسير برخط و صلاحيت ها را چك كند، زيرا 
كارگزاري نسبت به ويژگي دسترسي كه ارايه مي دهد 

بايد مسووليت بپذيرد و واحد كنترل داشته باشد.
خواجه حق وردي با اشاره به اينكه پيش از ابلاغ موضوع 
 oms فوق از 4 كارگزار بزرگ به همراه ش��ركت هاي
دع��وت كرديم تا موضوع س��فارش هاي نامتعارف را 
بررسي و جمع بندي كنيم، گفت: يكي از دغدغه هاي 
سرمايه گذاران خرد تصور دس��تكاري بازار است كه 
وقتي موضوع را بررسي مي كنيم فقط به سفارش هاي 
نامتع��ارف مي رس��يم كه چني��ن تص��وري را براي 

سرمايه گذاران ايجاد مي كند.
وي سفارش هاي نامتعارف را باعث كاهش عمق بازار 
و دفتر سفارش ها دانست و افزود: چنين رفتارهايي 
به ش��فافيت بازار ضربه مي زند. اين مقام مسوول 
همچنين از بررس��ي موضوع نظارت هوشمند در 
فرابورس خبر داد و گفت: ب��راي اين موضوع لازم 
است كه داده هاي برچسب دار ذخيره شوند كه در 
فرابورس مدتي است در حال ذخيره اين اطلاعات 
هستيم، فعلا در حال بررسي اين موضوع در محيط 
آزمايشي هس��تيم؛ لازم به ذكر است بورس نزدك 
هم در لايه هاي نظارتي هنوز نظارت هوش��مند را 
اجرايي نكرده است.خواجه حق وردي در ادامه اين 
برنامه به سه مصوبه اثرگذار فرابورس در حوزه حجم 
مبنا و دامنه نوسان در بازار سهام اشاره كرد و گفت: 
براساس يكي از مصوبه ها اگر نماد 5 روز صف خريد 
يا فروش بود، بازارگ��ردان مي تواند با 4 برابركردن 
تعهدات، دامنه نوسان را حذف كند. مقررات ديگر 
نيز مي گويد براي نمادهايي ك��ه بازارگردان دارند 
براساس ضوابط بورس ها و به درخواست بازارگردان، 
مي توان دامنه را باز كرد و فرابورس در حال بررسي 
اين موضوع است. موضوع بعدي نيز اعمال يا عدم 
اعمال حجم مبنا است كه فرابورس براساس ضوابط 
مشخصي در بازارهاي اول و دوم آن را اجرايي كرد.

وي با اش��اره به اينكه موض��وع حذف حجم مبنا 
در 20 نماد در بازاره��اي اول و دوم فرابورس بر 
اساس شرايط نمادها اجرايي شد، گفت: تمامي 
اين 20 نماد بيش از حجم مبنا مورد معامله قرار 
گرفتند و حتي دو نماد 10 برابر بيش��تر از حجم 
مبنا معامله ش��دند كه نشان مي دهد حجم مبنا 

موضوع محدود كننده اي براي بازار است.

ساماندهي آموزش و فعاليت
در فضاي مجازي حوزه بورس

حميد اسكندري، مديرعامل شركت توسعه مديريت 
و آموزش بورس در نشس��ت خبري با عنوان »منشور 
اخلاقي مدرسين بازار سرمايه« گفت: در 2 سال گذشته 
شاهد رشد بي سابقه بازار سرمايه از نظر تعداد سهامداران 
بوديم اتفاقي كه در بورس سال 98 و 99 رخ داد و منجر 
به رونق بازار سرمايه شد، طبيعتاً افزايش علاقه و اشتياق 

افراد به آموزش و بازار سرمايه را با خود به همراه داشت.
وي اعلام كرد: بعد از رشد بازار سرمايه افراد زيادي اقدام 
به آموزش در حوزه بازار س��رمايه كردند اما با توجه به 
گستردگي بازار سرمايه و اكوسيستم اين بازار، ممكن 
است ش��اهد وجود اختلافات و اشتباهاتي در اين بازار 
شويم.مديرعامل شركت توس��عه مديريت و آموزش 
بورس اظهار داش��ت: بر اين اساس با برخي از تخلفات 
در فضاي مج��ازي مواجه بودي��م و هيچ گونه مرجع 
پاسخگويي براي مس��ائل حاكم در اين بازار و نظارت 
در اين خصوص وجود نداش��ت.وي ادامه داد: بر اساس 
درخواست مدرس��ين بازار سرمايه و دس��توري كه از 
سوي رييس سازمان بورس به اين شركت ابلاغ شد، از 
كارشناسان و افراد خبره بازار سرمايه دعوت كرديم تا در 
جلسات مختلف نسبت به اين وضعيت تصميم گيري 
كنيم.اسكندري خاطرنشان كرد: در اين جلسات به يك 
جمع بندي نهايي رسيديم، مبني بر اينكه بانك اطلاعاتي 
جامع از مدرس��ين بازار سرمايه توسط شركت توسعه 
مديريت و آموزش بورس به صورت عمومي اعلام شود 
و در اختيار افراد مختلف قرار بگيرد.مديرعامل شركت 
توسعه مديريت و آموزش بورس گفت: تا قبل از اين هم 
بانك اطلاعاتي از مدرسين بازار سرمايه داشتيم اما آن 
بانك را طبق سه مولفه اعلام مي كرديم.وي با بيان اينكه 
به طور معمول در وبسايت شركت موسسه برگزاركننده 
يك دوره آموزشي را به همراه مجوز اعلام كرديم، اعلام 
كرد: قرارها بر اين شد تا موسسه حقوقي آموزشي را از 
اين بانك اطلاعاتي حذف و در بانك اطلاعاتي جداگانه، 
اس��امي مدرس��ين را به همراه دوره هايي ك��ه در آن 
تخصص دارند اعلام كنيم ت��ا از اين طريق مردم به آن 
دسترسي داشته باشند و بتوانند در انتخاب يك مدرس 
و دوره آموزشي، اطمينان خاطر بيشتري داشته باشند.

اسكندري اظهار داشت: در جلسات برگزار شده، بحث 
معيارها براي ورود به اين بانك اطلاعاتي كه افراد بايد 
احراز كنند مط��رح و در اين زمينه مدل هاي مختلفي 
بررسي شد. مديرعامل شركت توسعه مديريت و آموزش 
بورس خاطرنشان كرد: درنهايت جمع بندي ها اينگونه 
شد كه كميته اي از كارشناسان و مدرس بازار سرمايه 
تشكيل شود و افراد جديدي كه قرار است به اين بانك 
اطلاعاتي اضافه ش��وند، با س��ازوكارهاي دروني احراز 
هويت كنند و درنهايت افراد جديد در بانك معرفي شوند. 

سه تصميم مهم براي ۳0 ميليون 
مشمول سهام عدالت

ايس�نا| در زم��ان آزادس��ازي س��هام عدال��ت در 
ارديبهش��ت ماه پارس��ال 30 ميليون مشمول سهام 
عدالت با انتخاب روش غيرمستقيم براي مديريت سهام 
خود، س��هام دار شركت هاي س��رمايه گذاري استاني 
س��هام عدالت شدند.ارزش اين ش��ركت ها به بيش از 
34 هزار ميليارد تومان رسيده و در دولت قبل قرار بود 
مجامع الكتريكي شركت هاي سرمايه گذاري استاني 
برگزار ش��ود تا سهامداران با حضور در مجامع اعضاي 
هيات مديره شركت ها را انتخاب كنند.اين اتفاق كه به 
عبارتي بزرگ ترين انتخابات اقتصادي كشور محسوب 
مي شد قرار بود در 20 اسفندماه سال گذشته صورت 
گيرد اما در نهايت لغو ش��د.در نهايت در دولت جديد 
قرار شد طرح جديدي براي سهام عدالت تدوين شود؛ 
موضوعي كه جلسه اخير شوراي عالي بورس نيز به آن 
اختصاص داشت و در اين جلسه تصميمات جديدي 
درمورد شركت هاي سرمايه گذاري سهام عدالت گرفته 
شديكي از مصوبات شوراي عالي بورس حذف تبصره 
1 ماده 3 آيين نامه اجرايي آزادسازي سهام عدالت بود. 
تا پيش از اين شركت هاي سرمايه گذاري استاني بايد 
پرتفوي خود را در س��هام عدالت به عنوان دارايي هاي 
جاري طبقه بندي و بر اساس ارزش روز بازار منعكس 
مي كردند؛ در نتيجه و با توجه به كاهش قيمتهايي كه 
طي حدود يك سال و نيم گذش��ته در بازار سهام رخ 
داد، اين شركت ها بايد در پايان سال مالي كه منتهي به 
شهريورماه هر سال است، زيان شناسايي مي كردند.با 
حذف اين تبصره و بر اساس استانداردهاي حسابداري، 
پرتفوي سرمايه گذاري سهام عدالت در شركت هاي 
سرمايه گذاري استاني به عنوان دارايي هاي بلندمدت 
طبق بندي مي ش��ود كه اين موض��وع در صورتهاي 
مالي و بر اساس بهاي تمام شده منعكس و بنابراين از 
ثبت كاهش ارزش جلوگيري خواهد شد.يكي ديگر از 
مصوبات ش��ورا اين بود كه شركت هاي سرمايه پذير، 
چنانچه افزايش سرمايه از محل مطالبات و آورده نقدي 
داشته باش��ند، جهت پرداخت سود نقدي بايد وجوه 
مورد نياز براي كامل شدن افزايش سرمايه را برداشت و 
سپس سود را توسط شركت سپرده گذاري به مشمولان 
سهام عدالت پرداخت كنند.اين اتفاق باعث مي شود 
درصد مالكيت س��هام داران عدالت در ش��ركت هاي 
سرمايه پذير حفظ ش��ود و مالكيت مشمولان در اين 
شركت هاكاهش پيدا نكند.همچنين پيش از اين فقط 
كانون سرمايه گذاران استاني جهت شركت در مجامع 
شركت هاي سرمايه پذير به نمايندگي از شركت هاي 
سرمايه گذاري استاني نماينده مشخص مي كرد اما بر 
اساس مصوبه 13 بهمن ماه سال 1400، تا تيرماه 1401 
كارگروهي متشكل از كانون سرمايه گذاري هاي استاني، 
شوراي عالي بورس و وزارت اقتصاد و امور دارايي جهت 
حضور در مجامع ش��ركت هاي سرمايه پذير نماينده 
شركت هاي سرمايه گذاري استاني را مشخص خواهند 
كرد كه حاصلش اين اس��ت كه به غي��ر از اينكه يك 
نهاد مردمي به عنوان كانون نهادهاي سرمايه گذاري 
تصميم گيري خواهد كرد، نهادهاي تخصصي از جمله 
ش��وراي عالي بورس و وزارت اقتص��اد هم در انتخاب 
نماينده ها جهت حضور در مجامع داخلي خواهند بود.

»تعادل« عملكرد دولت سيزدهم در بازار سهام را بررسي مي كند

بازي دولت  با  بازار سرمايه

افت 22 هزار واحدي شاخص كل بورستغيير دامنه نوسان بورس تا پايان سال
مجيد عشقي، رييس سازمان بورس و اوراق در پاسخ 
به س��والي مبني بر اينكه آيا سازمان بورس برنامه اي 
براي مبادله رم��ز ارزها در بورس اي��ران دارد يا خير، 
 افزود: تاكنون تصميم گيري نهايي در خصوص معامله 

رمز ارزها در بازار سرمايه ايران اتخاذ نشده است.
وي ادامه داد: در اين زمينه پيشنهاداتي ارايه شده مبني 
بر اينكه رمز ارزهايي كه در داخل كشور توليد شدند در 
قالب صندوق سرمايه گذاري معامله شوند .اين صحبت 
فقط در حد پيش��نهاد بوده و تاكنون تصميمي براي 

اجراي آن گرفته نشده است.

    تغيير دامنه نوسان بورس
رييس سازمان بورس و اوراق بهادار در ادامه و در پاسخ 
به سوالي ديگر در خصوص آخرين تصميمات اتخاذ 
شده براي دامنه نوسان بورس گفت: اين موضوع اكنون 
و در وضعيت فعلي بازار سرمايه مورد بحث اكثر فعالان 
اين بازار اس��ت، بنابراين در تلاش هستيم كه تا قبل 
از پايان س��ال برنامه ريزي هاي لازم را در زمينه دامنه 
نوسان انجام دهيم.وي خاطرنشان كرد: به دنبال آن 
هستيم تا برنامه اي ميان مدت براي دامنه نوسان ارايه 
شود و به مرور اقدامات لازم براي اصلاح دامنه نوسان را 
در دستور كار قرار دهيم. بعد از ايجاد نوسانات مختلف 

در روند معاملات بازار سرمايه، تصميمات زيادي براي 
تغيير دامنه نوسان اتخاذ ش��د و در اين ميان عده اي 
معتقد بودند كه بهتر اس��ت به منظ��ور جلوگيري از  
طولاني ش��دن نوس��ان بازار و نيز كاهش ضرر و زيان 
سهامداران اقدامات لازم به منظور تغيير دامنه نوسان 
اعمال شود. از سال گذشته تاكنون و بعد از شتاب در 
روند اصلاحي بازار س��رمايه اظهارنظرات متفاوتي از 
سوي فعالان حاضر در بازار سرمايه در راستاي تغيير 
دامنه نوس��ان تا حذف دامنه نوسان مطرح شد كه به 
دنبال چنين صحبت هايي، در بهمن س��ال 1399، 
ش��وراي عالي بورس دامنه نوس��ان را از منفي پنج تا 
مثبت پنج درصد به منفي 2 تا مثبت 6 درصد تغيير 
داد.در ادامه تلاش هاي انجام شده و نيز پيشنهادات 
فع��الان حاضر در بازار س��رمايه ب��راي تغيير دامنه 
نوسان، رييس سازمان بورس و اوراق بهادار در آذر ماه 
و نيز در نخستين نشست خبري خود با اصحاب رسانه 
اعلام كرد: حذف دامنه نوس��ان به يك باره و در همه 
شركت هاي بورسي امكان پذير نيست و آسيب هاي 
زيادي به بازارسرمايه وارد مي كند.عشقي تاكيد كرد: 
راه هاي مختلفي براي برداشتن دامنه نوسان وجود 
دارد و ممكن است اين كار را ابتدا براي شركت هاي 

بزرگ تر در دستور كار قرار دهيم.

در معاملات روز گذشته يعني يكشنبه بيش از 6 ميليارد 
و 358 ميليون سهم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش 38 
هزار و 104 ميليارد ريال داد و ستد شد. همچنين شاخص 
كل )هم وزن( با 6 ه��زار و 211 واحد كاهش به 326 هزار 
و 497 واحد و شاخص قيمت )هم وزن( با سه هزار و 897 
واحد افت به 204 هزار و 875 واحد رسيد. شاخص بازار اول، 
22 هزار و 236 واحد و ش��اخص بازار دوم، 27 هزار و 288 
واحد كاهش داشت.بيشترين تزريق پول حقوقي به بورس 
و فرابورس در س��ه گروه )فلزات اساس��ي(، )فرآورده هاي 
نفتي( و )بانك ها و موسسات اعتباري( رقم خورد در حالي 
كه برآيند معاملات گروه هاي »اس��تخراج زغال سنگ« 
و »منس��وجات« به نفع حقيقي ها تمام شد.علاوه بر اين 
در بين همه نمادها، سرمايه گذاري صندوق بازنشستگي 
)وصندوق( با 91 واحد، بانك پارسيان )وپارس( با 62 واحد، 
پديده شيمي قرن )قرن( با 44 واحد، خدمات انفورماتيك 
)رانفور( با 28 واحد، پارس الكتريك )لپارس( با 27 واحد 
و بانك كارآفرين )وكار( با 23 واحد تاثير مثبت بر شاخص 
بورس داش��تند.  در مقابل، گسترش نفت و گاز پارسيان 
)پارس��ان( با يك هزار و 241 واحد، فولاد مباركه اصفهان 
)فولاد( با يك هزار و 22 واحد، شركت سرمايه گذاري غدير 
)وغدير( با 987 واحد، پالايش نفت بندرعباس )شبندر( 
با 937 واحد، پالايش نفت اصفهان )شپنا( با 903 واحد، 

ملي صنايع مس ايران )فملي( با 897 واحد، پتروشيمي 
نوري )نوري( با 825 واحد، و پالايش نفت تهران )شتران( 
با 809 واحد تاثير منفي بر ش��اخص بورس همراه شدند.

برپايه اين گزارش، در اين روز نماد ملي صنايع مس ايران 
)فملي(، فولاد مباركه اصفهان )فولاد(، پالايش نفت تهران 
)شتران(، بانك تجارت )وتجارت(، پالايش نفت اصفهان 
)شپنا(، ايران خودرو )خودرو( و پالايش نفت بندرعباس 
)شبندر( در نمادهاي پُرتراكنش قرار داشتند.گروه فلزات 
اساسي هم در معاملات امروز صدرنشين برترين گروه هاي 
صنعت شد و در اين گروه يك ميليارد و 120 ميليون برگه 
سهم به ارزش هشت هزار و 914 ميليارد ريال داد و ستد 
شد.در روز يكشنبه شاخص فرابورس بيش از 247 واحد 
كاهش داش��ت و بر روي كانال 17 هزار و 376 واحد ثابت 
ماند.نمادهاي بيمه پاسارگاد )بپاس(، توسعه سامانه نرم 
افزاري نگين )توسن(، توليد برق عسلويه مپنا )بمپنا(، زغال 
سنگ پرورده طبس )كزغال( و كشت و دام قيام اصفهان 
)زقيام( با تاثير مثبت بر ش��اخص فرابورس همراه بودند. 
همچنين پليمر آريا ساسول )آريا(، پتروشيمي زاگرس 
)زاگرس(، پتروشيمي تندگويان )شگويا(، پالايش نفت 
لاوان )شاوان(، سرمايه گذاري صبا تامين )صبا(، فرابورس 
ايران )فرابورس(، صنعتي مينو )غصينو( و فولاد هرمزگان 

جنوب )هرمز( تاثير منفي بر شاخص فرابورس داشتند.



گروه راه و شهرسازي|
عامل تورم ملك طي سال هاي اخير چه بوده است؟ البته 
سوال بهتر و روش��ن تر اين است كه عوامل اصلي اثرگذار 
بر جهش تورم ملك طي سال هاي اخير چه بوده اند؟ اگر 
چه از شتاب تورم ملك در سال جاري به طور قابل توجهي 
كاسته ش��ده است و قيمت واقعي مسكن )تعديل شده با 
نرخ تورم عمومي( نيز دچار افت شده است، اما بي گمان، 
پارامترهاي اثرگذار بر رش��د قيمت مسكن از سال 97 تا 
ابتداي سال جاري همچون هميش��ه متنوع بوده اند. اما 
آنچنان كه »تعادل« بارها با استناد بررسي هاي تطبيقي 
بازارها و همچنين رشد شاخص هاي كلان اقتصاد مطرح 
كرده است، و البته در گزارش مركز پژوهش هاي مجلس در 
تابستان سال 1398 نيز تصريح شده بود، نوسان هاي بازار 
مسكن )همچون ساير بازارها( تحت تاثير تحولات اقتصاد 
كلان بوده است. بي ثباتي در اقتصاد كلان نيز طي سال هاي 
اخير تابع دو عامل »تحريم« و »سياست گذاري هاي اشتباه 
اقتصادي« بوده است كه نتيجه اي جز رشد پايه پولي و حجم 
نقدينگي و در نهايت جهش تورمي نداشته است. اين مساله 
اثبات ش��ده اي در علم اقتصاد است كه با رشد نقدينگي، 
قيمت كالاها افزايش مي يابد و در واقع رابطه اي مستقيم 
ميان رشد نقدينگي و رش��د قيمت كالاها وجود دارد. در 
چنين شرايطي، بديهي است كه قيمت كالاي مسكن نيز 
افزايش مي يابد، اما از آنجا كه خريد اين كالا نيازمند سال ها 
كار و پس انداز خانوار است، هر رشد ولو اندك قيمت آن، 
مي تواند مدت دسترسي به مسكن را سال ها به تعويق اندازد، 
گو اينكه طي همين سال ها دوره دستيابي به مسكن از زير 
20 سال به بالاي 62 سال )در تهران( افزايش يافته است. در 
اين ميان، از عواملي درون اين بازار، همچون رشد نهاده هاي 
توليد )زمين و مصالح ساختماني(، رشد عوارض ساختماني 
و عوارض نصب انشعابات آب، برق، گاز و تلفن و فاضلاب، و 
حتي تشديد سفته بازي و دلالي در شرايط تورمي اقتصاد نيز 
نبايد غافل شد. با اين حال، بي ترديد، اثر عوامل درون بازار بر 
قيمت مسكن )هر چند اين عوامل خود تحت تاثير»تورم« 
تقويت و تشديد شده اند( به اندازه پارامترهاي اقتصاد كلان 
نبوده و نيست. اما حالا برخي از گروه ها تمايل دارند، درباره 
اثر گذاري چنين عواملي غلو كنند. مثلا انبوه سازان از 
رش��د چند برابري يا 50 درصدي عوارض ساختماني 
گلايه مي كنند و برخي از كارشناسان مسكن نيز سفته 
بازي و عدم شفافيت در بازار مسكن را عامل جهش تورم 
مس��كن قلمداد مي كنند. در خوشبينانه ترين حالت، 
داستان اين روزهاي مسكن همانند حكايت »فيل« در 
تاريكي مولانا است و در بدبينانه ترين حالت، تلاش براي 

ماهي گرفتن از آب گل آلوده ارزيابي مي شود.

   يك بام و دو هواي شهرداري؟
انبوه سازان معتقدند، افزايش عوارض صدور پروانه ساخت با 

ادعاي تشكيل قرارگاه مسكن مطابقت ندارد.
به گزارش مهر، در پي كاهش توليد مس��كن در سال هاي 
اخير و افزايش قيمت آن كه عمدتاً ناشي از كمبود عرضه و 
همچنين كاهش ساخت و ساز و افت شديد مسكن نوساز 
خصوصاً واحدهاي مسكوني مصرفي است، دولت سيزدهم 
اصلي ترين شعار خود را ساخت سالانه يك ميليون مسكن 
اعلام كرد. همزمان با اين برنامه دولت، مجلس يازدهم نيز 
قانون جهش توليد مسكن را تصويب و به دولت ابلاغ كرد 
كه به عنوان بازوي قانوني دولت و وزارت راه و شهرسازي 
براي توسعه مسكن مصرفي خانوارها و زيرساخت قانوني 
اتخاذ تصميمات دولت براي حمايت از ساخت و ساز عمل 
مي كند. ش��هرداري تهران نيز، قرارگاه جهادي مسكن را 
راه اندازي كرده كه اين موضوع در حال تس��ري به س��اير 
كلان شهرها، مراكز استان ها و شهرهاي ديگري است كه 
با مشكل كمبود عرضه و توليد مسكن روبه رو هستند. در 
اين حال، به گفته برخي انبوه سازان، شهرداري هاي برخي 

مناطق پُر مخاطب تهران بعضاً تا متري 10 ميليون تومان 
عوارض صدور پروانه س��اخت دريافت مي كنند! فرشيد 
پورحاجت دبير كانون سراس��ري انبوه سازان مسكن در 
گفت وگو با مهر درباره عوارض ساختماني و هزينه صدور 
پروانه ساخت گفت: س��الانه در بهمن ماه لوايح عوارضي 
و بودجه اي از سوي ش��هرداري ها به شوراهاي شهر ارايه 
مي شود كه مورد بررس��ي براي سال آينده قرار مي گيرد. 
وي افزود: در سال هاي اخير شهرداري ها 50 درصد عوارضي 
كه بايد دريافت كنند را از حوزه ساخت و ساز مي گيرند كه 
به پديده شهرفروشي مشهور شده و مورد نقد كارشناسان 
قرار گرفته اس��ت. پورحاجت ادام��ه داد: افزايش عوارض 
پروانه س��اختماني به طور زنجيره وار در همه حوزه هاي 
ساختماني تأثير زنجيره وار در قيمت تمام شده دارد كه پايه 
گذار تورم مسكن است. دبير كانون سراسري انبوه سازان 
اين افزايش عوارض ساختماني را غير كارشناسي دانست 
و گفت: شهرداري ها همواره به دنبال حل مشكل كمبود 
درآمدهاي خود از محل عوارض ساختماني هستند؛ اين در 
حالي است كه مسكن صنعت پيشران است و حتي ارتباط 
مستقيم با معيشت خانوار دارد. وي با اشاره به تصويب قانون 
جهش توليد مسكن در مجلس خاطرنشان كرد: اين قانون به 
دنبال ايجاد ثبات در توليد مسكن و درنتيجه آرامش در بازار 
اين كالاست؛ از سوي ديگر كنترل تورم در حوزه مسكن از 
مهم ترين برنامه هاي دولت است اما شهرداري ها به اين نكته 
توجه ندارند و در حال حاضر در تعدادي از شهرها افزايش 
چند برابري عوارض صدور پروانه س��اخت را به شوراهاي 

شهر ارايه كرده اند.

   پيش بيني افزايش ۵۰ درصدي
 عوارض ساختماني 

ايرج رهبر، نايب رييس انجمن انبوه سازان استان تهران در 
گفت وگو با خبرنگار مهر درباره افزايش عوارض ساخت و 
ساز گفت: اخيراً در تعدادي از شهرها هزينه صدور پروانه 
ساخت در لوايح شهرداري ها براي سال بعد افزايش داشته 
كه احتمالًا به ساير ش��هرها هم تسري خواهد يافت. وي 
افزود: از يك سو دولت بر موضوع توليد مسكن تأكيد دارد 
اما از سوي ديگر هزينه هاي توليد را شهرداري ها افزايش 
مي دهند؛ اين هزينه ها به بيشتر شدن قيمت تمام شده 

ساخت و ساز مي انجامد كه به ضرر مصرف كننده نهايي 
كه خانواده ها هستند، منجر خواهد شد. اين فعال صنعت 
انبوه سازي از پيش بيني افزايش 50 درصدي عوارض صدور 
پروانه ساخت براي تهران تا پايان امسال جهت تصويب در 
شوراي ش��هر و براي اجرا در سال آينده خبر داد. به گفته 
رهبر، ممانعت از تراكم فروشي در كلان شهرها سبب شده تا 
شهرداري ها براي جبران كاهش درآمدهاي خود به افزايش 

عوارض صدور پروانه ساخت روي بياورند.

    انتقاد از رفتار شهرداري ها
در اين حال، س��يد محمد مرتضوي، عضو هيات مديره 
انبوه س��ازان با اعلام افزايش رقم اخذ عوارض از س��وي 
شهرداري در بسياري از استان ها همزمان با اجراي طرح 
نهضت ملي مسكن، گفت: نحوه رفتار شهرداري ها به توليد 
مسكن لطمه مي زند و به نفع جريان ساخت مسكن ارزان 
و باكيفيت نيس��ت. مرتضوي در گفت وگو با ايرنا درباره 
سنگ اندازي هاي دس��تگاه هاي دخيل بر سر راه قانون 
جهش توليد مسكن گفت: در برخي شهرها شهرداري ها به 
يك باره عوارض خود را چند برابر كرده اند كه اين برخلاف 
آن چيزي است كه در اهداف قانون جهش توليد مسكن 
آمده است و هيچ گونه هم خواني و تطابقي با قانون جهش 
توليد مسكن ندارد. وي ادامه داد: نحوه رفتار شهرداري ها 
به جريان توليد مس��كن لطمه مي زند و شرايط را براي 
نهضت خانه سازي س��خت خواهد كرد. اين فعال بخش 
ساختمان گفت: بخش قابل توجهي از هدف نهايي نهضت 
خانه سازي، حضور و نقش آفريني بخش خصوصي است 
و اگر شهردارها در اين زمينه دقت لازم را نداشته باشند 
و دستگاه هاي خدمت رسان بخواهند هزينه هاي توسعه 
شبكه و غيره را از س��ازندگان و مصرف كنندگان تامين 
كنند طبيعي است كه ميزان موفقيت در اجراي نهضت 
ملي مسكن كاهش پيدا خواهد كرد. مرتضوي توضيح داد: 
در صورت��ي كه گراني عوارض و خدمات در طرح نهضت 
ملي مسكن نهادينه شود، تسهيلاتي كه امروز در تهران 
و مراكز استان ها براي ساخت مسكن داده مي شود بايد 
صرف گراني عوارض و انشعابات شود. سازندگان وام ها را 
بايد خرج خنثي سازي افزايش قيمت ها كنند و در نهايت 
هدف مقدس خانه س��ازي با كيفيت، به حاشيه خواهد 

رفت. اين عضو هيات مديره كانون انبوه سازان ادامه داد: 
همه دستگاه هاي اجرايي چه آنهايي كه بايد زمين در 
اختيار سازندگان قرار دهند، چه آنهايي كه مكلف به 
ارايه خدمات شهري و عمومي و زير ساخت ها هستند، 
همه بايد نقش آفريني موثر و مفيد داشته باشند وبراي 
اجراي درس��ت جهش توليد مسكن س��نگ اندازي 
نداش��ته باش��ند و امكانات خوبي را براي به سرانجام 
رسيدن طرح جهش مسكن فراهم كنند. نبايد فراموش 
كنيم كه افزايش قيمت ها از هر جايي شروع شود مثل 
زنجيره است و همه بخش صنعت ساختمان را تحت 
تاثير قرار خواهد داد. اين فعال حوزه ساختمان گفت: 
اگر عوارض شهرداري زياد شود همه صنايع ساختماني 
مطالبه گري افزايش قيمت خواهند داشت و اين به نفع 

جريان ساخت مسكن ارزان و باكيفيت نيست.

    قراردادهاي عجيب
 عامل افزايش قيمت ها

در تحولي ديگر، محمدرضا عبدلي، كارشناس مركز 
پژوهش هاي مجلس با اش��اره ب��ه رواج قراردادهاي 
شفايي در بازار مسكن گفت: بخش بزرگي از معاملات 
بازار مسكن كشور به صورت غيررسمي انجام مي شود.

عبدلي در گفت وگو با تسنيم با اشاره به اينكه بخش بزرگي 
از معاملات مسكن به صورت غيررسمي انجام مي شود، 
اظهار كرد: اي��ن معاملات به ص��ورت مبايعه نامه هايي 
است كه دستي نوشته مي شود. حتي در بعضي وقت ها 
قراردادهاي ش��فاهي داريم كه خود به خود به افزايش 
قيمت ها در حوزه مسكوني و تجاري دامن مي زند. وي 
يادآور شد: اين يك روند تدريجي دارد معمولًا از مناطقي 
كه مي شود گفت سودآوري بالايي دارد از پايتخت يا از 
برخي از كلان شهرها شروع مي شود و تا دورافتاده ترين 
روس��تاهاي ما مي رود. كارش��ناس مركز پژوهش هاي 
مجلس بيان كرد: يكي از زمينه هايي كه شايد به آن توجه 
شود اين است كه در برخي از مناطق با افزايش تقاضاي 
جدي روبرو هستيم، به ويژه مثلًا برخي از مناطق ممكن 
است در گذشته حتي در زمره شهرهاي كوچك بودند ولي 
به واسطه يك سري از تحولات كه صورت گرفته تقاضاي 

مسكن و مهاجرت افراد غيربومي افزايش يافته است.
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لايحه پر حاشيه
در صحن شوراي شهر تهران 

لايح��ه ش��هرداري ته��ران در خص��وص الح��اق 
پرونده هاي توافقات فاقد پروانه س��اختماني ويژه 
منطقه 22 ديروز علي رغم بحث و گفت وگوي فراوان 
به سرانجام نرسيد و به كميسيون هاي مربوطه در 
شورا بازگردانده شد.  ديروز در صحن شوراي شهر 
تهران، يكي از لوايح مورد بررسي لايحه شهرداري 
تهران در خصوص الحاق پرونده هاي توافقات فاقد 
پروانه س��اختماني به ليست پيوست و تمديد دوره 
فعاليت كارگروه ماده دهم مصوبه طرح تفصيلي ويژه 
منطقه 22 بود. براي بررس��ي اين لايحه وحيدرضا 
اناركي محمدي شهردار منطقه 22 توضيحاتي ارايه 
داد. بخش دوم اين دستور هم بررسي لايحه شهردار 
تهران در خصوص الحاق پرونده هاي توافقات فاقد 
پروانه س��اختماني به ليست پيوست و تمديد دوره 
فعاليت كارگروه ماده دهم مصوبه طرح تفصيلي ويژه 
منطقه 22 بود. پرويز س��روري در ادامه بررسي اين 
دستور گفت: استدلال چيست كه كسي كه تسويه 
حساب كرده و كل بدهي را پرداخت كرده بايد نرخ 
تورم را هم پرداخت كند. حبيب كاشاني هم در ادامه 
گفت: اينكه بعد از تس��ويه حساب كامل طلب پول 
كنيم وجهه قانوني و شرعي ندارد و اگر هم حقوقي 
از شهرداري تضييع شده باشد و اين لايحه تصويب 
شود موضوع در كميس��يون 77 بررسي مي شود و 
قطعا در آنجا هم اين موضوع رد خواهد شد. سرانجام 
پس از بحث و گفت وگوي فراوان اعضاي ش��وراي 
ش��هر تهران اين موضوع با اكثريت آرا براي بررسي 
بيشتربه كميسيون شهرسازي و معماري و نظارت 
و حقوقي بازگردانده ش��د. در تحولي ديگر، اعضاي 
شوراي اسلامي شهر تهران ديروز دو لايحه شهرداري 
را از اولويت بررسي بنا به خواسته شهرداري خارج 
كردند. لايحه ساختار معاونت برنامه ريزي به دليل 
نياز بيشتر به بررسي و در اولويت قرار داشتن بررسي 
لايحه بودجه س��ال آينده ش��هرداري تهران از اين 
لايحه س��لب فوريت ش��د و براي بررسي بيشتر به 
صورت عادي به كميسيون هاي ش��ورا ارجاع داده 
ش��د. در ادامه بررس��ي لايحه ش��هرداري در مورد 
معرفي اعضاي پيشنهادي جهت عضويت در هيات 
عامل سازمان تاكسيراني روي ميز بررسي قرار گرفت 
كه سروري گفت: امروز سرعت شورا، شهرداري را 
غافلگير كرد و به همين دليل معاون مربوطه نتوانسته 
در جلسه حضور يابد. اما شهرداري از اين لايحه سلب 
فوريت كرده و در اين شرايط از دستور خارج مي شود.

تش��كري هاش��مي در واكنش به اين لايحه گفت: 
اگر قرار است لايحه اي در شورا بررسي شود خوب 
است كه مديران مربوطه نيز در صحن حاضر شوند و 

ديدارها تازه شود و اينگونه نباشد كه آقايان نيايند.
در عين حال، اعضاي شوراي شهر تهران همچنين به 
رغم مخالفت با محتواي ساختاري كميته هاي نما، به 
يك فوريت لايحه اصلاحيه پايش و اجراي نماهاي 
شهر تهران راي مثبت دادند. در جريان جلسه ديروز 
شوراي شهر تهران بررسي يك فوريت لايحه اصلاح 
ساختار معاونت برنامه ريزي، توسعه سرمايه انساني 
و امور شوراي شهر تهران در دستور كار قرار گرفت. 
محمد آخوندي با بيان اينكه تصويب يك فوريت اين 
طرح با توجه ب��ه اينكه اين روزها درگير اين بودجه 
هستيم پيشنهاد مي دهم فوريت آن را از دستور خارج 
كنيم و به صورت عادي بررسي شود.  سروري گفت: 
ش��هرداري نيز موافق اين مساله است و لغو فوريت 
اين لايحه به راي گذاش��ته و از دستور صحن خارج 
شد.  در ادامه بررسي لايحه اصلاحيه تبصره شش 
بند ب ذي��ل ماده ۴ مصوبه طراحي، پايش و اجراي 
نماهاي شهر تهران در دس��تور كار اعضاي شوراي 
شهر تهران قرار گرفت.  صابونچي، نماينده شهرداري 
با بيان اينكه تاييديه كميته نما باعث طولاني شدن 
فرآيند صدور پروانه مي شد، گفت: درخواست داريم 
كه ص��دور پروانه اوليه منوط ب��ه تاييد كميته نما 
نشود كه اين مساله چند ماهي فرآيند صدور پروانه 
را تسريع مي كند.  در ادامه جعفر شربياني تذكري 
داد و گفت: يكي از موضوعاتي كه ش��وراي ششم از 
ابتدا به آن توجه ويژه داشت موضوع تصريح صدور 
پروانه بود. اين لايحه به ظاهر در اين راس��تا است و 
هرچه كه زمان صدور پروانه را كوتاه كند قابل قبول 
است و بايد از آن جمايت كنيم.  در بخش ديگري از 
جلسه ديروز شوراي ش��هر، اعضاي اين شورا بهاي 
بليت موزه هاي شهرداري تهران را تعيين كردند. در 
جريان جلسه ديروز شوراي شهر تهران بررسي نامه 
فرمانداري تهران در خصوص اعتراض هيات تطبيق 
به مصوبه قيمت گذاري بهاي بليت وسياست گذاري 
مديريت موزه هاي تحت مالكيت شهرداري تهران در 
دستور كار اعضاي شوراي شهر قرار گرفت.  محمد 
آخوندي رييس كميسيون برنامه و بودجه شوراي 
ش��هر تهران با اشاره به س��ه ايراد فرمانداري به اين 
مصوبه گفت: نخس��ت عدم شفافيت افراد مشمول 
تخفيف بهاي بليت بازديد موزه ها بوده اس��ت. در 
تبصره يكم اين موضوع را اصلاح كرديم كه شهرداري 
مجاز است به تشخيص شورا بهاي بليت در جدول 
ارايه ش��ده براي بازديدكنندگان گروهي مدارس، 
دانشگاه ها و انجمن هاي رسمي ثبت شده را با يك 
سوم بها دريافت كنند و براي جانبازان، خانواده آنها 
و خبرنگاران، معلولان وكاركنان شهرداري تهران با 
ارايه مدرك شناسايي معتبر و همچنين دارندگان 
كارت منزلت رايگان تا نيم بها به تناس��ب امكانات 
دريافت كند كه اين مورد توسط هيات تطبيق مورد 
مخالفت قرار گرفته اس��ت.  او گفت: ايراد دوم  عدم 
اعلام مبلغ بليت بازديد از موزه ها براي گردشگران 
خارجي است كه با اضافه كردن كلمه بازديد كنندگان 
خارجي اين موضوع اصلاح ش��ده است. ايراد سوم 
هي��ات تطبيق افزايش غير متع��ارف قيمت بليت 
بازديد موزه ها نسبت به سنوات گذشته بوده است 
كه نظر ما اين بود با توجه به اينكه قبلا افزايشي در 
بهاي اين بليت ها نداشته ايم قيمت تعيين شده براي 

سال آينده را مورد تاكيد قرار دهيم. 

رشد 29 درصدي
 تخليه و بارگيري در بنادر نفتي 

آمار جابه جايي بار در بنادر كش��ور طي س��ال جاري 
 در مقايس��ه با مدت مش��ابه سال گذش��ته از افزايش

 19 درصدي تخليه و بارگي��ري در بنادر تجاري و 29 
درصدي در بن��ادر نفتي حكايت دارد. به گزارش مهر، 
س��ازمان بنادر و دريانوردي در گزارش��ي آخرين آمار 
فعاليت هاي بنادر كشور را تا 17 بهمن ماه 1۴00 اعلام 
كرد كه بر اساس اين گزارش عمليات تخليه و بارگيري 
در 22 بندر كشور رش��د داشته است. طبق آمار اعلام 
شده تا 17 بهمن امسال 13۴ ميليون و 700 هزار تن 
كالا در بنادر تخليه و بارگيري ش��ده؛ در حالي كه در 
مدت مشابه سال قبل، اين شاخص 113 ميليون و 190 
هزار تن بود كه رشد 19 درصدي را نشان مي دهد. طي 
گزارش مذك��ور در اين مدت ميزان تخليه و بارگيري 
كانتينري 1.79 ميليون تن بوده كه اين ميزان نسبت 
به مدت مشابه در س��ال گذشته 10.8 درصد افزايش 
را نشان مي دهد. همچنين در حوزه كانتينري ميزان 
تخليه و بارگيري 21.07 ميليون تن بوده است كه شاهد 

رشد 15.9 درصدي نسبت به سال گذشته  هستيم .

سرما و يخبندان 
در 24 مركز استان

معاون پيش بيني و هشدار سازمان هواشناسي گفت: از 
بعدازظهر سه شنبه 19 بهمن تا ظهر پنج شنبه 21 بهمن، 
افزايش غلظت آلاينده هاي جوي و كاهش كيفيت هوا در 
تهران، كرج و تبريز پيش بيني مي شود،  محمد اصغري 
در گفت وگو با فارس، با بيان اينكه روز دوشنبه بارش برف 
و وزش باد در ارتفاعات البرز مركزي و ش��مال خراسان 
رضوي پيش بيني مي شود، گفت: روز سه شنبه 19 بهمن 
وزش باد در جنوب شرق كشور خواهيم داشت و در ساير 
مناطق كشور جوي آرام و پايدار همراه با افزايش نسبي 
دما پيش بيني مي ش��ود. روز چهارشنبه اين وضعيت 
ادامه دارد و در ش��هرهاي پرجمعيت و صنعتي شامل 
كرج، تبريز و تهران افزايش غلظت آلايند ه هاي جوي 
و كاهش كيفيت هوا پيش بيني مي شود. اصغري بيان 
كرد: روز پنج شنبه با ورود سامانه بارشي به شمال غرب 
كشور در مناطقي از غرب، شمال غرب و ارتفاعات البرز 
مركزي بارش خواهيم داشت كه شدت بارش ها در غرب 

كردستان و جنوب آذربايجان غربي خواهد بود.

آغاز عمليات اجرايي
 2۰9 هزار مسكن دولتي

ديروز عملي��ات اجرايي بيش از 209 ه��زار واحد طرح 
نهضت ملي مسكن آغاز شد و همزمان بخشي از پروژه هاي 
عمراني حوزه مسكن به افتتاح رسيد. به گزارش ايلنا، روز 
17 بهمن به مناسبت ايام الله دهه فجر و با حضور رستم 
قاسمي وزير راه و شهرسازي، عمليات اجرايي 209 هزار و 
212 طرح نهضت ملي مسكن آغاز شد. در اين مراسم كه به 
شكل وبيناري برگزار شد بخشي از پروژه هاي عمراني حوزه 
مسكن در محلات هدف بازآفريني شهري، شهرهاي جديد 
و ساير شهرها افتتاح شد و مورد بهره برداري قرار گرفت. بر 
همين اساس، 35۴0 واحد مسكن مشاركتي، خودمالك 
و اقدام ملي، 6610 واحد مسكن مهر در شهرهاي جديد 
و 21 پروژه با اعتباري بالغ بر 23 ميلياردتومان در حوزه 

بازآفريني در سراسر كشور افتتاح شد.

تخريب ۱۶۳ سازه غيرمجاز 
دريايي

حميد خليلي، مديركل مهندس��ي س��واحل و بنادر 
س��ازمان بنادر و دريانوردي اعلام كرد: طي سال هاي 
اخير 163 سازه غيرمجاز دريايي پس از طي تشريفات 
قانوني تخريب و ساحل دريا به وضع سابق عودت داده 
شده است. به گزارش تس��نيم، خليلي با بيان اينكه 
سواحل هر كشور از نظر سياسي، نظامي، اجتماعي و 
اقتصادي از اهميت بسيار بالايي برخوردار است، اظهار 
كرد: مناطق ساحلي علاوه بر اينكه داراي توان اقتصادي 
هستند به عنوان پلي براي بهره برداري از منابع عظيم 

موجود در درياها و اقيانوس ها عمل مي كنند.

جزييات سفرهاي جاده اي 
مردم در دي ماه اوميكروني

بر اس��اس آخرين آمارهاي منتش��ر ش��ده، ترددهاي 
بين استاني در 10 ماه اخير نسبت به سال گذشته افزايش 
يافته اما سفرهاي مردم در دي ماه نيز نسبت به ماه پيش 
از آن با كاهش همراه بوده است. همچنين تردد در استان 
مازندران در جدول مقايسه با دي ماه سال گذشته مانند 
 آذر ماه در بالاترين جايگاه ايس��تاد. به گزارش ايسنا، در

 10 ماهه امسال وضعيت سفرهاي جاده اي مردم باز هم 
روند افزايشي نسبت به سال گذشته داشت اما آمار تردد در 
دي ماه نسبت به ماه گذشته كاهش يافته است. بر اساس 
آمارهاي مركز مديريت راه هاي كشور از تحليل وضعيت 
تردد در نخستين ماه زمستان بيش از ۴9 ميليون تردد بين 
استاني اتفاق افتاده كه نسبت به آذر ماه سال جاري حدود 
۴ ميليون تردد و معادل 7 درصد كاهش يافته اما همين 
آمار در قياس با دي ماه سال گذشته رشد 16 درصدي را 
نشان مي دهد. البته تردد بين استاني كل وسايل نقليه در 
10 ماهه امس��ال مجموعاً به 530 ميليون و 36۴ هزار و 
811 وسيله نقليه رسيده است كه نسبت به همين بازه 
زماني در س��ال گذش��ته 12 درصد افزايش يافته است. 
همچنين سهم وسايل نقليه سبك و سنگين نيز در قياس 
با همين بازه زماني در سال گذشته روند رو به رشد 1۴ و ۴ 
درصدي را تجربه كرده است. در دهمين ماه امسال تردد 
بين استاني روند نسبتا ناپايداري را تجربه كرده است. 
در اين ميان بيش��ترين تردد و سفرهاي مردم در روز 
جمعه سوم دي ماه با يك ميليون و 837 هزار و 7۴9 
وسيله نقليه و كمترين آن به دوشنبه 27 دي ماه با يك 
ميليون و 3۴8 هزار و ۴15 وسيله نقليه بر مي گردد. 
كه البته اين آمارها در هفت��ه پاياني دي ماه به دليل 
شرايط جوي و بارش هاي سنگين برف و باران در اكثر 
استان هاي كشور كاهش چشمگيري پيدا كرده است.

عامل تورم ملك طي سال هاي اخير چه بوده است؟

ساخت 4 طبقه اضافه در ساختماني حوالي حرم شاه عبدالعظيم؛ چه كسي مقصر است؟

حكايت فيلِ مسكن در تاريكي اوهام

تخلف ساختماني يك شخصيت سياسي
گروه راه و شهرسازي| 

مهدي اقراريان، رييس كميسيون نظارت و حقوقي شوراي 
ش��هر تهران ديروز در جلسه علني اين شورا درخصوص 
تخلف ساخت اضافه طبقه توسط يك چهره سياسي در 
شهرري گفت: اين مربوط به تخلفي است كه در گذشته 
صورت گرفته و الان اقدام خاصي نمي توانيم انجام دهيم. 
در واقع جنس اين تخلف از جنس سوءاستفاده از قدرت 
اس��ت. اقراريان در تذكر خود با اش��اره به ساخت اضافه 
طبقه غيرقانون��ي اين ملك در ش��هرري تاكيد كرد كه 
تخلف بزرگي در منطقه 20 ص��ورت گرفته و فردي كه 
اتفاقا مسووليت سياس��ي هم دارد، ساختماني را بيش از 
ارتفاع مجاز ساخته و در واقع چند طبقه اضافه تر ساخته 
است. او تصريح كرد: در بازديدي كه از منطقه 20 داشته، 
اهالي محل مي گفتند زور اين آقا زياد است و لابي كرده و 
اين ساختمان را ساخته است. رييس كميسيون نظارت و 
حقوقي شوراي شهر تهران از مجوز پايان كار صادر شده 
در دوره گذشته مديريت شهري انتقاد كرد و گفت: اتفاق 
بدتري كه رخ داده، اين است كه شهرداري در دوره پنجم 
شوراي شهر كه دم از مبارزه با فساد مي زدند به ساختماني 
كه تخلف دارد، پايان كار داده است. شهردار وقت منطقه 
20 به اين ساختمان پايان كار داده است. چگونه ساختماني 
كه اين تخلف را داش��ته به آن پايان كار داده اند؟ اقراريان 
همچنين از رس��انه هاي اصلاح طلب درخواست كرد تا 
از ملك مذكور عكس گرفته و آن را بررس��ي كنند. ملك 
مذكور در خيابان آس��تانه ش��هرري و در نزديكي حرم 
حضرت عبدالعظيم حس��ني قرار دارد. به گفته مسوول 
طرح تفصيلي منطقه 20، تعيين تعداد طبقات مجاز در 
محدوده ميراثي، توسط ميراث فرهنگي انجام مي شود 

و در مناطق نزديك به محدوده ح��رم، حداكثر طبقات 
مجازي كه ميراث فرهنگي مج��وز آن را صادر كرده 3 يا 
۴ طبقه بوده اس��ت و مجوز بيش از 5 طبقه آن هم براي 
زمين هايي ب��ه فاصله مكاني دورتر از حرم صادر نش��ده 
است.  فرهاد عابدي، مسوول طرح تفصيلي منطقه 20 در 
گفت وگو با ايلنا درباره تعداد طبقات مجاز در محدوده حرم 
عبدالعظيم حسني در شهر ري گفت: در محدوده ميراثي 
كه سازمان ميراث فرهنگي خطوط آن را تعيين كرده است، 
شهرداري از ميراث استعلام مي گيرد و بسته به موقعيت 
مكاني ملك، تعداد طبقات را ميراث تعيين مي كند. با توجه 
به فاصله اثر تاريخي به محل ملك مورد نظر، ميراث از محل 
بازديد انجام مي دهد و سپس به استعلام شهرداري پاسخ 
مي دهد. در محدوده هاي تاريخي يك استعلام از سازمات 
ميراث فرهنگي دريافت مي كنيم و آنها تعداد طبقات و نوع 
نما را مشخص و براساس آن پروانه را صادر مي كنيم.  عابدي 
در پاسخ به اين س��وال كه آيا در محدوده خيابان آستانه 
شهرري مجوز ساخت بناي 8 طبقه داده مي شود يا خير 
گفت: در اين محدوده مجوز ساخت 8 طبقه نداريم. تاكنون 
در جاهايي كه به نوعي با ميراث در ارتباط بوديم بيش��تر 
از 5 طبقه اعلام نكردند. در جاهايي كه از اطراف محدوده 
تاريخي خيلي دور بود تا 5 طبقه موافقت شده و گفته اند 
طبق ضوابط عمل شده است و تراكم اضافه نبايد داده شود. 

   تاييد نقشه از اصولگرايان
بر اس��اس اين گزارش، بررس��ي پروانه صادر شده نشان 
مي دهد، اولين پروانه صادر شده براي اين ملك در سال 
92 و دوره مديريت ش��هري چهارم بوده است. پس از آن 
طي س��ال هاي 9۴ و 95 نيز دو مرحله درخواست تغيير 

نقشه ملك به تاييد مديريت شهري دوره چهارم رسيده 
اس��ت و تنها پايان كار ملك مذكور در سال 98 به تاييد 
مديريت ش��هري دوره پنجم رسيده است. ملك مذكور 
واقع در منطقه 20 شهرداري تهران، خيابان آستانه، ميدان 
سرتخت واقع شده است. براي اين ملك در تاريخ 19 آبان 
ماه سال 92 پروانه تخريب و نوسازي جهت احداث يك 
واحد مسكوني شامل زيرزمين، همكف و 6 طبقه مسكوني 
صادر ش��د. اما دو سال بعد و در ششم خرداد ماه سال 9۴ 
با درخواست تغيير نقش��ه ملك مذكور موافقت و پروانه 
تغيير نقشه ملك مذكور به »احداث زيرزمين، همكف و 
هفت طبقه مسكوني« صادر شد. اما با صدور پروانه، تغيير 
نقشه اين پلاك ثبتي به اين مرحله ختم نشد و در اسفند 
ماه سال 95 براي بار دوم نقشه ملك تغيير كرد. در پروانه 
تغيير نقش��ه دوم صادر شده، تعداد طبقات آن به هشت 
طبقه مسكوني، زير زمين و همكف رسيد. اين پروانه پيرو 
صورتجلسه شوراي معماري صادر شد و براساس آن طبقه 
هشتم يك واحد مسكوني به مساحت كلي 622 متر مربع 
ذكر ش��د. در نهايت در طبقه هشتم اين ملك يك واحد 
مسكوني پنت هاوس به مساحت 622 متر مربع با آسانسور 
و اس��تخر و س��وناي اختصاصي براي اين واحد طراحي 
و اجرا ش��د. همچنين طبقات اول الي هفتم هر طبقه ۴ 
واحد مسكوني به مساحت تقريبي هر واحد 150 متر در 
مجموع شامل 28 واحد به مساحت ۴200 متر طراحي 
و اجرا شد. پايان ملك مذكور در تاريخ 30 مرداد ماه سال 
98 صادر ش��د. براساس بند 17 صورتجلسه كميسيون 
م��اده 5 كاربري ملك به ص��ورت پاركينگ طبقاتي بود 
كه با توجه به نقشه موضعي توسعه پيرامون حرم كه به 
 R212 تصويب كميسيون ماده 5 رسيد، ملك در زيرپهنه

)مسكوني( واقع شد و پايه مالي تراكم 180 براي آن صادر 
شد. گفتني اس��ت مالك ملك مذكور يك فرد سياسي 
وابسته به جريان اصولگرا است كه هم اكنون نيز مشغول به 
فعاليت است. اما آيا مديريت شهري دوره پنجم در صدور 
پايان كار براي اين ملك، اقدام غيرقانوني انجام داده است؟

    واكنش به اظهارات اقراريان
يكي از مدي��ران دوره پيش��ين ش��هرداري تهران در 
گفت وگو با ايلن��ا درباره صدور مجوز پاي��ان كار براي 
ملك مذكور گفت: وقتي پروانه اي صادر مي ش��ود اين 
پروان��ه يك حقوقي ايجاد مي كند يعني وقتي از طرف 
شهرداري پروانه اي صادر ش��د بايد تمام اصول فني را 
رعايت مي كردند.  او ادامه داد: زماني كه مالك مطابق با 
پروانه ملك را مي سازد، صدور پايان كار لاجرم بايد اتفاق 
بيفتد. اگر شهرداري پايان كار ندهد بايد چه كار كند؟ 
بايد آن را به كميسيون ماده 100 بفرستد كه ابزار قانوني 
شهرداري اس��ت. قانون ماده 100 مي گويد؛ مالكين 
واقع در محدوده و حريم ش��هر ب��راي انجام عمليات 
 عمراني بايد پروانه دريافت كنند و ش��هرداري بايد از 
ساخت و ساز خلاف پروانه يا بدون پروانه جلوگيري كند 
و آن را به كميسيون ماده 100 بفرستد.  او با بيان اينكه 
اخذ پروانه از ش��هرداري به معني كسب اجازه از اين 
نهاد براي ساخت و ساز است، افزود: وقتي ساختمان 
پروانه گرفته، معني آن اين است كه از شهرداري براي 
انجام كار اجازه گرفته است. اگر پروانه خلاف بوده، آن 
كسي كه پروانه خلاف را صادر كرده، تخلف مرتكب 
شده است. وقتي پروانه صادر شد كه ديگر نمي شود 

كاري كرد چرا كه قانون اين اجازه را نمي دهد. 



تناقض در گفته هاي اعضاي كميسيون مشترك درباره 
نسخه جديد طرح صيانت، بر ابهامات پيرامون بررسي 
اين طرح افزوده است. طرحي كه از ابتدا آنچنان شفاف 
درباره آن صحبت نشد و س��پس به مرور شفاف سازي 
درباره آن ادامه پيدا كرد و حالا با وجود اعلام نظر مركز 
پژوهش ه��ا درباره مغايرت آن با قانون اساس��ي به نظر 
مي رس��د كنار گذاشته نشده اس��ت.  پس از نامه مركز 
پژوهش هاي مجلس مبني ب��ر مغايرت طرح صيانت با 
قانون اساسي، اين طرح به كلافي سردرگم تبديل شده 
است. اعضاي كميسيون مشترك بررسي طرح صيانت 
طي يك ماه اخير اظهارات ضد و نقيضي درباره نس��خه 
جديد اين طرح داش��ته اند كه تنها ب��ر ابهامات موضوع 
مي افزايد. شنيده ها حاكي از آن است كه مركز پژوهش ها 
هم نسخه اي ۸ ماده اي و البته محرمانه براي تنظيم گري 
فضاي مجازي منتشر ساخته كه تاكنون درباره آن كمتر 
صحبتي به ميان آمده است. به نظر مي رسد اختلاف نظر 
بين نهادها، حالا بيش��تر از پيش پررنگ ش��ده اس��ت. 
اگرچه از جزييات اين ط��رح محرمانه اطلاع دقيقي در 
دست نيست؛ اما كليات آن درباره ايجاد ضمانت اجرايي 
براي مصوبات شوراي عالي فضاي مجازي است در واقع 
بيشتر تصميم گيري ها به اين ش��ورا واگذار شده است. 
مركز پژوهش هاي مجلس اواخر دي ماه با انتشار نامه اي 
اعلام كرد طرح صيانت با قانون اساسي مغايرت داشته و 
منجر به افزايش مهاجرت خواهد شد. اين موضوع باعث 
شد تا كميس��يون مش��ترك بار ديگر فرصتي به مركز 
پژوهش هاي مجلس براي بررس��ي طرح صيانت ارايه 
كند. با پايان يافتن اين مهلت اظهارات ضد و نقيضي درباره 
نسخه جديد طرح صيانت كه در دستور كار كميسيون 
مشترك قرار خواهد گرفت وجود دارد. هفته گذشته علي 
يزدي خواه، نايب رييس كميسيون مشترك با بيان اينكه 
نظرات مركز پژوهش ها مشورتي بوده اعلام كرد موارد 
مندرج در طرح صيانت از 37 ماده به 21 ماده كاهش پيدا 
كرده و قرار است در جلسه آتي كميسيون مورد بررسي 
قرار گيرد. اما از سوي ديگر لطف الله سياهكلي سخنگوي 
كميسيون مشترك اعلام كرد نسخه جديد طرح صيانت 
با عنوان »نظام تنظيم مقررات خدمات فضاي مجازي« 
توسط مركز پژوهش هاي مجلس آماده شده و در اختيار 
كميسيون مشترك قرار گرفته است. به گفته او در جلسه 
بعدي كميسيون مشترك قرار است بررسي اين طرح در 
دس��تور كار قرار گيرد. تناقض بين سخنان سياهكلي و 
يزدي خواه اين ابهام را ايجاد مي كند كه بالاخره طرحي 
كه هفته آينده مورد بررسي كميسيون قرار گرفته نظر 
مركز پژوهش ها اس��ت يا نسخه اي كه اعضاي كارگروه 
آن را در 21 ماده تنظيم كرده اند؟ اين درحالي است كه 
براساس شنيده ها به جز اين دو طرح، طرح سومي نيز در 
ميان است، اينكه خود مركز پژوهش ها طرح ۸ ماده اي 
محرمانه اي را به كميسيون مشترك ارسال كرده است كه 
از جزييات آن اطلاع دقيقي در دست نيست؛ اما كليات آن 
درباره ايجاد ضمانت اجرايي براي مصوبات شوراي عالي 
فضاي مجازي است در واقع بيشتر تصميم گيري ها به 
اين شورا واگذار شده است. هنوز به طور دقيق مشخص 
نيست اين طرح در كميسيون چه جايگاهي داشته و آيا 

در دستور كار قرار خواهد گرفت يا خير.

    درباره زمان بررسي طرح صيانت هم 
اختلاف وجود دارد

اين اختلاف نظرها نه فقط در طرح هاي مختلف بلكه به 
زمان بررسي طرح هم كشيده شده است. در حالي كه 
نوري بارها از درگيري نمايندگان براي بررسي بودجه 
1401 و موكول شدن جلسات كميسيون بررسي طرح 

صيانت به سال آينده خبر داده است؛ يزدي خواه ابراز 
اميدواري كرده بررس��ي كليات طرح صيانت تا پايان 
سال انجام ش��ده و براي اعلام نظر به شوراي نگهبان 
ارسال شود. علاوه بر اين مركز پژوهش ها گزارشي با مهر 
غيرقابل انتشار براي عموم را به نمايندگان ارسال كرده 
كه ضمن تاكيد بر ضرورت حكمراني و قانون گذاري، 
طرح جايگزين طرح صيانت را در تعارض با دس��تور 
رهبر در تشكيل شوراي عالي فضاي مجازي و مخالف 
اصول متعدد قانون اساسي دانسته است كه قابليت اجرا 
و تصويب در مجلس را ندارد. محمد كشوري، يكي از 
فعالين بخش خصوصي نيز با انتشار توييتي اعلام كرده 
است گزارش جديد مركز پژوهش ها 67 مورد از طرح 
صيانت را مغاير با 11 اصل قانون اساسي دانسته است. 
بر همين اساس طرح به سبب تناقض با قانون اساسي و 
نظام حكمراني كارآمد، نيازمند بازنگري اساسي است. 
چنين مواردي باعث ش��ده بر ابهامات طرح صيانت 
افزوده شده و به نظر مي رسد عدم شفافيت هايي حتي 
در ميان اعضاي كميسيون مشترك ديده مي شود كه 

ساير نمايندگان از حقيقت ماجرا بي خبرند.

    طرح حمايت از حقوق كاربران 
در شوراي عالي انقلاب فرهنگي بررسي شد

در عين حال روز گذش��ته، جلسه شوراي تخصصي 
حوزوي شوراي عالي انقلاب فرهنگي با موضوع بررسي 
طرح حمايت از حقوق كاربران و خدمات پايه كاربردي 
فضاي مجازي و بررس��ي بودجه نهادهاي حوزوي در 
قم برگزار شد. جلسه 132 شوراي تخصصي حوزوي 
شوراي عالي انقلاب فرهنگي با موضوع بررسي طرح 
حمايت از حق��وق كاربران و خدم��ات پايه كاربردي 
فضاي مجازي و ارايه گزارش از آخرين وضعيت بودجه 
نهادهاي حوزوي در سال 1401 با حضور نمايندگاني از 
مجلس شوراي اسلامي، شوراي عالي انقلاب فرهنگي، 
شوراي عالي حوزه هاي علميه، رييس دفتر تبليغات 
اس��لامي حوزه علميه قم، مس��وول مركز مطالعات 
راهبردي حوزه و روحانيت، مدير حوزه علميه خواهران، 

مدي��ران حوزه هاي علميه ته��ران و اصفهان، معاون 
پژوهش حوزه علميه خراس��ان و جمعي از اساتيد و 
متخصصان حوزوي و دانشگاهي در سالن همايش هاي 
بين المللي غدير قم برگزار شد. جلسات اين شورا، هر دو 
هفته يك بار، به منظور تحقق دو ماموريت تزريق نگرش 
حوزوي در مصوبات ش��وراي عالي انقلاب فرهنگي و 
تدوين سياست ها و قوانيني كه حوزه هاي علميه در 
فرآيند سياست گذار علم و فرهنگ كشور به آنها نياز 
دارد برگزار مي شود؛ و اين شورا تنها واسط رسمي ميان 
شوراي عالي انقلاب فرهنگي و شوراي عالي حوزه هاي 
علميه است. در ابتداي اين جلسه رضا تقي پور، نماينده 
مجلس و رييس كميسيون مشترك حمايت از حقوق 
كاربران و خدمات پايه كاربردي فضاي مجازي به نظام 
حكمراني فضاي مجازي مطلوب اش��اره كرد و ضمن 
تبيين نظام هاي حكمراني فضاي مجازي در كشورها 
به تبيين اصول و شاخصه هاي نظام حكمراني فضاي 
مجازي مناسب براي جمهوري اسلامي ايران پرداخت و 
در ادامه سند طرح حمايت از كاربران فضاي مجازي 
و خدمات پايه كاربردي در فضاي مجازي را كه در 
6 فصل تدوين ش��ده بود به اجم��ال توضيح داده و 
در مورد رون��د كار تهيه و تصويب آن توضيحاتي را 
ارايه كرد. در ادامه اين جلسه حاضرين ضمن ارايه 
پيش��نهاداتي در راس��تاي تصويب و ترميم طرح و 
تس��ريع در روند بسترسازي و تحقق گام هاي نوين 
در جهت گسترش امنيت در فضاي مجازي و حفظ 
بنيه هاي كش��ور و حفاظت از داده ها و اطلاعات به 
تحليل و بررس��ي فضاي مجازي كشور و اقدامات و 

راهبردهاي لازم براي اين عرصه پرداختند.

    اعتراض دبير كميسيون طرح صيانت 
به ارايه طرح پيشنهادي مركز پژوهش ها 

دبير اول كميسيون مش��ترك بررسي طرح صيانت 
از مرك��ز پژوهش هاي مجلس بابت پيش��نهاد طرح 
۸ ماده اي انتق��اد كرد. او گفت اي��ن مركز تنها نقش 
مش��اوره اي دارد و ارايه طرح پيشنهادي از سوي آنها 

كار درستي نيست. بيژن نوباوه وطن، عضو كميسيون 
مشترك بررسي طرح صيانت در گفت وگو با فارس از 
ارايه طرح پيشنهادي ۸ ماده اي از سوي مركزپژوهش ها 
خبر داده و گف��ت: مركز پژوهش هاي مجلس پس از 
گذشت فرصت بيس��ت روزه اي كه به اين مركز داده 
شده بود، به جاي اعلام نظر درباره طرح صيانت، طرحي 
هشت ماده اي در اين باره پيشنهاد كرده است. وي با 
تاكيد بر اينكه مركز پژوهش هاي مجلس طبق قانون 
فقط مي تواند نظر مشورتي ارايه دهد اظهار كرد: اين 
اقدام مركز پژوهش ها درباره طرح حمايت از كاربران 
در فضاي مجازي درس��ت نيس��ت و ما اين موضوع را 
پيگيري خواهيم كرد. بنابر گفته سخنگوي كميسيون 
مشترك، جلسات اين كميسيون از دوشنبه اين هفته از 
سر گرفته خواهد شد. از سوي ديگر، سيد محمدكاظم 
مدرس��ي امام جمعه بخش مركزي يزد نيز چند روز 
پيش با انتقاد از مجلس در مورد برخورد با طرح صيانت 
از كاربران فضاي مجازي، گفت: مجلس با ارسال طرح 
صيانت از كاربران فضاي مجازي به مركز پژوهش هاي 
مجلس، انتظ��ار متدينين، علما و انقلابيون را محقق 
نكرد. او اظهار كرد: نماين��دگان مجلس طرحي در 
مورد صيانت از كاربران فضاي مجازي مطرح ش��د و 
به هر دليلي به مركز پژوهش هاي مجلس ارجاع داده 
شد كه در واقع دريايي است كه اين طرح در آن غرق 
خواهد ش��د. 1۸0 نفر از نمايندگان مجلس نامه اي 
امضا كردند و استمداد طلبيدند كه اين طرح اجرايي 
شود اما توجهي به آن نشد. وي عنوان كرد: انتظار ما 
از مجلس اين نبود كه با اي��ن طرح اينگونه برخورد 
شود و دست خود را در مقابل اين طرح ببندند و بعد از 
هيات دولت و قوه قضاييه استمداد بخواهند اما اكنون 
هم دير نشده و هم مجلسي ها و هم وزارت ارشاد اين 
موضوع را بررسي كنند. مدرسي تاكيد كرد: تصويب 
اين طرح دغدغه متدينين و نيروهاي انقلابي است و 
انتظار داريم وزارت ارشاد اين موضوع را به شكل ويژه 
در دستور كار قرار دهد زيرا اكنون فضاي مجازي ما 
وضعيت آشفته اي دارد كه بايد سر و سامان پيدا كند.

دنياي فناورياخبار

ويژه
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حمايت از جشنواره فيلم فجر 
الگويي از يك رفتار دغدغه مندانه

همراه اول براي دومين بار حامي جشنواره فيلم فجر شد تا 
با شعار »همراه اول حامي فرهنگ و هنر ايران زمين«، نگاه 
دغدغه مندانه خود نسبت به اين حوزه پر اهميت وطني را 
نمايانگر سازد. به گزارش خبرنگار خبرگزاري موج، يكي از 
رسالت هاي سازمان هاي بزرگ، مسووليت اجتماعي شان 
است كه اين مس��اله مي تواند به صورت هاي مختلفي 
همچون حمايت هاي فرهنگي و اجتماعي باشد.  در همين 
راستا، همراه اول به عنوان نخستين و بزرگ ترين اپراتور 
تلفن همراه كشور در سال هاي اخير گام هاي بزرگي در 
عرصه هاي ديجيتال و فرهنگ برداشته است. به گونه اي 
كه از زمان ش��يوع ويروس كرونا در كش��ور و برقراري 
محدوديت هاي اجتماعي، به سمت توسعه بسترهاي 
ارتباطي جهت تحقق امر دوركاري رفت. بس��ياري از 
شركت ها، س��ازمان ها و ارگان ها با اس��تفاده از همين 
بسترها، راهكارهاي دوركاري خود را اعمال كردند تا هم 
نگاه مسووليت پذيرانه در برابر كارمندان شان را اعمال 
كرده و هم مانع وقفه در اجراي فرآيندهاي كاري خود 
شوند. بعد از فراهم كردن بسترهاي ديجيتالي به صورت 
گسترده در عرصه كشوري، توسعه پلتفرم هاي ديجيتالي 
اعم از »شاد«، »ذره بين« و... در دستور كار اين اپراتور قرار 
گرفت و رفته رفته با رفع نيازهاي مردم و دستگاه ها، خود 
وارد عرصه توليد محتوا براي غني سازي ظرفيت هاي 
ايجاد كرده، شد. از همين رو در مدت زمان دو سال، شاهد 
توليدات رسانه اي مناسبتي بسياري از سمت همراه اول 
بوديم كه ويژه برنامه هايي به مناسبت هايي نظير نوروز، 
يلدا، محرم و فاطميه تنها بخشي از فعاليت هاي اين اپراتور 
است. در واقع همراه اول با استفاده از ظرفيت هاي رسانه اي 
در اختيار خود نظير »آيگپ« و »روبيكا«، امكان توليدات 
ويژه و توزيع به صورت گس��ترده و عادلانه در كشور را 
فراهم آورد؛ قطعا فراموش نمي كنيم كه اجراي كنسرت 
آنلاين روي همين بسترها چه ركوردهاي خيره كننده اي 
بر جاي گذاشت و طعم زندگي به سبك ديجيتال را به 

ذائقه كاربران فضاي مجازي نشاند.

ركورد جديد »شاد«؛ دو ميليون
و هفتصد هزار كاربر همزمان

ش��بكه آموزش دانش آموزي »ش��اد« با غيرحضوري 
شدن دوباره مدارس، در 17 بهمن ماه سال جاري، به طور 
همزمان شاهد حضور دو ميليون و هفتصد هزار كاربر بود 
كه ركورد جديدي براي اين شبكه به شمار مي رود. به 
گزارش سيتنا، هرچند با روند رو به رشد حضوري شدن 
مدارس در ماه هاي گذشته به طور ميانگين 1.5 ميليون 
نفر به صورت همزمان در شاد حضور داشتند؛ با شيوع 
مجدد كرونا و غيرحضوري شدن مدارس اين آمار در روز 
يكشنبه 17 بهمن به 2 ميليون و 700 هزار نفر در ثانيه 
افزايش پيدا كرد. شاد پيش  از اين ركورد 2 ميليون و 600 
هزار كاربر همزمان را در آبان 1400 تجربه كرده بود. شاد 
همچنين در روزهاي اخير ميزبان 11 ميليون كاربر روزانه 
است كه اين رقم در مقايسه با ماه گذشته 10 درصد رشد 
داشته است. براساس اين گزارش، دانش آموزان در دوران 
تحصيل غيرحضوري علاوه بر استفاده از خدمات شاد 
براي حضور در كلاس ها به صورت مجازي، مي توانند از 
بخش »نمونه تدريس ها«، به صورت رايگان، به برترين 
تدريس ه��اي مورد تأييد آموزش وپ��رورش در تمامي 
درس هاي تمام مقاطع تحصيلي، دسترس��ي داش��ته 
باشند. شاد توانسته است با ايجاد يك فضاي امن، به 
خانواده ها اطمينان دهد تا دانش آموزان شان ضمن 
مصون ماندن از آسيب هاي فضاي مجازي، امكان 

تحصيل به صورت آنلاين را خواهند داشت.

مديرعامل زيرساخت: مشكلي 
در واردات پهناي باند نداريم

شركت ارتباطات زيرساخت به عنوان تنها واردكننده 
پهناي باند به كشور تأكيد مي كند كه مشكل كاهش 
اينترنت اين روزها ربطي به كمبود پهناي باند ندارد. 
به گزارش زومي��ت، برخي ش��ركت هاي اينترنتي 
وقتي مورد س��وال در مورد كاهش سرعت و كيفيت 
اينترنت شان در چند هفته اخير قرار مي گيرند، مشكل 
را كمبود پهناي باندي مي دانند كه از طرف شركت 
ارتباطات زيرساخت بايد تأمين شوند. آنها اين ادعا را 
مطرح مي كنند كه زيرساخت ميزان پهناي باند لازم 
را از زمان دولت جديد وارد كشور نكرده و همين امر 
باعث كاهش كيفيت و س��رعت اينترنت در روزها و 
ماه هاي اخير شده است. حالا معاون وزير ارتباطات 
و رييس هيات مديره ش��ركت ارتباطات زيرساخت 
در واكنش به اين ادعاها اعلام مي كند كه اين ادعاها 
صحيح نيست. حميد فتاحي مي گويد كه وضعيت 
شبكه ارتباطات شركت زيرساخت ازطريق سامانه اي 
كه روي سايت اين ش��ركت قرار دارد قابل مشاهده 
است و اگر مشكلي روي اين شبكه باشد ازطريق اين 
سامانه قابل گزارش است. فتاحي تأكيد مي كند كه 
سيستم CRM شركت ارتباطات زيرساخت مشخص 
است و ميزاني هم كه شركت ها درخواست كرده اند 
به صورت شفاف قابل مشاهده است، بنابراين ادعاي 
افت كيفيت به دليل عدم تأمين پهناي باند توس��ط 
زيرساخت مردود است. او وجود برخي مشكلات در 
شبكه اينترنت ثابت را تأييد مي كند و ادامه مي دهد: 
بيشتر مشكل اين روزهاي اينترنت در لايه دسترسي 
است. يعني ما در لايه دسترسي به اشباع رسيده ايم و 
به خاطر مشكلاتي كه در اين بخش داريم يعني عدم 
توسعه ش��بكه اينترنت ثابت، باعث شده تا كاربران 
از س��رعت و كيفيت خود راضي نباشند. ما كيفيت 
اينترنت را ازطريق سايت شبكه زيرساخت منتشر 
مي كنيم. تمام شاخص هاي شبكه زيرساخت كشور 
دايما در حال منتشر شدن است و اگر مشكلي وجود 
داشته باش��د قابل نمايش است. او در پاسخ به اينكه 
زيرساخت هاي شبكه در دولت گذشته هم پيشرفت 
نكرده بود؛ اما چرا كاربران كمتر با مش��كل اختلال 
در س��رويس اينترنت خود مواجه مي شدند، گفت: 
افزايش ميزان شكايت ها از وضعيت شبكه نسبت به 
گذشته بيش��تر با افزايش ميزان مصرف و عدم توان 
پاسخگويي مناسب اپراتورهاي لايه دسترسي مربوط 
مي شود و در حال حاضر عدم توسعه شبكه زيرساخت 
اينترنت ثابت بيشتر نمايان شده است، وگرنه روال 
در شبكه زيرساخت كشور تغييري نكرده است. طبق 
ادعاي فتاحي ميزان مصرف پهناي باند در كشور و 
نياز اپراتورها دايم در حال رصد است و براساس آن 
شركت زيرساخت طبق پيش بيني هايي قراردادهايي 
را با فراهم كنندگان پهن��اي باند بين الملل دارد كه 
به صورت يك ماه تا 3 ماه و 6 ماه آينده بس��ته شده 
است. او تأكيد مي كند كه پهناي باند براساس ميزان 
مشخصي خريداري و به شبكه اضافه مي شود آن هم 
طبق روال هايي كه هميشه بوده است. فتاحي با تأكيد 
بر مشكلات در بخش اينترنت ثابت اعلام مي كند كه 
وزير ارتباطات به صورت كامل از اين مشكلات با خبر 
است و با تشكيل كارگروهي با حضور تمام بازيگران از 
جمله زيرساخت، رگولاتوري و شركت هاي اينترنتي 
در تلاش براي حل مشكل است. طبق ادعاي معاون 
وزير ارتباطات، يكي از راه هاي حل معضل كاهش 
سرعت دسترسي در كش��ور گسترش فيبرنوري 
است كه همانطوركه وزير ارتباطات وعده داده قرار 
است تا پايان كار دولت سيزدهم 20 ميليون پورت 

فيبرنوري به كاربران واگذار شود.

همايش ملي »متاورس؛
دنيايي ديگر« برگزار مي شود

اولين هماي��ش ملي »مت��اورس؛ دنياي��ي ديگر« 
توسط كميسيون ظرفيت سازي و نوآوري اتحاديه 
صادركنندگان صنعت مخابرات ايران برگزار مي شود. 
به گزارش اتحاديه صادركنندگان صنعت مخابرات 
اي��ران )IRICTU(، اولين همايش ملي » متاورس؛ 
دنيايي ديگر« توسط كميس��يون ظرفيت سازي و 
نوآوري اتحاديه صادركنن��دگان صنعت مخابرات 
ايران و با حضور مسوولان دولتي، نمايندگان مجلس 
و فعالان بخش خصوصي برگزار مي ش��ود. متاورس 
)Metaverse( يا فراجهان، تازه ترين واژه و مفهومي 
است كه تخيل صنعت فناوري جهان را به خود جلب 
و مشغول كرده است. براي ش��ناخت اين موضوع و 
جوانب مختلف آن، كميسيون ظرفيت سازي و نوآوري 
اتحاديه صادركنندگان صنعت مخابرات ايران تصميم 
گرفته اس��ت كه همايش��ي را با حضور كارشناسان 
مربوطه در اين حوزه برگزار كند. زيرا ناآشنايي با دنياي 
پيش رو و فضاي كس��ب و كار و زندگي در آن باعث 
از دست رفتن فرصت هاي بكر و جاماندگي از دنياي 
جديد خواهد بود. اين رويداد روز شنبه ٣٠ بهمن ماه 
در محل اتاق بازرگاني صنايع، معادن و كش��اورزي 
ايران برگزار مي شود. متاورس )فراجهان( فرضيه اي 
 از نسل بعدي اينترنت است كه از محيط هاي مجازي 
سه بعدي آنلاين غيرمتمركز و پايدار تشكيل مي شود. 
اين دني��اي مجازي از طريق هدس��ت هاي واقعيت 
مج��ازي، عينك هاي واقعيت افزوده، گوش��ي هاي 
هوشمند، رايانه هاي شخصي و كنسول هاي بازي قابل 
دسترسي خواهد بود. متاورس به عنوان يك شبكه 
مجازي عمل كرده كه در آن كاربران قادر خواهند بود 
با يكديگر و با ديگر اجزاي محيط اطراف خود تعامل 
كنند. به عبارتي ديگر در دني��اي متاورس افراد به 
صورت آنلاين و مجازي به نقش آفريني مي پردازند. 
اين دنياي مجازي جنبه هاي مختلف شبكه هاي 
اجتماع��ي، بازي هاي ويدئويي، فن��اوري واقعيت 
مجازي، واقعيت اف��زوده و در نهايت بلاك چين را 
با يكديگر ادغام مي كند. به همين دليل متاورس را 
مي توان به دنيايي كه توسط واقعيت هاي مجازي و 
واقعيت هاي افزوده ساخته مي شود نيز نسبت داد.

 اف بي آي از داده هاي گوگل 
براي تحقيقاتش استفاده كرد

پليس فدرال در 2020 ميلادي طي تحقيقاتي درباره 
حادثه آتش سوزي در مقر اتحاديه پليس در شهر سياتل 
با استفاده از حكم دادگاه داده هاي موقعيت مكاني را از 
گوگل دريافت كرد. به گ��زارش مهر به نقل از انگجت، 
اين آتش سوزي عمدي در 24 آگوست و يك روز پس 
از شليك پليس به يك فرد سياهپوست به نام جيكوب 
بليك در ويسكانسن اتفاق افتاد. اين تيراندازي اعتراضات 
گس��ترده اي در سراس��ر امريكا در پي داشت. طي اين 
اعتراضات و نافرماني هاي مدني در سياتل و بخش هايي از 
امريكا 2 نفر بمب آتش زا در ورودي پشتي مقرهاي پليس 
سياتل پرتاب كردند. هرچند در اين حمله ساختمان 
آسيب چنداني نديد اما با واكنش گسترده پليس روبرو 
شد. پس از آن  اف بي آي جايزه اي 20 هزار دلاري براي 
هرگونه اطلاعات مرتبط با اين آتش سوزي عمدي اعلام 
كرد. اسناد دادگاه نشان مي دهد  اف بي آي براي دريافت 
اطلاع��ات درباره 2 مظنون به گوگل فش��ار وارد كرده 
بود. اين سازمان با اس��تفاده از حكم دادگاه، داده هاي 
موقعيت مكاني دستگاه هاي اندرويدي كه قبل و بعد از 
آتش سوزي در آن نزديكي بودند را به دست آورد. گوگل 
يك روز پس از درخواست  اف بي آي اطلاعات را در اختيار 
سازمان قرار داد. سخنگوي گوگل در اين باره مي گويد: 
ما هنگام دريافت درخواس��ت ها از سوي سازمان هاي 
مجري قانون فرآينده��اي دقيقي را اجرا مي كنيم كه 
براي محافظت از حريم خصوصي كاربران طراحي شده 
و همزمان از فعاليت هاي مهم پليس پشتيباني مي كند. 
البته  اف بي آي بعداً به طور عمومي از مردم درخواست 
كمك كرد. اين روند نش��ان مي دهد هرگونه اطلاعات 
موقعيت مكاني كه از گوگل دريافت شده براي رديابي دو 
مظنون به  اف بي آي كمك نكرده است. استفاده پليس از 
داده هاي موقعيت مكاني موضوع جديدي نيست و طي 
سال هاي اخير حكم هاي دادگاه براي دسترسي به چنين 
داده هايي افزايش يافته است. در سال 201۹ ميلادي 
نيويورك تايمز در گزارشي فاش كرد گوگل هر هفته 

1۸0 درخواست داده را بررسي مي كند. 

طرح جديد مركز پژوهش ها در مقابل طرح كارگروه كميسيون مشترك

وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات خبر داد: 

اختلاف نظرها درباره طرح صيانت ادامه دارد

افزايش تعرفه هاي پستي در ۱۴۰۱
وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات گفت: افزايش تعرفه هاي 
پس��تي از اولين روزهاي س��ال 1401 اتفاق مي افتد و 
اميدواريم بخشي از مشكلات پستي را حل كند. عيسي 
زارع پور روز گذشته در آيين افتتاح سيستم سورتينگ 
هوشمند مركز تجزيه و مبادلات كشور با بيان اينكه يكي 
از مواردي كه مي تواند به رضايتمندي همكاران پستي در 
زمينه معيشت شان كمك كند، بحث تعرفه هاي پستي 
اس��ت، گفت: در دو سال و نيم گذشته تعرفه هاي پستي 
تغييري نكرده، آن هم در ش��رايطي كه شاهد تورم هاي 
40 و 50 درصدي بوديم. الان هزينه هايي كه براي ارسال 
بسته هاي پستي انجام مي شود، بيش از تعرفه هاي پستي 
است كه پرداخت مي كنند. وي با بيان اينكه تعرفه هاي 
پس��تي نيازمند بازنگري ب��وده، افزود: در م��اه آبان در 
كميسيون تنظيم مقررات، جلسه هايي مربوط به تعرفه 
برگزار ش��ده و بحث افزايش تعرفه، آزادسازي و رقابتي 
كردن آنها را به تصويب رسانديم، اما اعلام عمومي نكرديم 
چون دولت اعلام كرده بود كه هرگونه افزايش قيمت بايد 
علاوه بر مراجع تخصصي خودش بايد در ستاد تنظيم بازار 
هم تصويب ش��ود، در نهايت هم دولت تصميم گرفت تا 
پايان سال افزايش قيمتي از سوي دولت اتفاق نيفتد. وزير 
ارتباطات و فناوري اطلاعات ادامه داد: در اولين روزهاي 
سال 1401، اين افزايش تعرفه محقق خواهد شد كه قطعا 
كمك مي كند برخي از مشكلات شركت ملي پست حل 
شود، اما با بهينه سازي و افزايش بهره وري و استفاده بهتر 
از فناوري مي توان هزينه هاي تمام ش��ده را كاهش داد و 
ازاين طريق بخشي از مشكلات شركت پست حل مي شود. 
سختي كار موزعين را پيگيري كرده و آن را در كميسيون 
اجتماعي دولت الكترونيكي مطرح كرديم اما با آن موافقت 
نش��د، اما مجدد آن را پيگيري مي كنيم. اگرچه وزارت 
ارتباطات از فيبرهاي دريايي زير آب گرفته تا مدارهاي 

بالاي 36 هزار كيلومتر مشغله دارد، اما هيچگاه مشكلات 
پست كشور را فراموش نخواهيم كرد. زارع پور با اشاره به 
نقاط قوت، ضعف و مشكلات شركت ملي پست و تلاش 
براي حل اين مش��كلات گفت: امروز فناوري اطلاعات 
زندگي بشر را دگرگون كرده و همه چيز متاثر از اين فناوري 
اس��ت. در اين دوره وابستگي بشر به اين فناوري كليدي 
بيش از گذشته شده است. با شيوع كرونا تمام كسب وكارها 
تعطيل شدند و فرآيندها به سمت غيرحضوري شدن رفت، 
اما شركت ملي پست بيش از گذشته به صورت حضوري 
كار كردن��د. درحالي كه وظايف بقيه كس��ب وكارها به 
واسطه دوركاري كاهش يافت اما كار شركت ملي پست 
سه برابر گذشته با سيل مرسولات و بسته هاي پستي رو 
به رو شد. وي با بيان اينكه همت مجموعه پستي كشور 
در زمان شيوع كرونا قابل تقدير است، اظهار كرد: شركت 
ملي پست در دوران شيوع كرونا نه تنها تعطيل نشد، بلكه 
بيشتر از گذشته به فعاليت پرداخت و در زماني كه كشور 
به آن نياز داش��ت، توانس��ت نمره قبولي بگيرد. در دوره 
جديد مديريتي شركت ملي پست كه از روز گذشته آغاز 
شده است، نيز انتظار داريم چشم اندازهاي پست هوشمند 
در كشور ما محقق شده و پست جمهوري اسلامي ايران 
به اپراتور پست هوش��مند تبديل شود. وزير ارتباطات و 
فناوري اطلاعات خاطرنش��ان كرد: لازمه دس��تيابي به 
اين هدف توجه به س��رمايه هاي انساني و حفظ اعتماد 
مردم به اين نماد ملي است. در حكم مديرعامل شركت 
ملي پس��ت ذكر كرده ام كه بايد براي بالا بردن كيفيت 
معاش كارمندان تلاش كرد. ش��ركت ملي پست بايد به 
پشتوانه توسعه اقتصاد ديجيتال كشور تبديل شود. براي 
دستيابي به اين هدف، نياز است از زمان قبول مرسوله تا 
توزيع آن، از فناوري هاي روز استفاده كرده و كار مردم و 
كارمندان را كاهش دهيم تا آنها طعم شيرين فناوري را 

بچشند. زارع پور تاكيد كرد: تفكيك هوشمند پست كه 
بزرگ ترين مرك��ز آن را امروز در كش��ور افتتاح كرديم، 
كمك مي كند به اين چشم انداز دست پيدا كنيم. انتظار 
داريم با ارتقاي سطح كيفي خدمات پست، رضايتمندي 
مردم از اين مجموعه افزايش پيدا كند تا لبخند رضايت را 
بر لبان مردم ببينيم. همچنين تاكنون جلسات متعددي 
با مديران، هيات مديره و مديران استاني مجموعه پستي 
كشور داش��تيم و در جريان مشكلاتي كه در اين شبكه 
وجود دارد، قرار گرفته ايم. وي همچنين گفت: به دنبال 
اين هستيم كه با استفاده حداكثري از فناوري هاي جديد 
و به روز در تمامي فرآيندهاي پستي از دريافت مرسوله، 
تفكيك و رهسپاري شاهد ارتقاي كيفيت و تحقق پست 
هوش��مند در آينده نزديك باشيم. با استفاده از سيستم 
سورتينگ هوشمند پستي مي توان در سال بيش از 70 
ميليون مرسوله را بدون دخالت دست و كاملًا هوشمند 
تجزيه و تفكيك كرد و در نتيجه كيفيت خدمات پستي 
افزايش مي يابد. زارع پور ادام��ه داد: برنامه ريزي كرديم 
كه چنين سيستمي در تمامي مراكز استان ها راه اندازي 
ش��ود. رضايت مندي مردم از خدمات پستي در اولويت 
فعاليت هاي وزارت ارتباطات قرار دارد و اين رضايت مندي 
به واسطه اس��تفاده حداكثري از فناوري هاي هوشمند 
محقق مي شود. سيستم هاي استفاده شده در اين مركز 
جزو پيش��رفته ترين تجهيزاتي اس��ت كه هم اكنون در 
اپراتورهاي لجس��تيك سراسر دنيا اس��تفاده مي شود. 
سيستمي كه امروز مشاهده مي كنيم تركيبي از اينترنت 

اشياء، هوش مصنوعي و كلان داده ها است.

    به نقطه بحراني در شبكه اينترنت رسيديم
وزير ارتباطات و فن��اوري اطلاعات در خصوص كيفيت 
و سرعت اينترنت كشور گفت: سرعت اينترنت معمولًا 

در ساعت هاي اوج مصرف كاهش پيدا مي كند و در بقيه 
ساعات روز مردم كمتر مشكل دارند. اين يعني مشكل در 
زيرساخت هاي شبكه است، چون زيرساخت هاي پهن باند 
ثابت در كشور توسعه پيدا نكرده است مردم از شبكه سيار 
استفاده مي كنند و زيرساخت هاي اين شبكه نيز ظرفيت 
اين حجم از استفاده را ندارد و همين مساله باعث كندي 
سرعت اينترنت مي ش��ود. زارع پور ادامه داد: همچنين 
تقاضاي مردم براي ترافيك بين الملل و داخلي بس��يار 
بيشتر از گذشته شده است و از همين رو به نقطه بحراني در 
شبكه اينترنت رسيديم. البته وزارت ارتباطات با واگذاري 
باند فركانسي 2300 مگاهرتز به اپراتورها به دنبال افزايش 
كيفيت و سرعت اينترنت است كه تجهيزات براي نصب 
روي اين فركانس به سرعت وارد و در شبكه نصب شود تا 
ظرف يك يا دو ماه آينده كيفيت اينترنت بهتر شود. وي 
بيان كرد: بخش زيادي از تجهيزات اپراتورها در شهرهاي 
مختلف كش��ور دچار مشكل است و شهرداري ها به آنها 
امكان اجازه نصب BTS را نمي دهند. پيگير حل مشكلات 
سايت BTS اپراتورها در شهرهاي مختلف هستيم. برخي 
از اين س��ايت ها نياز به تعمير دارند و براي برخي ديگر از 
سمت شهرداري حكم قلع و قمع صادر شده كه با شهردار 
تهران در حال مذاكره هستيم تا اين حكم لغو شود. وزير 
ارتباطات و فناوري اطلاعات با بيان اينكه راهكار اساسي 
براي حل مشكل س��رعت اينترنت كشور توسعه شبكه 
پهن باند ثابت است، افزود: براي تحقق اين هدف، هفته 
آينده نيم ميليون پورت فيبر نوري در چند شهر كشور 
راه اندازي مي شود و پروژه بزرگ فيبر نوري نقاط را تا پايان 
دولت سيزدهم به صورت كامل راه اندازي مي كنيم. ما هيچ 
مشكلي براي تأمين پهن باند در كشور نداريم و اپراتورهايي 
كه اين موضوع را بيان مي كنند، مي خواهند كم كاري و 

نقصان هاي خود را به گردن وزارت ارتباطات بيندازند. 



تعادل | مهسا تحصيلي |
گمرك ايران اعلام كرد كه ع��راق از رتبه ۲۶ به رتبه 
نهم تامين كالاهاي مورد نياز اي��ران ارتقا پيدا كرده 
و دومين مقصد كالاهاي صادراتي ايران اس��ت. بنابر 
آمارها، در 10 ماهه سال جاري هفت ميليارد و ۲۹۵ 
ميليون دلار از ايران خريداري كرده است كه نسبت به 
مدت مشابه سال قبل از نظر ارزشي 14 درصد داشته 
است. بنابر آمارهاي اعلامي، ايران به 1۵۶ كشور جهان 
ص��ادرات دارد كه از اين مي��زان يك چهارم صادرات 
به بازار عراق اس��ت. بنابراين برخي معتقدند كه براي 
حل مشكل اقتصادي كشور بايد بر صادرات متمركز 
ش��ويم. رايزن پيشين عراق هم با بيان اينكه صادرات 
سالانه ايران به عراق 10 ميليارد دلار است، مي گويد 
كه  اين كش��ور از نظر صادرات��ي ارزش آن را دارد كه 
برنامه ريزي هاي صادراتي مناس��بي به منظور كسب 
سهم بيشتر از اين بازار صورت گيرد. به عبارتي ديگر، 
با برنامه ريزي بايد صادرات ۲ ميليارد دلار مواد غذايي 
به عراق به ۵ ميليارد دلار افزايش يابد. در همين حال، 
سرپرست سابق سازمان توسعه تجارت با ارايه آماري 
از صادرات كشور در اين سال ها به هدر رفت دلارهاي 
به دست آمده اشاره مي كند و مي گويد: برآوردها نشان 
مي دهد، حدود ۵0 سال گذشته اقتصاد ايران حدودا 
3 هزار ميليارد دلار درآمد داشته، كه چيزي نزديك 
ب��ه ۵0 درصد يا حدود 1۵00 ميليارد دلار آن مربوط 
به 1۵ س��ال گذشته مي ش��ود. نگاهي به عملكردها 
نشان مي دهد كه 1۲00 ميليارد دلار اين پول تنها به 
واردات اختصاص يافته و هيچ برنامه ريزي زيرساختي 
براي توسعه اقتصادي كشور در دستور كار قرار نگرفته 
است. بنابراين تا زماني كه ما تصور خود را از حضور در 
عرصه هاي بين المللي عوض نكنيم نمي توان انتظار 

داشت كه در اين حوزه معجزه اي رخ دهد.

    جزييات تجارت با شريك دوم
بر اساس اعلام گمرك، در 10 ماهه سال گذشته ميزان 
واردات كشورمان از عراق، حدود ۸0 هزار تن و به ارزش 
103ميليون دلار بوده كه در 10 ماهه امسال، نزديك 
به دو ميليون تن و به ارزش ۹۲0ميليون و 4۸۲هزار و 
۲۵۸دلار رسيده كه افزايش ۲414 درصدي در وزن و 
۷۹3درصدي در ارزش را در اين مدت نشان مي دهد. 
همچنين رتبه سال گذشته عراق در تامين كالاهاي 
مورد نياز ايران ۲۶ بود كه با توافقات صورت گرفته بين 
تهران و بغداد، با افزايش فروش كالا به ايران به همراه 
بوده و در حال حاضر بعد از امارات، چين، تركيه، آلمان، 
سويس، روسيه، هند و انگلستان، با رشد 1۷پله اي در 

رتبه نهم قرار گرفته است.
در رابطه ب��ا عمده واردات اي��ران از عراق بيش از يك 
ميليون و ۸۶۷ ه��زار تن از كالاه��اي وارده به ارزش 
۷34 ميليون و هشت هزار و 3۹۷ دلار، كالاي اساسي 
يا مواد غذايي هس��تند كه به ترتيب گندم معمولي با 
3۲۹ميليون دلار، ذرت دامي ب��ا 1۵۹ ميليون دلار، 
كنجاله س��ويا با 101ميليون دلار، جو با ۵۵ ميليون 
دلار، روغن خام با 44ميليون دلار، شكر با 3۶ ميليون 
دلار و... ق��رار دارن��د كه ۹3درص��د وزن و ۸0 درصد 

ارزش واردات از عراق به اين نوع كالاها مرتبط اس��ت. 
در خصوص صادرات به عراق نيز عراق دومين مقصد 
صادراتي كالاهاي ايراني بعد از چين است و در 10 ماهه 
1400حدود ۲۵ ميلي��ون و 40هزار تن كالا به ارزش 
هفت ميليارد و ۲۹۵ ميلي��ون دلار از ايران خريداري 
كرده اس��ت كه نسبت به مدت مش��ابه سال قبل 1۲ 
درصد در وزن و 14درصد در ارزش رشد داشته است.

از نزديك به دو ميلي��ون و ۶۶0هزار و ۶۶۲تن كالاي 
صادر شده به عراق به ارزش يك ميليارد و ۲۲۷ميليون 
و ۸۹3 هزار و 1۹۹ دلار محصولات ش��يلاتي، دامي، 
لبني، كشاورزي و غذايي بوده و مابقي ماشين آلات، 

مواد معدني، مصالح ساختماني و... است.

    راه نفوذ در بازار عراق چيست؟ 
در همين حال، رايزن بازرگاني پيشين ايران در عراق 
از چگونگي افزايش ص��ادرات به عراق مي گويد. بنابر 
اظهارات مهدي نجات نيا، صادرات س��الانه ايران به 
عراق 10 ميليارد دلار است كه از اين ميزان ۲ ميليارد 
دلار مواد غذايي است و برنامه ريزي هاي لازم صورت 
گرفته است تا اين ميزان به ۵ ميليارد دلار افزايش يابد. 
او، با بيان اينكه ايران به 1۵۶ كشور جهان صادرات دارد 
كه از اين ميزان يك چهارم صادرات به بازار عراق است، 
گفت: براي حل مشكل اقتصادي كشور بايد بر صادرات 
متمركز شويم، سال هاست كه تلاش كرده ايم رويكرد 
كشور را از صادرات نفتي به صادرات غير نفتي تغيير 
دهيم و بايد براي افزايش مي��زان صادرات نيز برنامه 

داشته باشيم.
او با بي��ان اينكه از ن��گاه عراقي ها نيز اي��ران بهترين 
تامين كننده كالا براي اين كشور است، گفت: به اين 
دليل كه حمل كالا به اين كش��ور ظرف ۲4 ساعت از 
مبدا ايران امكان پذير است اما به طور مثال از كشوري 
مانند چين بين دو هفته تا دو ماه و نيم زمان نياز است 
تا كالاهاي مورد نياز به كشور عراق برسد. وي با بيان 
اينكه صادرات س��الانه ايران به عراق 10 ميليارد دلار 
است، گفت: اين كشور از نظر صادراتي ارزش آن را دارد 
كه برنامه ريزي هاي صادراتي مناسبي به منظور كسب 

سهم بيشتر از اين بازار صورت گيرد.
بناب��ه گفت��ه نج��ات ني��ا، واقعي��ت آن اس��ت كه 
مصرف كنندگان عراق��ي كالاي درجه يك و دو ايران 
را مي خواهند اما تجار آنها كالاي درجه 4 و ۵ با قيمت 
مناسب را خواستار هستند تا بتوانند فروش بيشتري 
در بازار داشته باشند به همين دليل در هايپرماركت ها 
كالاه��اي مورد ني��از درجه ي��ك و دو عرضه خواهد 
ش��دواقعيت ديگر به گفته او، آن است كه اگر ما اين 
كالاها را به عراق صادر نكنيم كش��ورهاي ديگري نيز 
هستند كه كالاي درجه 4 و ۵ توليد كرده و به بازار اين 

كشور عرضه خواهند كرد.
بنابر آمار اعلامي، عراق سالانه ۸0 ميليارد دلار واردات 
دارد كه مواد غذايي در راس آن اس��ت و تا پايان سال 
1404 تمام گروه ه��اي كالايي مانند قطعات خودرو 
مصالح ساختماني براي نياز 3 ميليون واحد مسكوني 
دارو و تجهيزات پزش��كي و مواد شوينده فرش فرش 

ماشيني و مكتب به بازار عراق صادر خواهد شد. 

بنابراين به گفت��ه او، يكي از مهم ترين نقاط ضعف در 
انجام اقدامات اينچنيني اطلاع رس��اني است. چراكه 
قيمت تمام ش��ده و قيمت رقابت��ي دو بحث مهم در 
صادرات است. براي موفقيت بيشتر در بازار صادراتي 
نياز به قيمت تمام شده پايين وجود دارد. واقعيت مهم 
ديگر اين است كه عراقي ها به درستي توليدكنندگان 
داخل كشور را نمي شناسند و ما در يك تور آموزشي 
در تلاش هستيم تا شناخت بيشتري از بازار ايران در 

اختيار تجار عراقي قرار گيرد.
بنابر آماري كه كه رايزن پيشين ايران در عراق اعلام 
كرد، س��الانه ۲0 ميلي��ارد دلار واردات مواد غذايي 
به عراق صادر مي ش��ود كه اگر طب��ق آموزش ها در 
چارچوب و هماهنگ عمل شود مي توان 3 ميليارد 
دلار به صادرات مواد غذايي اي��ران به عراق افزايش 
داد. او با بيان اينكه تور آموزشي تجاري عراق بيست 
وچهارم تا بيست وهفتم بهمن در شهر بغداد برگزار 
مي ش��ود، گفت: صادركنندگان اكن��ون اطلاعات 
چنداني از بازاره��اي صادراتي ندارن��د و از آنجا كه 
عراق بهترين بازار صادراتي براي ايران است كار را با 
گروه كالايي مواد غذايي در 1۸ استان آغاز كرده ايم 
و بغداد با ۹ ميليون نفر جمعيت ش��هري مناسب به 
اين منظور است. او در پاسخ به اين پرسش »تعادل« 
ك��ه آيا كالاهاي موج��ود در بازار به ان��دازه اي مازاد 
دارن��د كه بتوان اين هدف صادرات��ي را محقق كرد، 
گفت: كارخانجات توليدي ايران به طور متوس��ط با 
30 درصد ظرفيت كار مي كنند كه اگر سفارش��ات 
خارجي براي صادرات وجود داشته باشد مي توانند 
در ش��يفت هاي مختلف كاري ظرفيت توليد خود را 

افزايش و سهم خود را در بازار صادراتي عراق افزايش 
دهند. نجات نيا همچنين در رابطه با بازار اوراسيا نيز 
گفت: با وجود همه تلاش هاي انجام شده صادرات به 
اوراسيا ۵ ميليارد دلار است كه به معناي نيمي از بازار 

صادراتي به عراق است.

    دلارهاي صادراتي كجا هزينه شد؟ 
از آنس��و، محمدرضا مودودي در نشس��ت كنفرانس 
ملي ديپلماسي اقتصادي در اظهاراتي عنوان كرده كه 
متأسفانه ما به جاي آنكه مسير تجارت خارجي خود 
با دنيا را براساس تحولات بين المللي ترسيم كنيم وارد 
يك روزمرگي خطرناك شده ايم كه از ايجاد هر گونه 
تغيير و تحول جلوگيري مي كند. اين در حالي است 
كه براي رسيدن به اهداف كلان نياز به پيگيري جدي 
برخي اولويت ها وج��ود دارد. او با بيان اينكه صادرات 
ايران در 10 س��ال گذشته رشد قابل توجهي نداشته 
است، بيان كرد: هر چند عملكرد ما در چند دهه گذشته 
نشان مي دهد به ميزان صادرات رشد داشته اما وقتي 
عملكردمان را با ديگر كشورها مقايسه كنيم مي بينيم 
كه ما چقدر از توس��عه اقتصادي و رسيدن به اهداف 

كلان فاصله گرفته ايم.
مودودي با مقايسه ميزان صادرات ايران و چين توضيح 
داد: چين در طول يك س��ال ح��دود ۲۵00 ميليارد 
دلار صادرات دارد. اين در حالي اس��ت كه صادرات ما 
حدودا 40 ميليارد دلار است. به هيچ عنوان نمي توان 
وضعيت اقتصادي دو كشور را با يكديگر مقايسه كرد 
اما بايد به اين سوال جواب داد كه ما چقدر توانسته ايم از 
ظرفيت هاي اقتصادي خود استفاده كنيم و در زنجيره 

تجارت جهاني جايي براي خ��ود پيدا كنيم. به گفته 
او، امروز تعداد صادركنن��دگان ايراني كه بيش از 10 
ميليون دلار صادرات دارند شايد حتي به 1۵0 نفر نيز 
نرسد. با اين عدد ما نه تنها امكان دستيابي به شعارهاي 
كلان اقتصادي را نداريم كه حتي افزايش صادرات در 

سطح فعلي نيز دشوار به نظر مي رسد.
او در ادامه تاكيد كرد: وقتي از آمار بالاي واردات در ميان 
كشورهاي منطقه صحبت مي كنيم بايد اين سوال را 
بپرسيم كه چقدر از اين بازار مي تواند سهم ما باشد؟ 
براي مثال كشوري مانند روسيه واردات قابل توجهي 
دارد اما اقتصادش تا حد زيادي شبيه به ما است. يعني 
آنها نيز صادركننده نفت و گاز هستند و در عين حال 
برخي محصولات كش��اورزي را وارد مي كنند. آيا ما 
مي توانيم روي افزايش قابل توجه صادرات در چنين 

بازاري حساب كنيم؟ قطعا خير.
مودودي معتقد است، وقتي تصوير دقيقي از تجارت 
نداشته باشيم استفاده از درآمدها نيز براي ما دشوار 
مي شود. برآوردها نش��ان مي دهد كه در حدود ۵0 
س��ال گذش��ته اقتصاد ايران حدودا 3 هزار ميليارد 
دلار درآمد داشته است. چيزي نزديك به ۵0 درصد 
يا حدود 1۵00 ميليارد دلار آن مربوط به 1۵ س��ال 
گذشته مي شود. نگاهي به عملكرد ما نشان مي دهد 
ك��ه 1۲00 ميلي��ارد دلار اين پول تنها ب��ه واردات 
اختصاص يافته و هيچ برنامه ريزي زيرساختي براي 
توسعه اقتصادي كشور در دس��تور كار قرار نگرفته 
است. او مي گويد: تا زماني كه ما تصور خود را از حضور 
در عرصه هاي بين المللي عوض نكنيم نمي توان انتظار 

داشت كه در اين حوزه معجزه اي رخ دهد.
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ويژه

اشتغال زايي بنياد بركت 
براي 6 هزار نفر

 با احياي 177 واحد صنعتي 
بنياد بركت س��تاد اجرايي فرمان امام امسال 1۷۷ 
واحد صنعتي و توليدي را احيا كرده و به چرخه توليد 
بازگردانده است. مديرعامل بنياد بركت ضمن اعلام 
اين خبر اظهار داشت: با توجه به نام گذاري سال 1400 
به عنوان سال »توليد، پشتيباني ها و مانع زدايي ها« 
از س��وي رهبر معظم انقلاب، بني��اد بركت اقدام به 
مشاركت، س��رمايه گذاري و ارايه تسهيلات به 1۷۷ 
بنگاه متوسط توليدي و صنعتي كرده است. محمد 
تركمانه تاكيد ك��رد: احياي اين 1۷۷ واحد توليدي 
راكد و نيمه راكد و بازگشت شان به چرخه توليد باعث 
ايجاد اشتغال براي بيش از ۶ هزار و ۶۹ نفر به ويژه در 
مناطق محروم و كمتر توسعه يافته كشور شده است.

وي خاطرنشان كرد: حجم كل سرمايه گذاري براي 
احياي اين 1۷۷ واح��د توليدي و بنگاه صنعتي ۲۶ 
هزار و ۸۵4 ميليارد ريال اس��ت. تركمانه يادآور شد: 
بس��ياري از اين واحدهاي توليدي، متاثر از ش��يوع 
وي��روس كرونا دچار ركود ش��ده و به حالت تعطيل 
و نيمه تعطي��ل درآمده و با حداق��ل ظرفيت توليد 
فعاليت مي كردند. به گفته مديرعامل بنياد بركت، 
بنگاه هاي توليدي و صنعتي احيا ش��ده توسط اين 
بنياد در حوزه هاي مختلف صنعتي، كشاورزي، فني 
و مهندسي، دامپروري، صنايع تبديلي و بسته بندي 
فعال هستند. وي ادامه داد: واحدهاي توليدي احيا 
شده در استان هاي سراسر كشور و از جمله چهارمحال 
و بختياري، كردستان، سيستان و بلوچستان، زنجان و 
خراسان جنوبي و شمالي قرار دارند. تركمانه در تشريح 
فرآيند توانمندس��ازي اقتصادي واحدهاي صنعتي 
گفت: بنياد بركت در چهار مدل تس��هيلات محور، 
بنگاه محور، كارگاهي و پشتيباني كسب و كار اقدام 
به توانمندس��ازي، احيا و افزاي��ش توليد بنگاه هاي 
متوسط صنعتي و توليدي مي كند. تركمانه تاكيد كرد: 
اقدامات بنياد بركت در حوزه توانمندسازي اقتصادي 
به خصوص در بخش هاي كارگاهي و حمايتي باعث 
احياي تعدادي از بنگاه هاي آس��يب ديده از كرونا و 
بازگشت شان به چرخه توليد شده است. مديرعامل 
بنياد برك��ت درباره فعاليت هاي ابن بنياد در حوزه 
توانمندس��ازي واحدهاي توليدي بيان كرد: بنياد 
بركت تا به امروز و در مجموع، اقدام به مش��اركت، 
سرمايه گذاري، ارايه تسهيلات و پشتيباني از ۸۵0 
بنگاه متوس��ط صنعتي در سراسر كشور كرده كه 
باعث ايجاد فرصت هاي كس��ب و كار براي بيش از 

۲11 هزار متقاضي اشتغال شده است.

شهردار كمالشهر:
تحقق  اهداف عالي شهرداري 

فقط با برنامه ريزي مدون 
بهمني در جلسه برنامه و بودجه شهرداري كمالشهر 
كه با حضور رييس كميسيون برنامه و بودجه شوراي 
اس��لامي، معاونت توسعه و كارشناس��ان اين حوزه 
برگزارش��د، ضمن تأكيد بر اين موض��وع گفت: در 
راستاي جلوگيري از هدررفت بودجه، مديريت زمان 
و همچنين عنايت به نياز مناطق و اولويت هاي تعيين 
شده، بايد برنامه هاي مدون و مشخص در حوزه  هاي 
مختلف، همراه با بررسي و تحقيقات لازم توسط افراد 
خبره انجام پذيرد . شهردار كمالشهر در ادامه با اشاره به 
پروژه  هاي عمراني شهرداري گفت: بودجه سال 1401 
 بايد به گونه اي تدوين ش��ود ت��ا پروژه هاي عمراني 
نيمه تمام و موازي با آن طرح هاي عمراني و پروژه هاي 
در دست بررس��ي و آماده اقدام نيز به نتايج مطلوب 
منتج گردد. مجيدافشار رييس كميسيون برنامه و 
بودجه شوراي اسلامي نيز بااشاره به درخواست هاي 
مردمي و الزام رسيدگي به آنها به عنوان اولويت هاي 
شهرداري وشوراي اسلامي گفت: تمام تلاش ما در 
كميس��يون برنامه و بودجه بر اين است تا با تدوين 
صحيح بودجه و ارايه برنامه جهت تحقق آن، تحولي 

در اقدامات عمراني و خدماتي شهرايجاد كنيم.

كلنگ زني و افتتاحييه پروژه هاي 
گازرساني استان چهارمحال و 

بختياري در دهه فجر 1400
به مناس��بت گرامي داشت چهل و سومين سالگرد 
پيروزي انقلاب اسلامي و ايام الله دهه مبارك فجر، 
عمليات گازرس��اني به 13 روس��تا و ۷۷ صنعت در 
اس��تان چهارمحال و بختياري كلنگ زني و افتتاح 
خواهد ش��د .  جهانبخش س��ليميان، سرپرس��ت 
شركت گاز اس��تان چهارمحال و بختياري با اشاره 
به ضريب نفوذ گاز روس��تايي در استان، گازرساني 
به روس��تاها را با وجود پراكندگي وس��يع جمعيت 
در س��طح اس��تان بس��يار مطلوب توصيف كرد و 
گفت هم اكن��ون ۹۹/۵ درصد جمعيت ش��هري و 
۹1/۲ درصد جمعيت روستايي استان از نعمت گاز 
طبيعي بهره مند هستند، همچنين در ايام پيروزي 
ش��كوهمند انقلاب اس��لامي، عمليات كلنگ زني 
به محله 34 مس��كن منظريه شهرستان شهركرد 
و عملي��ات گازرس��اني به 31 واح��د صنعتي نيز با 
اعتباري بالغ بر 1000 ميلي��ارد ريال انجام صورت 
خواهد پذيرفت . وي با اشاره به برخورداري تمامي 
40 شهر استان از نعمت گاز طبيعي افزود: از مجموع 
۹4۶ روستاي استان گازرساني به ۵۲۷ روستا انجام 
شده است و در ايام الله دهه مبارك فجر بهره برداري 
و افتتاحيه 13 روستاي باقيمانده از شهرستان هاي 
اردل و كوهرنگ و همچنين گازرساني به 4۶ واحد 
صنعتي نيز با اعتباري بالغ بر ۵۷۶000 ميليون ريال 
 انجام خواهد ش��د .  سرپرست ش��ركت گاز استان 
چهار محال و بختياري تصريح كرد: هم اكنون 1۹۵ 
هزارو 34 انشعاب گاز در استان وصل شده كه از اين 
تعداد 11۶ هزار و ۲43 انشعاب مختص شهرها و ۷۸ 
هزار و ۷۹1 انشعاب مربوط به روستاهاي استان است.

چگونه مي توان بازار عراق را تصاحب كرد؟ 

هدر رفت 1500 ميليارد دلار صادراتي 

ارتقاي كيفي و افزايش توليد
 دستاورد يك دهه تلاش گروه بهمن

قيمت هاي ساختگي 
در بازار خودروهاي چيني مونتاژ داخل

ب��ه نقل از تابناك با توجه ب��ه آنكه ارتقاي كيفيت 
محص��ولات در صنعت خودرو يك��ي از مهم ترين 
دغدغه هاي سياس��ت كلان و حاكميت در كشور 
اس��ت، گروه بهمن به عنوان بزرگ ترين ش��ركت 
خودروس��از خصوصي كش��ور بعد از واگذاري به 
بخش خصوصي توانسته دستاوردهاي بزرگي در 
رش��د توليد داخلي و ارتقاي كيفي محصولات در 
بخش سبك و تجاري كسب كند و در دوران سخت 
تحريم، وابستگي صنعت خودرو به منابع خارجي 

را روز به روز كمتر كند.
رهب��ر انق��لاب در نشس��ت اخي��ر ب��ا جمعي از 
توليدكنن��دگان و فع��الان اقتصادي ب��ه ارتقاي 
كيفيت كالاه��اي توليد داخل اش��اره و فرمودند: 
حمايت هاي عملي و تبليغاتي از توليد داخلي بايد 
منجر ب��ه ارتقاي كيفيت محص��ولات و همچنين 
ارتقاي فناوري شود اما متأسفانه در برخي صنايع 
به ويژه در صنعت خودرو به موضوع كيفيت توجه 

نمي شود.
گروه بهمن متش��كل از چه��ار مجموعه توليدي 
بهم��ن موتور، بهمن ديزل، س��يبا موت��ور و ايران 
دوچرخ به رغم مشكلات و مسائل پيرامون بخش 
تولي��د و تحريم هاي ظالمانه بين الملل توانس��ته 
در يك دهه گذشته موفقيت هاي چشمگيري در 
ارتقاي كيفي و افزايش توليد و تنوع بخشي در سبد 

محصولات داشته باشد. 
بر اساس آخرين گزارش ارزيابي كيفي انجام شده، 
گروه بهمن تنها خودروسازي است كه دو خودروي 
سبك و سه خودروي سنگين محصولات آن موفق 

به كسب پنج ستاره كامل كيفي شدند.
در گروه س��بك دو خ��ودروي SUV )فيدليتي و 
ديگنيتي( بهمن موتور موفق به اخذ پنج س��تاره 
كيفي ش��دند و اين خودروها در اولين سال عرضه 
به بازار با استقبال بي نظير خريداران و متقاضيان 

مواجه شده اند. 
در گ��روه تجاري نيز در بخش كاميونت، ايس��وزو 
NMR۸۵E و ايس��وزو NPR۷۵K بهم��ن ديزل 

موفق به كس��ب ۵ س��تاره كامل كيفي شدند و در 
بخش كاميون نيز ايسوزو NPR۷۵M بهمن ديزل 

۵ ستاره كامل كيفي به دست آورد.
همچنين كاميون TigerV هشت تن از توليدات 
شركت س��يبا موتور نيز موفق شد 4 ستاره كيفي 

را به دست آورد. 
در راس��تاي منويات رهبري گروه بهمن با اتكا به 
ت��وان داخلي و بازنگ��ري در راهبردها درصدد آن 
است تا با س��رعت و شتاب بيشتر ساير محصولات 
خود را از نظر كيفي ارتقا دهد و محصولات جديدي 
را با توجه به نياز بازار و رقابت با س��طح بين الملل 

عرضه كند. 
در همين مورد بهمن موتور چهار محصول جديد 
شامل يك ون باري )CARGO VAN( در گروه 
تجاري سبك، يك خودروي سواري و دو خودروي 

SUV جديد را به زودي عرضه خواهد كرد.
شركت بهمن ديزل نيز به عنوان بزرگ ترين سازنده 
خودروهاي تجاري كش��ور در راستاي برنامه هاي 
راهبردي كشور براي افزايش توليد و ارتقاي سطح 
كيفي محصولات به تازگي كاميونت جديد فورس 
را در مدل هاي ۶ تن و ۸.۵ تن به بازار عرضه كرده 
اس��ت، همچنين قرار است كاميون كشنده جديد 
پرقدرت و م��درن و باكيفيت با عنوان »امپاور« به 

بازار عرضه كند.
دس��تيابي به داخلي س��ازي، ارتقاي سطح كيفي 
محصولات، افزايش صد درصدي توليد و صادرات 

از اهداف راهبردي گروه بهمن مي باشد.

قيمت هاي غلط در بازار خودروهاي چيني چندي است 
كه در س��ايت ها و كانال هاي تلگرامي دست به دست 
مي شود. به نقل از تحريريه، بازار خودرو كشور به آشفته 
بازاري تبديل شده است كه هر صاحب تريبوني به منتقد 
آن تبديل شده و به جاي آرامش در نقد فني و كارشناسي 
شاهد به راه افتادن موج اغراق و جعل آمار هم هستيم. 
در تازه ترين نمونه، قيمت هاي غلط در بازار خودروهاي 
چيني مونتاژ داخل چندي اس��ت كه در س��ايت ها و 
كانال هاي تلگرامي دست به دست مي شود و حتي مورد 
استناد قرار مي گيرد.  در اين گزارش، كه در شبكه هاي 
اجتماعي در حال بازنشر است، قيمت مدل هاي ايكس 
۲۲ پرو، ديگنيتي، ك��ي ۷ كرمان موتور و فيدليتي به 
عنوان نمونه هاي گران ذكر شده كه چند برابر بازار چين 
قيمتگذاري شده اند. اگرچه اصل ادعا درست است، اما 

در نقل داده هاي آماري خطاي فاحشي وجود دارد. 
در اين جدول قيد شده است: 

1. كي ۷ با قيمت 1 ميليارد و ۲۵0 ميليون تومان معادل 
4۹ هزار دلار فروخته مي شود درحاليكه در چين 1۸ 

هزار دلار است.
۲. ام وي ام ايكس ۲۲ پرو با قيمت ۶۵۵ ميليون تومان 
عرضه شده اس��ت معادل ۲4 هزار دلار، درحالي كه در 

چين 1۲ هزار دلار قيمت دارد. 
3. ديگنيتي با قيمت 1.3 ميليارد تومان معادل 4۷ هزار 
دلار خريد و فروش مي ش��ود، درحالي كه در چين 1۸ 

هزار دلار است. 
4. فيدليتي با قيم��ت 1 ميليارد و 1۵0 ميليون تومان 
معادل 41 هزار دلار خريد و فروش مي شود، درحالي كه 

در چين 1۷ هزار دلار قيمتگذاري مي شود. 
واكاوي در داده هاي منتش��ر شده نش��ان مي دهد كه 
خطاهاي زيادي در اين اطلاعات منتشر شده وجود دارد. 
نخست اينكه قيمت كارخانه بايد ملاك قضاوت درباره 
عملكرد خودروسازان باشد و نه قيمت بازار، زيرا بازار از 
متغيرهاي كلان كه از اختيار شركت هاي خودروسازي 

خارج است تبعيت مي كند. 
قيم��ت كارخانه ام وي ام ايك��س ۲۲ پرو ۶۲0 ميليون 
تومان اس��ت و نه ۶۵۵ ميليون توم��ان كه خطاي 30 

ميليون تومان��ي دارد. قيمت كارخان��ه كي ۷ كرمان 
موتور 1 ميليارد و 1۸0 ميليون تومان است كه با قيمت 
1 ميليارد و 3۵0 ميليون تومان درج ش��ده در جدول 
تفاوت دارد. قيمت دلاري آنها هم با خطا همراه است و 
براي مدل ام وي ام نيز مدل با حداقل قيمت يعني 10 
هزار دلار درج شده است.  قيمت ديگنيتي در بازار چين 
نزديك به ۲0 ه��زار دلار و قيمت فيدليتي هم در بازار 
چين نزديك به ۲4 هزار دلار است كه در اخبار منتشره 
در رس��انه هاي داخلي اشتباه و به صورت 1۸ هزار دلار 
و 1۷ هزار دلار درج ش��ده است.  در گزارش هاي متشر 
شده در فضاي رسانه اي و شبكه هاي اجتماعي ايران، 
قيمت 4 مدل مذكور به صورت؛  ام وي ام ۲۲ پرو با 4.۷ 
درصد خطا، كي ام سي با 13 درصد خطا، ديگنيتي با 4۹ 
درصد خطا و فيدليتي با 4۶ درصد خطا )نسخه ۷ نفره( 
قيد شده است كه به دليل اتكا به داده هاي غلط منجر به 

اصلاح سياست گذاري نمي شود. 

ويژه

لزوم توجه صنعت قطعه سازي 
بر به كارگيري از جوانان نخبه

در اين صنعت

 راه اندازي مركز تحقيق و نواوري كروز يك ساله شد؛ 
يكي از بزرگ ترين مراكز تحقيق و نوآوري صنعت 
 خ��ودرو در خاورميانه كه به عنوان يك ش��ركت 
دانش بنيان پيش��تاز طراحي قطعات خودرو هاي 
ايراني شده اس��ت. مركز تحقيق و نوآوري كروز با 
داشتن مدرن ترين تجهيزات روز دنيا با پشت سر 
گذاشتن مهندس��ي معكوس در ساخت قطعات 
هم اكنون به عنوان يك بازو طراحي و س��اخت در 
صنعت خودرو كش��ور نقش آفريني مي كند .  اين 
مركز همچنين با همكاري ۲۵0 نخبه علمي از 3 
دانشگاه صنعتي شريف، اميركبير و تهران به بومي 
سازي قطعات خارجي و تحريمي مورد نياز صنعت 
خودرو اقدام كرده است .  عبدالعلي رحيمي مظفري 
نماينده مردم سروستان و عضو كميسيون انرژي 
در مجلس شوراي اس��لامي معتقد است؛ رويكرد 
شركت صنايع توليدي كروز در استفاده از جوانان 
نخبه جاي تحسين دارد، چرا كه مهم ترين سرمايه 
هر كش��وري نيروي انس��اني آن كشور محسوب 
مي ش��ود. وي افزود: از اين رو در ش��ركت صنايع 
توليدي كروز اين مس��اله را به نحو مطلوب شاهد 
هستيم. شركت صنايع توليدي كروز بزرگ ترين 
مجموعه هاي قطعه سازي كشور كه طي سال هاي 
اخير بخش عمده نياز خودروس��از و بازار برطرف 
كرده و اين گروه همواره بر داخلي س��ازي قطعات 
تاكيد داشته است. ش��ركت قطعه سازي كروز با 
اش��تغال پايدار براي 13 هزار نفر، سه هزار قطعه 

مورد نياز خودروسازان ايراني را توليد مي كند .
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خبرروز

مبلمان حاوي مواد مخدر به مقصد لندن جا ماند
فرمانده پليس فرودگاه هاي پليس پيشگيري فرماندهي انتظامي جمهوري اسلامي ايران از كشف ۷ كيلو و ۳۰۰ گرم موادمخدر از 
نوع ترياك، در پايانه هوشمند بار فرودگاه حضرت امام)ره( خبر داد. سرهنگ محسن عقيلي گفت: اين مواد به شكل بسيار حرفه اي 
در يك مرسوله حاوي مبل به مقصد لندن جاساز شده بود. او افزود: كاركنان پليس فرودگاه مستقر در پايانه هوشمند بار فرودگاه 
حضرت امام)ره( حين كنترل و بازرسي مرسولات پستي، به يك مرسوله حاوي مبل به مقصد لندن در ارتباط با جاسازي موادمخدر 
مشكوك مي شوند. عقيلي ادامه داد: پس از هماهنگي هاي انجام شده، محموله موصوف در حضور نماينده گمرك بازگشايي و مقدار 

۷ كيلو و ۳۰۰ گرم ترياك كه به شكل بسيار حرفه اي در كف پالت جاساز شده بود، كشف شد.

ويژه

 خدمت بزرگ 
ستاد اجرايي فرمان امام براي 

درمان بيماران سرطاني
همزمان با ايام دهه فجر از پيشرفته ترين دستگاه 
توموتراپي X9 در بيمارس��تان امام حسين تهران 
رونمايي شد. صبح ديروز و همزمان با ايام الله دهه 
مبارك فجر، آيين بهره برداري از پيش��رفته ترين 
دس��تگاه توموتراپي X9 با مشاركت ستاد اجرايي 
فرمان امام در مركز آموزش��ي، پژوهشي و درماني 
امام حس��ين با حضور سرپرست س��تاد اجرايي و 
وزير بهداشت برگزار شد. سرپرست ستاد اجرايي 
فرم��ان امام ب��ا بيان اينك��ه اين دس��تگاه يكي از 
پيش��رفته ترين دس��تگاه هاي پرتودرماني جهان 
است كه توسط ستاد اجرايي خريداري و در مركز 
درماني امام حس��ين راه اندازي ش��ده، گفت: اين 
دس��تگاه مي تواند جايگزين جراحي هاي بس��يار 
پيچي��ده و پرعارضه به خص��وص در نواحي مهم 
بدن مانند مغز، ريه، كبد و... باشد و كمك فراواني 
به درمان بيماران مبتلا به سرطان مي كند.  عارف 
نوروزي افزود: باتوجه به نياز بيماران، اين دستگاه 
پيشرفته  با همت ستاد اجرايي فرمان امام و كمك 
وزارت بهداشت خريداري شد؛ هزينه هاي مربوط 
به تامين اين دس��تگاه رقمي مع��ادل 2۷ ميليارد 
تومان بوده كه ۵۰درصد آن توس��ط ستاد اجرايي 
فرمان امام تامين ش��ده اس��ت. او ادامه داد: ستاد 
اجرايي فرمان امام يك بيمارستان پيشرفته براي 
بيماران سرطاني و صعب العلاج را نيز در منطقه 22 
تهران طراحي و ساخته كه به زودي به بهره برداري 
خواهد رسيد كه اين اتفاق مي تواند كمك بزرگي 
براي مردم و جامعه پزشكي كشورمان باشد. وزير 
بهداشت نيز در حاشيه اين مراسم اظهار داشت: در 
طرح عدالت و تعالي نظام سلامت كه برنامه وزارت 
بهداشت در دولت سيزدهم است، برنامه داريم كه 
تمام تكنولوژي هاي پيش��رفته جه��ان در درمان 
بيماري ها را در تمام نقاط كش��ور مس��تقر كنيم 
و خوشحاليم كه اين دستگاه كه پيشرفته است و 
مي تواند تومورهاي پيشرفته بدن را بدون عوارض 
شايع درمان كند با همت ستاد اجرايي فرمان امام در 
بيمارستان امام حسين مستقر شده كه از اين بابت 
از مسوولان ستاد اجرايي كه همواره در اين سال ها 
بازوي قدرتمند وزارت بهداشت و جامعه سلامت 
كش��ور بوده اند قدرداني مي كنم. ب��ه گفته بهرام 
عين اللهي، اين مركز درماني، دولتي اس��ت و ارايه 
خدمات در آن تحت پوشش بيمه است.  عين اللهي 
خاطرنشان كرد: در طرح عدالت به دنبال آن هستيم 
كه با كمك سازمان هاي ديگر مانند ستاد اجرايي 
فرمان امام دستگاه هاي موردنياز بيماران را تامين 
كنيم. گفتني است در اين مراسم ساير پروژه هاي 
درماني بيمارس��تان امام حسين ش��امل ساخت 
كلينيك بيمارستان به مساحت ۱۷ هزار متر مربع و 
دومين بخش سي تي اسكن بيمارستان افتتاح شد.

رويداد

مدت هاي زيادي است كه بازنشستگان از شرايط معيشتي 
خود گله دارند و هر از گاهي هم سعي مي كنند اين گله 
را از راه هاي مختلف به گوش دولتمردان برسانند. اين در 
شرايطي اس��ت كه يك ماه و اندي به پايان سال ۱4۰۰ 
باقي مانده هنوز تكليف عيدي بازنشس��تگان مشخص 
نيست، نه مبلغ آن تعيين شده و نه زمان واريزي آن. مساله 
اينجاست كه در ش��رايط كنوني و با تورم روزانه آيا نبايد 
دولت و صندوق هاي بازنشستگي هر چه زودتر تكليف 
اين موضوع را مش��خص كنند تا حداقل بازنشستگان 
بتوانند مايحتاج ش��ب عيد خود را قبل از اينكه اسفند 
ماه از راه برس��د و قيمت ها ناگهان نجومي تر شود، تهيه 
كنند. اينكه مسوولان مي گويند زمان واريز عيدي هنوز 
مشخص نيست نشان از سردرگمي دولت براي تعيين 
ميزان عيدي بازنشستگان دارد. اينكه دولت براي پرداخت 
اين عيدي با كسري بودجه مواجه است يا... مساله اي است 
كه هنوز هيچ كس به آن پاسخي روش��ني نداده است. 
همانطور كه سوال هاي بي شمار اكثر بازنشستگان در مورد 
همسان سازي حقوق ها بي پاسخ باقي مانده و خيلي از آنها 
با اين ميزان دريافتي كه اكنون دارند، به سختي مي توانند 
۱۰ روز از ماه را هم س��پري كنند. آن هم در شرايطي كه 
هم اقلام خوراكي هر روز افزايش قيمت پيدا مي كنند، 
هم اجاره بهاي مسكن بدون نظارت هيچ نهاد و سازماني 
و تنها به دلخواه صاحبخانه ها هر روز رو به افزايش است.  
مديرعامل س��ازمان تامين اجتماعي درباره جزييات و 
زمان واريز »عيدي« بازنشستگان تامين اجتماعي گفت: 
هنوز منتظريم هيات دولت در اين باره تصميم گيري و 
تصويب كند. اين آمادگ��ي وجود دارد كه اين تعهد را در 
قبال بازنشستگان پس از تصويب، به نحو احسن انجام 
دهيم. ميرهاش��م موسوي در حاش��يه مراسم امضاي 
تفاهم نامه همكاري سازمان تامين اجتماعي و سازمان 
امور دانشجويان وزارت علوم با موضوع بيمه دانشجويان 

درباره جزييات و زمان واريز عيدي بازنشستگان تامين 
اجتماعي گفت: هنوز منتظريم هيات دولت در اين باره 
تصميم گيري و تصويب كند. اين آمادگي وجود دارد كه اين 

تعهد را در قبال بازنشستگان به نحو احسن انجام دهيم.

    مبلغ »عيدي« بازنشستگان را دولت
 اعلام مي كند

اوادام��ه داد: هيات وزيران بايد مبلغ عيدي را اعلام كند 
و س��پس تامين اجتماعي تمهيد مي كند كه عيدي را 
پرداخت كند. مش��كلي در اين باره نخواهيم داش��ت و 
منتظريم اين عدد اعلام شود. مديرعامل سازمان تامين 
اجتماعي در پاس��خ به اينكه آيا عيدي همراه با حقوق 
بهمن ماه واريز مي شود، گفت: بايد ببينيم چه زماني اعلام 

مي كنند؛ مشكلي در پرداخت نداريم.

    بررسي افزايش»حقوق »ها 
در كميسيون تلفيق

او درباره افزايش »حقوق« بازنشستگان تامين اجتماعي 
نيز گفت: كار در س��ازمان برنامه و بودجه و مجلس جلو 
مي رود و بعد از اتخاذ تصميم نهايي اقدامات لازم انجام 
خواهد شد. موسوي در پاسخ به اينكه آيا تا پايان سال به 
نتيجه مي رسد، اظهار كرد: مشخص نيست، چون در حال 
بررسي هستند و كميسيون تلفيق در حال بررسي اين 
موضوع بوده و هنوز به جمع بندي نرسيده و جمع بندي 

كه بشود ما آمادگي را خواهيم داشت.

   پرداخت هزينه هاي درمان فرقي نكرده
او درب��اره ورود ب��ه پيك جديد كرونا و مي��زان آمادگي 
بيمارستان هاي تامين اجتماعي گفت: اطلاع رساني در 
اين باره انجام شده بود و در حوزه درمان با آمادگي كامل 
رصد كردند و تمهيدات و تجهيزات لازم فراهم ش��ده و 

مشكلي در اين باره نداريم. كادر درمان ايثارگرانه در ميدان 
بوده و هستند. موس��وي ادامه داد: پرداخت هزينه هاي 
درمان همانند گذشته است و در مراكز ملكي مشكلي 
نداريم. تعداد بستري نسبت به قبل چندان زياد نيست و 
اميد است مردم گرفتار نشوند كه بخواهند بستري شوند 

و با درمان سرپايي بهبود يابند. 

   پالايش بيمه رانندگان تاكسي
مديرعامل س��ازمان تامين اجتماعي درب��اره آخرين 
وضعيت بيمه رانندگان تاكس��ي گف��ت: اختلاف بين 
سازمان ها را نبايد متوجه تامين اجتماعي كرد. تاكسيراني، 
اتحاديه وانت بارها، برون ش��هري و غيره ممكن اس��ت 
اختلاف هايي در عدد و رقم داش��ته باشند. ظرفيتي را 
قانون فراهم كرده و ما استفاده كرده ايم و اگر هم ظرفيت 
ديگري فراهم باشد حتما استفاده مي كنيم. موسوي ادامه 
داد: هفته گذشته دستورالعملي را ابلاغ كرديم كه پالايش 
بيمه رانندگان تاكسي انجام شود تا افرادي كه ناحق تحت 
پوشش قرار گرفته اند مشخص شود. ما گفتيم به ازاي هر 
خروجي، افراد جديد كه استحقاق داشته باشند مي توانند 
تحت پوش��ش قرار بگيرند. مديرعامل سازمان تامين 
اجتماعي در ادامه با بيان اينك��ه حدود ۳۶ هزار متر 
پروژه درماني در كل كشور در دست افتتاح داريم كه به 
ظرفيت درماني ما اضافه مي شود، درباره نسخه نويسي 
الكترونيك گفت: وضعيت نسخه نويسي الكترونيك 
خوب پيش مي رود، البته ممكن است مشكلات قطعي 
و كندي وجود داشته باشد كه همكاران رصد كرده و 
آن را برطرف مي كنند. از دي ۱4۰۰ كه نسخه نويسي 
با الزام قانوني همراه شد علي رغم فشار زيادي كه به 
حوزه درمان وارد ش��د، رشد نسبت به گذشته بسيار 
خوب بوده و ميزان نسخه نويسي به بالاي ۷۵ درصد 

در تهران و بالاي 9۰ درصد در كشور رسيده است.

رقم و زمان واريز »عيدي« بازنشستگان در انتظار تصميم دولت

تعادل|
 فاصله زيادي به سه رقمي شدن مرگ هاي 
كرونايي نداريم. گويا اميك��رون هم قرار 
است مانند سويه دلتا هم شمار مبتلايان را افزايش دهد 
و هم ش��مار فوت شدگان را. در اين شرايط اما نه مردم و 
نه مسوولان پروتكل هاي بهداشتي را جدي نمي گيرند. 
تعطيلي محل هاي تجمع در دستور كار نيست، جشنواره 
فجر در حال اجراس��ت. سالن هاي س��ينما و كنسرت 
فعاليت مي كنند و البته كه فروشگاه هاي بزرگ و مال ها 
نيز تعطيل نش��ده اند. فقط مدارس و مهد كودك ها در 
شهرهاي قرمز تعطيل شده اند، اما دانشگاه ها با حضور 
دانشجويان به كار خود ادامه مي دهند و البته كه ماسك 
زدن و رعايت فاصله اجتماعي هم بسيار كم شده است. 
حالا بيمارس��تان ها در حالت آماده باش قرار دارند، هر 
روز بر تعداد افرادي كه جان خود را بر اثر كرونا از دست 
مي دهند افزوده مي شود. 8۵ مرگ آخرين آماري است 

كه از سوي وزارت بهداشت و درمان اعلام شده است. 

     شهرهاي قرمز بايد تعطيل شوند
مسعود مرداني در رابطه با شرايط اميكرون در كشور به 
تعادل مي گويد: هر روز تعلل كردن براي تعطيلي مشاغل 
غير ضروري، نشست هاي علمي و فرهنگي، تجمعات و ... 
مي تواند شرايط را بحراني تر كند. در حال حاضر با توجه 
به اينكه بيش از ۱2۰ شهر كشور به رنگ قرمز كرونايي 
درآمده اند، بايد هر چه سريع تر در اين رابطه تصميمات 
درستي اتخاذ شود. نبايد بگذاريم كه با شرايط بحراني 
شده و بعد به فكر اين باشيم كه اين بحران را كنترل كنيم.
او مي افزاي��د: همي��ن حالا ه��م زنگ خط��ر كرونا به 
صدا درآم��ده هر روز آمار مراجعان ب��ه مراكز درماني و 
بيمارستان هاي بيشتر مي شود و ادامه اين روند مي تواند 
باعث بالا رفتن آمار مرگ و مير در كشور شود. از سوي 
ديگر درگير شدن كودكان به سويه اميكرون هم مي تواند 
وضعيت را بحراني تر كند، چرا كه اگر آمار ابتلا كودكان 
با همين س��رعت افزايش پي��دا كند، در م��ورد تعداد 
تخت هاي بيمارستاني مخصوص كودكان با مشكلات 
زيادي مواجه خواهيم شد.  مرداني اظهار مي دارد: دولت 
هر چه سريع تر بايد براي تعطيلي مشاغل غيرضروري 

و تجمعات تا پايان س��ال اقدام كند. در غير اين صورت 
ممكن است دوباره با مرگ و ميرهاي سه رقمي مواجه 
شويم و شرايط بيمارستان ها نيز بحراني شود، اگر موارد 
ابتلا افزايش پيدا كند، تعداد موارد بستري هم افزايش 
مي يابد و تخت هاي بيمارس��تاني اشغال مي شوند و به 
اين ترتيب تعداد افرادي كه بر اثر بيماري فوت مي كنند 
هم افزايش خواهد ياف��ت. دبير كميته اپيدميولوژي و 
پژوهش كميته علمي كشوري مقابله با كوويد۱9 با تاكيد 
بر ضرورت واكنش سريع بيمارستاني و ايجاد آمادگي 
لازم در بيمارستان ها در صورت سرريز بيماران با شيوع 
تصاعدي كروناي امُيكرون، گفت: در حال حاضر زمان دو 
برابر شدن موارد ابتلا در كشور، كمتر از چهار روز است؛ 
به طوري كه در عرض يك هفته تعداد مبتلايان جديد 

چهار برابر و در عرض دو هفته ۱۶ برابر مي شود.

   تمام كشور كانون اميكرون است
دكتر مسعود يونسيان نيز در گفت وگو با ايسنا، درباره 
كانون هاي اميكرون در كش��ور، گفت: فكر نمي كنم 
در حال حاضر بحث كانون هاي بيماري مطرح باشد، 
موضوع شناسايي و كنترل كانون بيماري زماني مطرح 
مي شود كه آلودگي از يك جاي خاصي از كشور آغاز 
شود و به تدريج پيش رود، اما طبق اطلاعات فعلي و 
بر اساس تحليل هاي موجود، اكنون آلودگي در كل 
كشور و در همه استان ها پيش مي رود. در مدت بيش 
از يك ماهي كه اعلام شده امُيكرون وارد كشور شده 
و س��رايت پذيري بالايي هم دارد، هيچ محدوديتي 
وجود نداشته؛ نه فاصله گذاري و نه رعايت پروتكل هاي 
بهداشتي و نظارت بر رعايت آنها وجود نداشته است. در 
نتيجه جابه جايي هاي آزادانه باعث شده كه بيماري در 
كل كشور پيش مي رود. بنابراين در شرايط فعلي خيلي 
مفيد نيست كه دنبال اين باشيم كه كدام استان كانون 
امُيكرون است، بلكه در حال حاضر تمام كشور كانون 

بيماري محسوب مي شود.

    ضرورت واكنش سريع بيمارستاني 
او درب��اره ضرورت وجود تيم هاي واكنش س��ريع براي 
مقابله با امُيكرون نيز گفت: درس��ت است كه ما بحث 

پيشگيري را مقدم مي دانيم، اما تاكيد بر پيشگيري اوليه 
تا قبل از وقوع واقعه موثر است. زماني كه واقعه رخ داد و 
نتوانستيد از آن پيشگيري كنيد، متخصصين بهداشت 
اعلام مي كنن��د كه بايد به فكر فراهم ك��ردن اقدامات 
درماني براي جلوگيري از عوارض بيشتر بيماري باشيم.

يونس��يان تاكيد كرد: بر اين اساس در شرايط فعلي 
توصيه من اين است كه بيمارستان ها به فكر ترميم 
كادر درمان خود باشند، كادر تازه نفس بياورند، اگر 
نارضايتي در پرس��نل وجود دارد يا بيمارس��تان به 
تعهداتي كه داشتند، عمل نكردند، بايد دولت هرچه 
س��ريع تر وارد عمل شده و رضايت كاركنان را جلب 
كند. در عين حال بحث تامين و در نظر گرفتن دارو، 
اكسيژن و... بسيار مهم است. همچنين توزيع تخت ها 
بين موارد اورژانس و غير اورژانس بسيار مهم است؛ 
چراكه اگر در حال حاضر نيرو، تخت، دارو، اكسيژن و 
ساير اقلام و تجهيزات مورد نيازمان را تامين نكنيم، 
وقتي ك��ه در بحران قرار مي گيري��م، فرصتي براي 
اين كار وجود ندارد. اگر قرار اس��ت واكنش سريعي 
انجام شود، بايد در حوزه ايجاد تسهيلات درماني و 

بيمارستاني براي موارد شديد باشد.

    بعيد است تعداد مبتلايان رسمي روزانه
 به ۱۰۰ هزار نفر برسد

او درباره افزايش تع��داد مبتلايان به بيماري نيز گفت: 
از آنجايي كه ظرفيت تس��ت مان محدود است و در روز 
نمي توانيم بيش از ۱۰۰ تا ۱۵۰ هزار تست انجام دهيم، 
در نتيجه نمي توانيم همه موارد بيماري را شناس��ايي 
كنيم. بر اين اساس طبيعي است كه از يك زماني به بعد 
ديگر نه تس��ت داريم كه انجام دهيم و نه ضرورتي دارد 
كه حتما در آن شرايط تست انجام دهيم. زيرا بسياري 
از افراد علامت دار توصيه ها و اقدامات درماني را دريافت 
كرده و به منزل مي روند. يونسيان با بيان اينكه بعيد است 
كه آمار مبتلايان روزانه ما كه با تست مشخص مي شود، 
به ۱۰۰ هزار نفر برسد، گفت: زيرا اولا براي همه افرادي 
كه مشكوك هس��تند و علائم دارند،  تست نداريم و در 
عين حال قطعا تس��ت مان هم حساسيت ۱۰۰ درصد 
ندارد. بنابراين احتمالا تعداد مبتلايان رس��مي مان در 

يك سقفي توقف مي كند، اما نبايد خشنود شويم كه اگر 
روزانه روي ۶۰ هزار مبتلا توقف كرديم، به اين معناست 
ك��ه واقعا تعداد مبتلايان هم همين ميزان اس��ت. زيرا 
اينطور نيست. البته اين موضوع مختص كشور ما نيست. 
هر كشوري هرچقدر هم كه پيشرفته باشد، بالاخره يك 
ظرفيتي دارد. وقتي ميزان نياز و تقاضا از ظرفيت گذشت، 

نمي تواند پاسخگو باشد.

    چرايي كم شماري تعداد مبتلايان
يونسيان با بيان اينكه هرچه بيماري و اپيدمي پيشرفته تر 
مي ش��ود، درصد كم ش��ماري تعداد بيماران هم كمتر 
مي شود، گفت: زيرا با پيشرفت بيماري، به تدريج كمبود 
نسبي تست پيدا مي كنيم. به عنوان مثال ممكن است 
بين دو پيك كم شماري ما نصف موارد باشد، اما در اوج 

قله پيك كم شماري ما ۱۰ تا 2۰ برابر باشد.

    افزايش ۴ برابري مبتلايان به كرونا 
طي يك هفته

او درباره ميزان افزايش روزانه و هفتگي بيماران مبتلا به 
كوويد ۱9 در كش��ور، گفت: در حال حاضر زمان دو برابر 
ش��دن موارد ابتلاي در كش��ور كمتر از چهار روز است. 
به طوري كه در عرض سه تا ۳.۵ روز تعداد موارد ابتلاي مان 
دو برابر مي شود. سه تا ۳.۵ روز ديگر دو برابر ديگر مي شود. 

بر اين اساس در عرض يك هفته تعداد بيماران جديد 
چهار برابر و در عرض دو هفته ۱۶ برابر مي شود.

   كي به قله پيك ششم مي رسيم؟
يونسيان افزود: البته اين افزايش تعداد موارد تا يك 
جايي بالا مي رود و بعد به دليل اينكه برخي افراد قبلا 
مصون شده و واكسن دريافت كرده اند، ديگر تعداد 
افراد حس��اس كه بتوانند مبتلا شوند، كم مي شود. 
در اينجا به نوك قله رس��يده و به تدريج ميزان ابتلا 
كاهش مي يابد. هنوز نمي توان گفت كه اوج قله دقيقا 
چه زماني خواهد بود. خيلي مهم اس��ت كه اوج قله 
ما سه روز ديگر اس��ت يا ۱۳ روز ديگر. هرچه عقب 
بيفتد، به شدت روي تعداد ابتلاي روزانه ما موثر است 

و نمي توان پيش بيني كرد.

     برخورد با اُميكرون در شرايط عمد
تا واكسينه

او درباره ميزان تاثير افزايش مبتلاي��ان بر روي افزايش 
بستري و مرگ ومير ناشي از بيماري نيز گفت: متاسفانه 
رسيدن به مرگ ومير س��ه رقمي خيلي محتمل است. 
البته انتظار نمي رود كه تعداد بستري و مرگ هايمان به 
ميزان پيك پنجم برسد. زيرا در حال حاضر شرايط مان از 
نظر واكسيناسيون خيلي بهتر است. در زمان پيك پنجم 

عمده جمعيت مان هنوز مصون نشده بودند؛ به طوري كه 
يا مصون نشده بودند يا تازه واكسيناسيون را شروع كرده 
بودند. سرعت واكسيناسيون در كشور از ابتداي شهريور 
بالا رفت. در حالي كه قله پيك  پنج��م در انتهاي مرداد 
ماه بود. بنابراين ما در پيك پنجم در يك ش��رايط عمدتا 
غيرواكس��ينه با دلتا برخورد كرديم، اما درحال حاضر با 
شرايط عمدتا واكسينه داريم با امُيكرون برخورد مي كنيم.

     جزييات پيشنهاد تعطيلي دو هفته اي
وي درب��اره مصوبه كميته علمي مبن��ي بر تعطيلي دو 
هفته اي فعاليت هاي اجتماعي، گفت: كميته علمي يك 
نهاد مشورتي است و تصميماتش ضمانت اجرايي ندارد. اين 
تصميمات براي اجرايي شدن بايد از سوي ستاد ملي كرونا 
تعيين تكليف شوند. در كميته علمي پيش از اين بحث شد 
كه خيلي زودتر بايد تعطيلي موقت اعمال مي شد؛ البته نه 
تعطيلي موقت كل كشور، بلكه تعطيلي موقت بسياري از 
فعاليت هايي كه خيلي اورژانس نبوده و به معيشت مردم 
وابس��ته نبودند. در جلسه اخير كميته روي اين موضوع 
تاكيد شد تا تسريع شود و فعاليت هايي مانند جشنواره، 
فعاليت هاي فرهنگي، سينماها، راهپيمايي ها و... حداقل 
به مدت دو هفته محدود و تعطيل شوند. بعد در پايان هفته 
اول تصميم گيري شود كه آيا اين تعطيلي و محدوديت ها 

را براي هفته دوم تمديد كنند يا خير.

گزارش

كل كشور؛ كانون اُميكرون

تعطيلي شهرهاي قرمز ضروري است

رويخطخبر

بازداشت زن و شوهر هزار ميلياردي در پايتخت
رييس پليس فضاي توليد و تبادل اطلاعات پايتخت 
از شناسايي و دس��تگيري 2 نفر از عوامل يك سايت 
شرط بندي خبر داد. سرهنگ داود معظمي گودرزي 
گفت: مجرمين بيش از هزار و صد ميليارد ريال گردش 
حساب داشتند. او در تش��ريح اين خبر اظهار داشت: 
در پ��ي رصد و پاي��ش روزانه فضاي مجازي توس��ط 
كارشناسان پليس فتا يك سايت شرط بندي مشاهده 
ش��د. رييس پليس فضاي توليد و تب��ادل اطلاعات 
پايتخت ادامه داد: موضوع در دستور كار قرار گرفت و 
كارآگاهان تيم مبارزه با قمار و شرط بندي پليس فتا 
پايتخت اقدامات تخصصي خود را آغاز كردند و متوجه 
شدند تعداد 2 نفر در خصوص راه اندازي و گرداندن اين 
سايت فعاليت دارند. او افزود: كارشناسان اين پليس با 
بررسي هاي همه جانبه و اقدامات گسترده سايبري و 
بهره گيري از روش هاي فني و علمي موفق به شناسايي 
هر دو نفر در فضاي مجازي شدند و با محرز شدن هويت 
آنها براي پليس، پس از تشريفات قضايي مجرمين كه 

زن و شوهر بودند در يكي از مناطق جنوبي تهران بزرگ 
دستگير و به همراه تجهيزات الكترونيك به پليس فتا 
منتقل شد. گودرزي خاطرنشان كرد: در واقع سايت هاي 
ش��رط بندي به گونه اي طراحي شده كه در ابتدا افراد 
مبالغ كمي را برنده شوند و همين شيريني بردهاي اوليه 
سبب مي شود كه علي رغم باخت هاي بعدي و مستمر 
در مراحل بعدي باز به شرط بندي ادامه بدهند و در نتيجه 
علاوه بر زيان مالي مشكلات بزرگي چون مسائل روحي 

و خانوادگي نيز گريبان گير آنها شود.

كشف ۲۲ كيلو مواد اوليه مواد محترقه در مترو
رييس پليس مترو پايتخت از بازداشت 2 مسافر مرد 
و كش��ف 22 كيلو گرم مواد اوليه س��اخت نارنجك 
دستي خبر داد. س��رهنگ سعيد عطاءاللهي اظهار 
كرد: مام��وران انتظامي مترو ايس��تگاه مولوي در 
 كنت��رل تردد مس��افران مترو، به 2 م��رد جوان كه 
كوله پش��تي مش��كي رن��گ و س��نگيني را حمل 
مي كردند، مشكوك شدند. او افزود: ماموران جهت 
بررسي بيش��تر به متهمان مراجعه و در بازرسي از 
داخل كوله پشتي آنان 22 كيلوگرم مواد اوليه ساخت 
نارنجك دستي )اكليل و سرنج( كشف كردند. رييس 
پليس مترو پايتخت افزود: متهمان كه دو جوان ۱9 و 
22 ساله بودند در اظهارات خود به تهيه اكليل و سرنج 
جهت تهيه نارنجك دستي و فروش در چهارشنبه 

آخرسال معترف ش��دند. سرهنگ عطاالهي با بيان 
اينكه شهروندان از خريد مواد محترقه دست ساز كه 
موجب بروز اتفاقات جبران ناپذير خواهد بود به جد 
پرهيز كنند، افزود: پرونده متهمان جهت سير مراحل 

قانوني به مرجع قضايي معرفي شد.

ثبت نام كنكور سراسري سال ۱۴۰۱ تمديد شد
ثبت نام در كنكور سراسري سال ۱4۰۱ تا 2۰ بهمن ماه 
تمديد شد. پيرو اطلاعيه مورخ ۱4۰۰/۱۱/۱۰، به اطلاع 
متقاضيان ثبت نام و شركت در آزمون سراسري سال ۱4۰۱ 
در دوره هاي روزانه، نوبت دوم »ش��بانه«، نيمه حضوري، 
مجازي، پرديس خودگردان دانش��گاه ها و موسس��ات 
آموزش عالي، دانش��گاه پي��ام نور )آم��وزش از راه دور( و 
موسسات آموزش عالي غيرانتفاعي و غيردولتي و همچنين 
رشته هاي تحصيلي دانشگاه آزاد اسلامي مي رساند كه به 
منظور فراهم نمودن تسهيلات بيشتر براي آن دسته از 
متقاضياني كه تا اين تاري��خ )۱4۰۰/۱۱/۱۷( براي ثبت 
نام اقدام نكرده اند، ترتيبي اتخاذ گرديده است كه بتوانند 
تا روز چهارشنبه مورخ ۱4۰۰/۱۱/2۰ نسبت به ثبت نام 
خود اقدام كنند.متقاضيان ضرورت دارد كه درمهلت در 
نظر گرفته شده و پس از مطالعه دقيق دفترچه راهنماي 

ثبت نام و فراهم كردن مدارك و اطلاعات مورد نياز ثبت نام 
به درگاه اطلاع رساني اين سازمان مراجعه و نسبت به ثبت 
نام در آزمون مذكور اقدام كنند. ضمنا متقاضياني كه قبلا 
ثبت نام خود را تكميل و كدرهگيري دريافت كرده اند در 
صورت تمايل مي توانند تا تاريخ فوق نسبت به مشاهده و 

ويرايش اطلاعات ثبت نامي خود اقدام كنند.
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